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SÉANCE PLÉNIÈRE 

MERCREDI 14 OCTOBRE 1998 

APRÈS-MIDI 

PRÉSIDENCE de 

M. Langendries 

La séance est ouverte à 14.10 heures. 

PLENAIRE VERGADERING 

WOENSDAG 14 OKTOBER 1998 

NAMIDDAG 

VOORZITTER : 

De heer Langendries 

De vergadering wordt geopend om 14.10 uur. 

Tegenwoordig bij de opening van de 
vergadering zijn de ministers van de 
federale regering : 
Ministres du gouvernement fédéral 
présents lors de l'ouverture de la 
séance : 

Dehaene, Di Rupo, Flahaut. 

De voorzitter : De vergadering is 
geopend. 

La séance est ouverte. 

Er zijn berichten van verhindering 
ingekomen van de leden : 

Les membres suivants sont excusés : 

Charles Janssens, Raad van Europa / 
Conseil de l'Europe; 

Van Dienderen, wegens ziekte / pour 
raisons de santé. 

Mededelingen 

Communications 

De voorzitter : Een reeks mededelin 
gen en besluiten moeten ter kennis 
gebracht worden van de Kamer. Zij 
zullen in bijlage bij de handelingen van 
deze vergadering opgenomen worden. 

Une série de communications et de 
décisions doivent être portées à la 
connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises en annexe des annales de 
cette séanr 

Discussion 
de la déclaration gouvernementale 

Bespreking 
van de regeringsverklaring 

Le président: L'ordre du jour appelle 
la discussion de la déclaration du 
gouvernement sur sa politique générale. 

Aan de orde is de bespreking van de 
verklaring van de regering over haar 
algemeen beleid. 

De bespreking is geopend. 

La discussion est ouverte. 

De heer Patrick Dewael heeft het 
woord. 

De heer Patrick Dewael, voorzitter van 
de VLD-fractie : Mijnheer de voorzitter, 
mijnheer de eersie minister. heren 
vice-eerste ministers, heren ministers. 
collega's, allereerst wens ik. namens 
mijn fractie, nog even te wijzen op het 
belang van het feit dat ons land is 
toegetreden tot de EMU. De datum van 
1 januari 1999 zal een heel belangrijke 
datum worden. Wij kunnen niet 
voldoende het belang van een 
gezamenlijke munt voor 333 miljoen 
inwoners van de Europese Unie 
onderstrepen. 

Mijnheer de eerste minister. wij hebben 
altijd een verschillende mening gehad 
over de wijze waarop ons land in de 
EMU is geraakt. Daarover liepen de 
meningen uiteen. Wij willen vandaag 
nog eens onderstrepen dat u op een 
nogal eenzijdige manier zijt te werk 

gegaan. waarbij u altijd bent terugge 
gaan tot het recept van een verhoging 
van de fiscale en parafiscale lasten voor 
burgers en bedrijven. 

Er is dus het doel en er is een methode. 
Wij erkennen dat het doel werd bereikt, 
maar via een erg betwistbare methode. 
Die methode heeft ertoe geleid dat we 
ons vragen kunnen stellen over de staat 
waarin het bedrijfsleven in ons land 
zich vandaag bevindt. Zullen onze 
bedrijven in staat zijn om de 
concurrentieslag in die eengemaakte 
markt van morgen aan te gaan '? Werden 
daartoe voldoende structurele maatrege 
len genomen '? Als we dan bovendien 
vaststellen wat vandaag in bepaalde 
bedrijven gebeurt dan vragen wij ons 
ook af of het economisch weefsel niet te 
broos is. 
Als wij tot de EMU toetreden, dan is dat 
dankzij vele offers van Je bevolking en 
van de bedrijven. 
Ten tweede beschikken wij over troeven 
om in die eurozone heel wat 
bijkomende welvaart te creëren. Wij 
hebben onze uitstekende ligging. wij 
beschikken over uitermate productieve 
arbeiders. wij hebben zeer onderne 
mende bedrijfsleiders. wij hebben heel 
wat burgers die hooggekwalificeerd, 
sterk gemotiveerd, bekwaam en dyna 
misch zijn. Als we al die troeven op een 
rijtje zetten. mijnheer de eerste minister. 
dan zou het vertrouwen in ons land 
duidelijk aanwezig moeten zijn. 
Een aantal weken en maanden geleden 
leek het er trouwens op dat het 
vertrouwen inderdaad terugkeerde. Het 
was in elk geval bij een aantal 
bewindvoerders aanwezig. Er heerste 
bijna een "hoera-stemming". Er was 
opnieuw wat ruimte. Er kwam wat 
zuurstof. Er kwam een verhaal over het 
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Patrick Dewael 

einde van de tunnel. Er kwam opnieuw 
een overschot op de begroting. De 
vraag was hoe dat overschot kon 
worden verdeeld. 

Als wij dan naar de huidige situatie 
kijken. dan stellen wij vast dat het 
vertrouwen zoek is. Onzekerheid is 
opnieuw troef en heel wat landgenoten 
zijn opnieuw somber gestemd . 
De vraag naar het waarom leidt tot de 
verantwoordelijkheid van de regering. 
Mijnheer de eerste minister. uw credo is 
nu eenmaal - en dat zal niemand 
betwisten - dat u de problemen oplost 
op het ogenblik dat ze rijzen. 
Uw gewezen minister van Justitie, de 
heer~ Stefaan De Clerck. heeft er 
onlangs nog, in een vakantie-interview. 
op gewezen - en ik citeer dus een 
onverdachte bron - dat regeren zou 
moeten gelijk staan met vooruitzien 
. Gouverner c 'es/ prévoir. 
U moet niet zo meewarig glimlachen. 
mijnheer de eerste minister. Het is de 
heer De Clerck die dat heeft verklaard. 
(Onderbreking door de eerste 111i11is1er) 
Voor degenen die het niet hebben 
gehoord ial ik de woorden van de eerste 
minister herhalen. De eerste minister 
komt dus aan Stefaan De Clerck te 
zeggen dat hij nog veel moet leren. 
Waarvan akte. 
Mijnheer de eerste minister. ik wou dat 
we het allemaal zo positief konden 
bekijken. Uit hetgeen ik evenwel 
opmaak uit gesprekken met degenen die 
getroffen zijn door de sluiting van een 
aantal bedrijven - ik denk aan de 
drama's hij Levi's en bij Renault en aan 
datgene wat zich gaat afspelen bij 
Ford-Genk - blijkt dat de mensen 
verwachten dat een regering vooruitziet 
en niet telkenmale als er zich een 
probleem aandient. op een krampach 
tige en koortsachtige manier begint te 
zoeken naar oplossingen. Ook op het 
justitiële vlak doet u dit. Hoewel u door 
het aanbod van de oppositie een 
structurele oplossing hebt kunnen 
uitwerken. heeft uw regering ook op dit 
gebied gefaald. Ze heeft systematisch 
de politiek gevolgd van "het probleem 
op te lossen op het ogenblik dat het zich 
stelt." Met andere woorden, het beleid 
miste bezieling. getuigde niet van visie 
en was niet vooruitziend. Mijnheer de 
eerste minister. heel wat mensen voelen 
aan dat uw belangrijkste betrachting er 
telkenmale op neerkwam dat u het 
voortbestaan van uw regeringsploeg 
koste wat het kost veilig wou stellen. 
Het voortbestaan van de regering - wat 
u noemt de stabiliteit en de continuïteit 
- werd als het ware een doel op zich. 
Uw regeringsverklaring had een 
verklaring van de laatste kans moeten 
worden Wij hadden verwacht dat u ons 

zou hebben uitgelegd hoc u de 
hoogconjunctuur van de afgelopen 
periode had aangewend om een aantal 
structurele hervormingen door te voeren 
die het lànd naar de 21 ste eeuw konden 
loodsen. Wij hadden gedacht dat u aan 
hel parlement zou hebben toegelicht 
wat u allemaal had gerealiseerd van 
datgene wal u tien jaar geleden had 
beloofd te zullen verwezenlijken, Ik 
denk bijvoorbeeld aan het moderniseren 
van de sociale zekerheid. Wij hadden 
gehoopt dat u iets zou hebben gezegd 
over de problematiek van de pensioenen 
van de overheidsambtenaren. U hebt 
daarover evenwel met geen woord 
gerept. Wij dachten dal u wal meer 
uitleg zou hebben gegeven bij het feit 
dat volgens u de wer"1•.~:isheid 
misschien wel daalt J'l" ~• dat - en ik 
richt mij tot de Franstalige collega's - 
een federale vice-eerste minister. zoals 
vanmorgen bleek in een radio 
uitzending. zich eigenlijk nog enkel 
bezighoudt met het werkloosheids 
vraagstuk in Vlaanderen en plots niet 
meer optreedt voor hel hele land. Wij 
voeren hier toch een debat over een 
federale begroting en een federale 
regeringsverklaring '.' Ik meen dat wij 
de cijfers moeten globaliseren. Mijn 
heer de eerste minister. zoals heel wat 
commentatoren hebben geschreven - 
hoewel u dat koud laat - is uw 
regeringsverklaring een gemiste kans. 
Wellicht is dat nog een eufemisme. Uw 
begroting komt neer op een abdicatie 
van uw beleid. 

Ik zal het nu hebben over het 
sociaal-economische aspect. Dit land 
dobbert op de golven van de 
conjunctuur. Als het internationaal goed 
gaat. wijzen de bewindvoerders op de 
puike resultaten die ze kunnen 
voorleggen. Bij de minste onweerswol 
ken die zich aandienen op de 
internationale frontlinie. heeft men het 
onmiddellijk over de tegenvallende 
conjunctuur. Dan stellen we vast hoe 
zwak het structurele weefsel is. 
Bedrijven hebben geen ademruimte. 
Onze loonkosten-handicap bedraagt 
nog altijd meer dan 6% in vergelijking 
met onze belangrijkste handelspartners. 
Mijnheer de eerste minister. dan stel ik 
u de vraag hoe u tegenover uw 
regeringsploeg staat. die een aantal 
weken geleden poogde er een 
goed-nieuws-show van te maken. 
Verscheidene coalitiepartners waren de 
buit al aan het verdelen. De 
christen-democraten brachten de 
terechte vraag van hun congres te berde 
om de fiscale discriminatie tussen 
gehuwden en samenwonenden weg te 
werken. De sociaal-democraten maak 
ten een punt van de verhoging van de 
laagste pensioenen. Wat de PSC doet 
weet ik niet, want zij heeft de jongste 

dagen andere katten te geselen, maar 
elke andere partij positioneerde zich. 
Het positioneren van de PS was in dat 
opzicht nogal flagrant. Zij had hel 
over/e retour du coeur. Als dat niet 
mogelijk was. moest niemand cadeau 
tjes krijgen en kon er ook geen sprake 
meer zijn van de noodzakelijke 
loonkostenverlaging. 
Als ik minister Di Rupo goed heb 
begrepen. komt het erop neer dat cr 
geen ruimte is. en als er geen ruimte is. 
is het ook niet het gesc.:hikte ogenblik 
om cadeaus te geven aan de patroons. 
Dat is nog altijd de socialistische 
dialec.:tiek van vroeger. Hij heeft zich 
daarover trouwens verheugd na afloop 
van hel begrotingsconclaaf. 
Er was dus geen geld. Zoals in het 
sprookje "De kleren van de keizer" van 
Hans Christian Andersen stelde de 
keizer plots vast dat hij helemaal naakt 
stond. Ik herhaal. het is voldoende dat 
men de prognose mei 0,2'h- naar 
beneden moet bijstellen, het is 
voldoende dat er wal onrust is in 
beurskringen. hel is voldoende dat er 
wateroverlast is om le zeggen dat er 
geen ruimte meer is om snoepjes uit te 
delen. maar dat men integendeel op 
zoek moet naar een aantal ontbrekende 
miljarden. 
Mijnheer de eerste minister. het zou u 
hebben gesierd indien u had meege 
deeld dat de economisc.:he situatie 
dermate is dat u niet in staat is om wat 
dan ook te beloven. U dient echter een 
begroting in. u zegt dat er geen 
budgettaire ruimte is. maar u neemt wel 
een aantal beslissingen die u volgende 
jaar in juli. na de verkiezingen - 
"Morgen scheert men gratis" ! 
budgettair zal invullen. Dit is geen 
correcte politiek. 
( Pm1e.11 1·a11 de eerste minister) 
Ik zal graag uw repliek daarop horen. 
mijnheer de eerste minister. 

Eerste minister Dehaene: Budgettair 
zijn ze ingevuld. 

De heer Patrick Dewael (VLD): 
Inderdaad. budgettair zijn ze ingevuld, 
Mijnheer de eerste minister. v,,., iemand 
die dan toch over enige dossierkennis 
beschikt. had ik een ander antwoord 
verwacht. Wat de begrotingscijfers 
betreft. hebt u momenteel geen ruimte. 
Met welk recht legt u een begroting vast 
en komt u hier een mededeling 
voorlezen. waarin u links en rechts aan 
bepaalde categorieën wat zaken pro 
beert uit te delen. maar waaraan u 
toevoegt dat nieuwjaar in 1999 niet op 1 
januari. maar op I juli zal vallen. Daar 
komt het eigenlijk op neer. Wanneer 
valt dan de dag van de Onnozele 
Kinderen'? 
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Patrick Dewael 

ln elk geval wordt die mededeling door 
niemand ernstig genomen. 

Veel belangrijker dan wat u hier en daar 
aan snoepjes probeert uit te delen. is dat 
u in feite het akkoord miskent dat u met 
de sociale partners hebt gesloten. Ons 
land kent nog altijd een loonkostenhan 
dicap van meer dan 6% ten opzichte van 
de belangrijkste handelspartners. 
Welnu. de zo bescheiden loonkosten 
verlaging door het verminderen van de 
belastingen die wegen op de arbeid 
wordt nog eens gehalveerd. Uw 
vice-eerste minister heeft zich gehaast 
om te verklaren dat. als volgend jaar in 
april zou blijken dat het allemaal een 
beetje meevalt, de toepassing van het 
akkoord nog wat kan worden ver 
vroegd. maar niemand gelooft dat. 

Mijnheer de eerste minister, op het 
ogenblik dat zelfs de ABVV 
afgevaardigden bij Levi's overtuigd 
geraken van het feit dat loonkostenver 
mindering in ons land een absolute 
noodzaak is om onze welvaart te 
kunnen veilig stellen, presteert deze 
regering het om de zo schamele 
inspanning die op dat vlak wordt 
geleverd nog eens te gaan halveren. Wij 
begrijpen dat niet. 

Eerste minister Dehaene: Mijnheer 
Dewael, ik ben het volkomen met u 
eens dat er ruimte nodig is voor 
loonkostenverlaging. Onze begroting is 
perfect in, overeenstemming met de 
planning die wij hadden afgesproken 
met de sociale gesprekspartners. Ik kom 
daarop nog terug in mijn repliek. 

Ik onderbreek u echter om u op het 
volgende te wijzen. De loonkostenver 
laging waarover wij het thans hebben. 
en zelfs de loonkostenverlaging die 
door de VLD wordt voorgesteld - ook al 
is het een luchtballon -, kan niet in 
verband worden gebracht met de 
problemen van Levi ·s. Dit neem ik niet. 

De heer Dewael weet zeer goed dat de 
problematiek van Levi's niets te maken 
heeft met de maatregel die wij voor 
ogen hebben. Het gaat immers over de 
loonkostenvergelijking met de andere 
Europese landen en de competitiviteit 
op Europees vlak. In het geval van 
Levi's gaat het om een loonkostenver 
gelijking met landen uit Oost-Europa, 
Azië en Afrika. Wij zijn ten dele 
genoodzaakt de arbeidsherverdeling op 
wereldvlak te ondergaan. Anderzijds 
moeten wij trachten de gevolgen ervan 
op te vangen door ons te specialiseren 
in andere takken. De indruk wekken dat 
de loonkostenverlaging waarover wij 
vandaag spreken. het probleem kan 
oplossen dat de heer Dewael aanhaalt, 
is beneden alle .peil. 
(Applaus) 

De heer Patrick Dewael (VLD) : lk 
weet dat mijn opmerking de eerste 
minister raakt, anders had hij mij niet 
onderbroken. 

Indien hij effectief gelooft in de effecten 
van loonkostenverlaging. dan is het 
onze verdomde plicht dit probleem zo 
vlug mogelijk weg te werken, want 
onze belangrijkste handelspartners zit 
ten inmiddels natuurlijk niet stil. Een 
verlaging van 6'1, vertegenwoordigt een 
bedrag van ongeveer 200 miljard frank. 
Het initiatief dat de eerste minister 
binnen de regering heeft genomen - en 
dat thans wordt teruggeschroefd of 
wordt uitgesteld - is absoluut onvol 
doende. Een dergelijke maatregel is 
slechts een druppel op een hete plaat. 

Voorts verzoek ik de eer.re .umister 
mijn uitspraken niet te l.ankaturisercn. 
Ik heb nooit beweerd dat wij de 
loonkosten moeten verlagen om te 
kunnen concurreren met landen zoals 
Hongarije of Polen. 

Eerste minister Dehaene : Wij kunnen 
wellicht een zeer zinvol gesprek voeren 
over de loonkostenverlaging, over 
terugverdieneffecten en de ruimte 
waarover wij beschikken om maatrege 
len te nemen. Ook op dit vlak 
verschillen wij ongetwijfeld van 
mening. gezien de voorstellen die de 
VLD gister :n heeft geformuleerd. 

Ik heb de heer Dewael onderbroken 
omdat hij Levi's vernoemde in zijn 
uiteenzetting. Hiermee wekt hij de 
indruk dat de loonkostenverlaging de 
problemen van Levi's zonder meer kan 
oplossen. 

De heer Patrick Dewael (VLD): Op 
die manier kan het probleem van Levi's 
uiteraard niet worden opgelost. Ik wil er 
enkel op wijzen dat het geen zin heeft 
de landen achterna te hollen waarmee 
wij onmogelijk kunnen concurreren. 
Wij moeten wel trachten het niveau te 
bereiken van onze drie belangrijkste 
handelspartners, namelijk Nederland, 
Frankrijk en Duitsland. Ik herhaal dat 
het gaat om een inspanning van 
ongeveer 200 miljard frank. Hoewel de 
eerste minister dit "een luchtballon" 
noemt, menen wij dat deze maatregel 
een bittere noodzaak is indien wij onze 
doelstelling willen bereiken. Het 
realiseren van deze doelstelling bevat 
zowel een offensief als een defensief 
aspect. ln de eerste plaats zullen wij, 
indien wij opnieuw competitief zijn, 
opnieuw aantrekkelijk worden voor 
nieuwe investeringen die nieuwe, 
toekomstgerichte werkgelegenheid kun 
nen creëren. Er is echter ook een 
defensief aspect. Wanneer vandaag een 
multinationale onderneming, waar ook 
ter wereld. beslist te reorganiseren en te 

herstructureren, deelt België steevast in 
de klappen. De ons omringende landen 
zijn uiteraard net zomin als België 
competitief met landen waar de 
productiefactoren veel goedkoper zijn. 
Nochtans worden de andere landen 
vaker gespaard. 

Indien de internationale conjunctuur in 
de loop van de volgende weken en 
maanden inderdaad ongunstiger wordt 
- wij moeten dit onder ogen zien als een 
economische realiteit -, in welke mate 
zijn wij dan structureel gewapend ., Ik 
zie dat de eerste minister ongelovig 
kijkt, maar in dat geval dobberen wij als 
een bootje op de golven van de 
conjunctuur. Bij een gunstige conjunc 
tuur kunnen sommige zaken worden 
gerealiseerd. Bij een ongunstige 
conjunctuur zijn wij echter uiterst 
kwetsbaar. Wij hebben immers een 
open economie. wat eigenlijk onze troef 
is. De slagen die wij dan moeten 
incasseren, komen bij ons veel harder 
aan dan bij de landen die een 
vooruitziend beleid hebben gevoerd. 

Wat de loonkostenverlaging betreft. 
geldt dat men er uiteraard in moet 
geloven. Als u zegt dat wij dat niet 
kunnen financieren, wijs ik u erop dat 
ons plan uitgaat van een financiering 
buiten de begroting om. Wij koppelen 
deze zaak dus niet aan het begrotings 
debat. Wij stellen voor om de opbrengst 
van een aantal privatiseringen te 
investeren in tewerkstelling. Dit zal een 
terugverdieneffect teweegbrengen dat u 
als minimaal afdoet maar waarover ik 
realistisch wil zijn. Wij hebben een 
groot aantal bedrijven gevraagd of zij in 
staat zijn om nieuwe jobs te creëren als 
wij er in een periode van drie jaar in 
zouden slagen om de loonkostenhandi 
cap weg te werken. Zij antwoordden 
daar bevestigend op. Het Viaams 
Economisch Verbond was van mening 
dat met de loonkostenverlaging die wij 
voorstellen er alleen al in Vlaanderen 
150 000 nieuwe banen zouden kunnen 
worden gecreëerd. Mijnheer de eerste 
minister, als 150 000 nieuwe arbeids 
plaatsen niet belangrijk zijn voor uw 
begroting, dan begrijp ik er niets meer 
van. Wij moeten hier in elk geval een 
intellectueel eerlijk debat over voeren. 
In de afgelopen jaren hebben wij 
kunnen vaststellen dat men er in 
Nederland wel degelijk in slaagt om in 
één jaar I 00 000 nieuwe jobs te creëren. 
Van dergelijke cijfers kunnen wij 
voorlopig alleen dromen. De Nederlan 
ders laten het hier niet bij, zij zetten hun 
beleid van lastenvermindering voort. 

Mijnheer de eerste minister, op dat punt 
hebt u gefaald omdat u mordicus bij de 
EMU wou komen. U hebt dat echter 
gerealiseerd op een manier die 
verstikkend was voor de burgers en de 
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bedrijven van dit land. Ik complimen 
teer de minister van Begroting met het 
feit dal hij de 3%-norm heeft gehaald en 
het tekort verder afbouwt. Uiteraard is 
de openbare schuld een andere zaak. 
Wij mogen echter niet vergeten dat wij 
meer dan alleen boekhouders zijn. Een 
begroting opstellen houdt ook in dat 
men een beleid voert en instrumenten 
voorziet om een voluntaristische 
politiek te voeren. Mijnheer de eerste 
minister. als u hier een regeringsverkla 
ring voorstelt. dan willen de mensen 
weten hoe u daarmee concreet 
arbeidsplaatsen zult creëren. 

Ik heb nog een laatste bemerking over 
het sociaal-economisch gedeelte van de 
regeringsverklaring. Ik zal niet ingaan 
op het aantal werklozen omdat men de 
cijfers in de afgelopen jaren en 
maanden voldoende gemanipuleerd 
heeft om er alles en niets mee te kunnen 
bewijzen. Ik hou mij liever aan het 
cijfer van de activiteitsgraad. Als 
Belgen scoren wij op dat vlak nog 
steeds bijzonder zwak. Het is enigszins 
paradoxaal dat wij aan de ene kant een 
groot aantal werklozen hebben terwijl 
aan de andere kant een aantal bedrijven 
arbeidskrachten zoeken en die niet 
kunnen vinden. Mijnheer Lenssens, u 
hebt nu al tien jaar deelgenomen aan het 
beleid. Een beleid voeren houdt ook in 
dat men arbeidskrachten opleidt en 
herschoolt. Op dat vlak schiet het beleid 
momenteel tekort. Mijnheer de eerste 
minister, het gaat hier niet alleen om 
hooggekwalificeerd personeel maar ook 
om mensen die zich afvragen wat het 
voor zin heeft om een job te aanvaarden 
die slechts 3 000 tot 4 000 frank meer 
oplevert dan de werkloosheidsuitkering 
die zij ontvangen. Wij pleiten er niet 
voor de uitkeringen te verminderen, wij 
willen dat men de fiscale behandeling 
van de laagste inkomens aanpast. Deze 
"loonwig" heeft immers geleid tot een 
werkloosheidsval. De sociale zekerheid 
is eerder een soort hangmat dan een 
vangnet geworden. De mensen ervaren 
in dit systeem geen enkele stimulans 
meer om opnieuw aan het werk te gaan. 

Mijnheer de eerste minister, met deze 
punten had u in de afgelopen jaren 
rekening moeten houden. Ook vandaag 
tref ik deze elementen niet aan in uw 
regeringsverklaring ofState of the 
Union. 

Mijnheer de eerste minister, dit brengt 
mij tot het luik justitie en veiligheid. 
Daarin blonk u eveneens uit in uw 
politiek dat we het probleem wel zullen 
oplossen als we niet anders meer 
kunnen. 

U kent toch het gevolg van de 
ontsnapping van Dutroux '/ De una 
nieme goedkeuring door het parlement 

van het rapport van de commissie 
Verwilghen was blijkbaar onvoldoende 
om aan de slag te gaan; gedurende een 
tiental maanden blonk men uit in 
inertie. Maar de ontsnapping van 
Dutroux zette aan tot het bundelen van 
de politieke krachten. Samen met 
andere oppositiepartijen namen wij op 
dat vlak een initiatief. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer de 
voorzitter, de historische waarheid 
dwingt mij ertoe de heer Dewael even te 
onderbreken. 

Mijnheer Dewael, gezien uw bijna 
permanente aanwezigheid in uw 
hoedanigheid van fractieleider zal het u 
wellicht niet zijn ontgaan dat onmiddel 
lijk na de eenparige goer,,·,:;,., 111g van 
het rapport van de commissie 
Verwilghen, alle fracties. zowel van de 
meerderheid als van de oppositie. een 
debat aangingen over de betekenis van 
dat rapport. 

Daarna moesten wij inderdaad een jaar 
zoeken om een gemeenschappelijke lijn 
te vinden. Dat kunt u uiteraard ook aan 
de regering verwijten. 

Dat is louter een vaststelling van hoe de 
zaken verliepen. 

De heer Paul Tant, voorzitter van de 
CVP-fractie : Mijnheer de voorzitter, de 
heer Dewael heeft gelijk, wanneer hij 
zegt dat de ontsnapping van Dutroux 
nodig was om de gelederen opnieuw te 
sluiten. 

Maar, mijnheer Dewael, u kon 
evengoed hebben gezegd dat de 
ontsnapping van Dutroux nodig was om 
de Vlaamse liberalen hun verantwoor 
delijkheid te doen opnemen. Dat kan 
van uw zusterpartij echter niet worden 
gezegd. 

De heer Patrick Dewael (VLD): 
Mijnheer de voorzitter, op de opmer 
king van de eerste minister zou ik 
kunnen ingaan. maar de onderbreking 
van de heer Tant slaat nergens op. 

Onze voorstellen lagen ter tafel. U zal 
het echter met ons eens zijn, mijnheer 
de eerste minister, dat wat op papier 
werd gezet en werd goedgekeurd door 
de commissie. de uitvoering is van de 
optie van het parlement, met name één 
geïntegreerde politiestructuur op twee 
niveaus. En het is niet omdat men 
binnen de meerderheid daarover van 
mening verschilde dat u dat thans aan 
de oppositie moet verwijten. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer 
Dewael, het spijt mij, maar u 
vertegenwoordigt de hele oppositie niet. 

Ik heb slechts vastgesteld dat menings 
verschillen ontstonden. ook tussen de 
partijen van de oppositie. in die mate 
zelfs dat de PRL aarzelde om het 
rapport van de commissie-Verwilghen 
goed te keuren. 
Het is geenszins mijn bedoeling te 
polemiseren; ik stel slechts vast dat wij. 
na eenparige goedkeuring van een 
rapport met algemene opties. effectief 
een jaar nodig hadden om de inhoud 
ervan te implementeren in een 
werkzaam voorstel. 
Dat is dus geen verwijt, maar enkel een 
vaststelling. 
De heer Patrick Dewael (VLD): En ik 
stel vast, mijnheer de eerste minister. 
dat tijdens uw opeenvolgende regerin 
gen. Justitie nooit als prioritair werd 
beschouwd. Vooral het ministerschap 
van de heer Wathelet, thans Europees 
rechter. die zijn ambt cumuleerde met 
andere bevoegdheden, werd manifest 
gekenmerkt door een verkeerde aanpak. 
Slechts na een maatschappelijk schok 
effect. mijnheer de eerste minister, 
bleek u bereid politieke prioriteit te 
verlenen aan Justitie. Het is onnodig te 
trachten dit van u af te schuiven; uw 
credo is immers problemen oplossen op 
het ogenblik dat zij "zich stellen". 
Daarvoor staat u trouwens bekend. 
Mijnheer de eerste minister. wat mij 
thans echter bekommert is dat de 
goedkeuring van nieuwe structuren 
inzake magistratuur. rechterlijke macht. 
politie en rijkswacht, onvoldoende is 
om ervoor te zorgen dat het geheel beter 
functioneert. Ik maak mij zorgen 
omtrent de demotivatie op het terrein. 
De ministers van Justitie en Binnen 
landse Zaken geven thans vorm en 
inhoud aan de legistieke hervormingen. 
zoals overigens werd afgesproken. maar 
een groot gedeelte van hun taak bestaat 
erin die hervormingen uit te leggen aan 
de direct betrokkenen. Immers. als de 
demotivatie voortduurt. dan bestaat het 
risico dat er zich op het terrein grote 
problemen voordoen in afwachting dat 
het nieuwe kader operationeel is; en dat 
kan toch niet de bedoeling zijn ! 
Ik geef het voorbeeld van het kleine 
ontwerp-Franchimont. dat in hoogst 
amateuristische omstandigheden werd 
ingevoerd. Uit een getuigenis bleek dat 
drie dagen vóór het ontwerp van kracht 
moest worden, een politiecommissaris 
een volumineus pakket van het parket 
van de procureur des Konings ontving. 
Hij was niet alleen verondersteld het te 
assimileren maar moest tevens de 
inhoud ervan aan zijn voltallig korps ter 
kennis brengen. 
Mijnheer de eerste minister, u hebt 
ongetwijfeld ook gehoord dat heel wat 
parketmagistraten zich daarover hebben 
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beklaagd. Wanneer het op die manier 
gebeurt voor het kleine ontwerp 
Franchimont. hoe zal het de andere 
hervormingen dan vergaan? Dat is de 
vrees die bestaat. Dit vraagt een goede 
begeleiding. Men kan dit een beetje 
vergelijken met hardware en software. 
De hardware kan perfect zijn, maar als 
de software in gebreke blijft en wanneer 
op dat niveau kortsluitingen worden tot 
stand gebracht, vrees ik dat het 
onveiligheidsgevoel van de mensen wel 
eens zou kunnen toenemen. Dat is niet 
de bedoeling geweest van onze 
medewerking aan de justitiehervor 
ming. 

Eerste minister Dehaene: Mijnheer 
Dewael. ik wil daarbij twee bedenkin 
gen maken. 

ln de eerste plaats deel ik uw 
bezorgdheid. Wij moeten er effectief 
rekening mee houden dat men bij het 
doorvoeren van hervormingen van een 
dergelijke omvang automatisch een 
zekere destabilisatie teweegbrengt bij 
degenen die in het vroegere kader zitten 
en niet weten wat hun taak zal zijn en 
hoe zij in het nieuwe systeem zullen 
functioneren. Dit moet worden bege 
leid. Daarmee ben ik het volkomen 
eens. 

Daarnaast wijs ik erop dat men een 
hervorming en zeker niet een hervor 
ming van een dergelijke omvang 
geïmproviseerd kan doorvoeren. Dit 
moet grondig worden voorbereid. Men 
kan ze pas in werking laten treden als 
alle elementen aanwezig zijn. In de 
voorstellen die voortvloeien uit de 
Octopusakkoorden hebben wij daarmee 
reeds voor een deel rekening gehouden. 
Wat het ontwerp-Franchimont betreft, 
wilde men snel te werk gaan. Daarom 
werd in de wet een datum opgenomen. 
Men deed dit weliswaar met de beste 
bedoelingen. Dit is echter niet de goede 
manier om hervormingen tot stand te 
brengen. Het is beter de hervorming 
gestalte te geven en voor de 
inwerkingtreding pas een datum op te 
leggen op het ogenblik dat men effectief 
met alles klaar is. De datum kan worden 
vastgelegd in een door een in de 
Ministerraad overlegd besluit. Wat het 
ontwerp-Franchimont betreft, geef ik 
toe dat door het feit dat men aan de 
wettelijke datum van I oktober was 
gebonden, een aantal elementen niet in 
optimale voorwaarden konden worden 
tot stand gebracht. Wij moeten daaruit 
de nodige lessen trekken en dit hebben 
wij voor de komende hervormingen 
gedaan. 

De voorzitter : De heer Patrick Dewael 
heeft het "', .rd. 

De heer Patrick Dewael (VLD): 
Mijnheer de voorzitter. ik ben blij met 
wat de minister toegeeft inzake het 
kleine ontwerp-Franchimont. Ik meen 
niet dat wij elkaar tegenspreken. Ik zeg 
alleen maar dat wij de mensen niet de 
illusie mogen geven dat met het 
Octopusakkoord de justitiële hervor 
ming en de politiehervorming zullen 
afgerond zijn. Er moeten nog heel wat 
andere materies worden geregeld. 

Daarnaast wijs ik erop dat vooraleer de 
Hoge Raad voor de Justitie op het 
terrein operationeel zal zijn, nog vele 
maanden zullen verstrijken. Ik vraag 
alleen dat de twee ministers die terzake 
bevoegd zijn met een zeer grote 
kommer zouden luisteren naa d":~ .• en 
die op het terrein bij deze h, .. vormingen 
betrokken zijn. Op een aantal punten 
zullen zij wellicht veel meer vragen 
kunnen stellen dan wij vandaag 
antwoorden kunnen geven. Wanneer wij 
hiervoor geen oog hebben, zullen wij 
binnen de kortst mogelijke tijd worden 
geconfronteerd met gedemotiveerde 
mensen. Dit kan nefaste situaties tot 
gevolg hebben. 

Eerste minister Dehaene : Ik deel deze 
analyse en bekommering volkomen. 
Zowel de betrokken ministers als ikzelf 
en andere leden van de regering zetten 
zich daarvoor in. Daarnaast ben ik van 
mening dat wij dit gezamenlijk moeten 
doen. Hoewel wij inzake begeleiding 
allemaal voor een deel verantwoorde 
lijkheid dragen, blijft het de taak van de 
betrokken ministers om naast de 
toelichting van de ontwerpen in het 
parlement tegelijk ook de uitvoering 
voor te bereiden en de begeleiding van 
de betrokken korpsen te verzorgen. 

De heer Patrick Dewael (VLD): 
Mijnheer de eerste minister, op dit punt 
ben ik het niet helemaal met u eens 
maar wens hierover niet verder te 
polemiseren. De wetgever moet zich, 
mijns inziens, niet inlaten met taken van 
de uitvoerende macht. De uitvoerende 
macht moet erop toezien dat de 
goedgekeurde wetten effectief worden 
uitgevoerd. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer 
Dewael, een aantal parlementsleden 
zijn op andere terreinen betrokken bij 
de politiehervorming en kunnen daar 
die rol spelen. 

De heer Patrick Dewael (VLD): 
Mijnheer de voorzitter, collega ·s. ik 
wens te blijven stilstaan bij de 
rijkswacht. Het overlijden van Semira 
Adamu was de onmiddellijke aanlei 
ding voor de regering om het beleid bij 
te sturen. Zoals zo dikwijls moest er 
eerst iets ernstigs gebeuren vooraleer de 

regering maatregelen nam. Uw voorma 
lige minister van Binnenlandse Zaken 
heeft ontslag genomen omdat de 
rijkswacht bepaalde informatie had 
achtergehouden. ln uw regeringsverkla 
ring hebt u hierover met geen woord 
gerept. Ander schokkend feit zijn de 
verklaringen van een aantal rijkswach 
ters op de televisie. 

Mijnheer de eerste minister, u kunt het 
me niet kwalijk nemen heel wat vragen 
te hebben bij de werking van de 
rijkswacht die door velen als een staat 
in de staat wordt bestempeld. Uw 
regering kan niet afwezig blijven in het 
beleid en moet eindelijk werk maken 
van een aanpassing van het tuchtrecht. 
U hebt deze hervorming reeds 
aangekondigd na de verslagen van de 
Dutroux-comrnissie. 

Als er geen instrumenten worden 
gecreëerd om in de betrokken korpsen 
orde op zaken te stellen, zullen heel wat 
burgers geschokt blijven door al dan 
niet lichtzinnige verklaringen van 
rijkswachters die een negatie zijn elke 
vorm van beleid. 

Mijnheer de eerste minister, als cherry 
on the cream - ik weet dat dit een 
gevoelig onderwerp voor u is - wens ik 
wat dieper in te gaan op het 
communautaire deel van uw regerings 
verklaring. 

Het stemrecht voor EU-burgers wordt 
binnenkort een feit. Niettegenstaande 
de ronkende verklaringen in het Vlaams 
Parlement zal uw fractie de wetgeving 
terzake in dit parlement goedkeuren. 

Mijnheer de voorzitter, collega's, de 
VLD is voorstander van dit stemrecht. 
Laat hierover geen misverstand bestaan. 
Pacta .1w11 servanda. Verdragsrechtelijk 
is België verplicht het stemrecht voor 
EU-burgers in te voeren. Het debat 
terzake van de voorbije maanden en 
weken heeft, mijns inziens. aangetoond 
dat de Belgische federale constructie 
bijzonder broos is. 
U hebt een akkoord - moet ik het een 
deal noemen - afgesloten met de 
PRL-FDF. ln ruil voor de medewerking 
van de PRL-FDF geeft u toe aan twee 
verzuchtingen van deze politieke groep. 
Op het stemrecht voor Belgen in het 
buitenland zal ik niet dieper ingaan. De 
tweede verzuchting die handelt over de 
aanpassing en versoepeling van de 
naturalisatiewetgeving is belangrijker. 
Meer dan 50% van de 25-jarigen van 
het Brussels electoraat bezit niet de 
Belgische nationaliteit. Als u het 
stemrecht voor EU-burgers invoert 
zoals u het hebt afgesproken met de 
PRL-FDF. .. 
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Eerste munster Dehaene : Mijnheer 
Dewael. is de PRL-FDF voor u een te 
mijden partij ., 

De heer Patrick Dewael (VLD): Nee. 
mijnheer de eerste minister. Ik zal 
verduidelijken wat wél gemeden moet 
worden. 

Het komt nogal eens voor dat een 
CVP-eerste minister, die toch van 
Vlaamse origine is. na verloop van tijd 
zijn taalherkomst lijkt te vergeten. Die 
CVP-eerste minister verkiest alleen met 
een Franstalige partij te onderhandelen. 
Hij aanvaardt haar eisen, maar wat het 
Vlaams Parlement met grote eenparig 
heid daarover heeft gestemd, lapt hij 
evenwel aan zijn laars. Dat is toch te 
mijden ' 
(Applaus op de banken van de VLD, de 
volksunie en het Vlaams Blok) 

De institutionele evenwichten in dit 
land zijn blijkbaar broos. Brussel heeft 
in mijn ogen een belangrijke functie als 
tweetalige hoofdstad, als bindmiddel 
van deze federatie. De invoering van 
het EU-stemrecht enerzijds en de 
versoepeling van de naturalisatiewetge 
ving anderzijds zijn als het ware een 
tijdbom onder de Brusselse structuur. U 
schudt ontkennend uw hoofd, maar ik 
zou daarover niet zo meewarig doen, 
mijnheer de eerste minister. Het aandeel 
van de Vlamingen in Brussel is tijdens 
de opeenvolgende verkiezingen afgeno 
men. Uit de cijfers blijkt dat als u 
doorvoert wat u nu denkt door te 
voeren, de aanwezigheid van de 
Brusselse Vlamingen dreigt te worden 
gemarginaliseerd en daarmee is nie 
mand gebaat. 

Mijnheer de eerste minister, ik geef u 
een duidelijke waarschuwing. Waarom 
onderhandelt u daarover alleen met een 
francofone partij en bent u met bereid in 
te gaan op de eisen die het Vlaams 
Parlement unaniem daarover heeft 
geformuleerd en die neerkomen op een 
aantal garanties voor de positie van de 
Vlamingen in en rond Brussel ? U 
schuift deze materie door naar later, na 
de verkiezingen. Waar hebben wij dat 
nog gehoord ., Op het ogenblik dat de 
snoepjes worden uitgedeeld, zal worden 
gepraat over de belangen van de 
Vlamingen in en rond Brussel. 

Mijnheer de eerste minister, ik begrijp 
niet dat u daarover zo misprijzend doet. 
Ik heb ook niet begrepen waarom u uw 
tien partijgenoten die daarover in een 
krant een artikel hebben gepubliceerd 
- hoe durven ze ! - in de commissie niet 
alleen met misprijzen hebt behandeld, 
maar mee .og, ze met de grond gelijk 

hebt gemaakt door te zeggen dat ze dat 
stuk niet zelf geschreven hadden en ze 
trouwens daartoe niet in staat zijn. Dat 
is volgens een aantal getuigen de 
realiteit. 

Mijnheer de eerste minister, uw fractie 
kan misschien wel toe!aten dat u 
systematisch met hen de vloer veegt, 
maar voor dit parlement en voor het 
Vlaams Parlement dat daarover 
gestemd heeft. is het een kaakslag. Door 
die onvolmaakte staatsstructuur groeien 
wij verder uit elkaar. 

M. François Dufour (PS): Vous parlez 
du Parlement flamand, mais nous 
sommes ici au Parlement fédéral ! 

De heer Patrick Dewael (V" .D'. ::;,,or 
het Sint-Michielsakkoord 0,oeien Vla 
mingen en Franstaligen verder uit 
elkaar. Herinner u wat ik u daarover in 
1993 heb gezegd. Wij hebben dat 
akkoord nooit gesteund omdat het in 
zich de kiemen droeg van een verder 
uiteengroeien van de twee Gemeen 
schappen in dit land. Het is een 
onvolmaakt federalisme, een federa 
lisme waarbij de Gemeenschappen en 
de Gewesten wel Je bevoegdheid 
hebben om centen uit te geven. maar 
niet om centen te innen. Het is een 
federalisme zonder financiële en fiscale 
autonomie. 1 l hebt er op dat ogenblik 
niet over willen spreken. Wij verkeren 
nu in een situatie waarbij een Waals 
regeringsleider op de feestdag van de 
Franstalige Gemeenschap de Vlamin 
gen beledigt. De reactie daarop is Jat dit 
voor intern gebruik is. Vlamingen 
worden betiteld als zijnde heulend met 
extreem-rechts, als zijnde ondemocra 
tisch en onverdraagzaam. Uw Vlaamse 
evenknie laat zich in zijn reactie op de 
televisie filmen op het ogenblik dat zijn 
hond aan het spelen is met een Waals 
haantje. Wat is dit voor een "gekleuter" 
in dit land ? De eerste minister houdt 
ons voor dat zijn federale staatsstruc 
tuur functioneert. 

Wat met de Bundestreue, de federale 
loyauteit '? De heer Collignon zegt dan 
dat de Vlamingen meeheulen met de 
collaborateurs en het extreem-rechtse 
Vlaams Blok achterna hollen en de heer 
Van den Brande zegt dan weer dat de 
Franstaligen economisch failliet zijn, en 
om te spelen smijt hij dan een Waals 
haantje naar zijn hond, die er voor de 
camera's een nummertje mee mag 
opvoeren. In wat voor kleutertuin zijn 
we bezig? 
Mijnheer de eerste minister, ik heb een 
boodschap voor de volgende ronde van 
de staatshervorming. Bent u het met mij 
niet eens 'I Zijn er volgens u dan geen 
communautaire spanningen '1 Is er 
misschien niets gebeurd de voorbije 
weken? 

Eerste rnmister Dehaene: Mijnheer 
Dewael. het enige wat ik op Je 
interpellaties heb geantwoord is iets 
waarmee ù het blijkbaar niet eens bent. 
namelijk dat in Je door ons gekozen 
structuur waarin geen hiërarchie bestaat 
tussen ce wetten noch enige voogdij 
van de ene over de andere, de federale 
staat noch bij monde van zijn federale 
eerste minister noch van zijn federale 
regering verantwoording kan afleggen 
over of ingrijpen in wat wordt gezegd 
door de gewestelijke structuren. Meer 
heb ik niet gezegd. Die keuze van 
gelijkwaardigheid zonder hiërarchie is 
een basiskeuze die werd gemaakt sinds 
de staatshervorming van 1970, waarbij 
alle partijen waren betrokken. 

De heer Patrick Dewael (VLD): Wij 
maken dan mee Jat Je heer Van Jen 
Brande publiek verklaart dat België een 
land is zonder project, zonder enige 
ambitie en dat België in het buitenland 
eigenlijk alleen nog maar bestaat dank 
zij Vlaanderen. Dat wordt hier 100 
meter verder verteld, maar daar hebt u 
blijkbaar niets mee te maken. Volgens u 
is er niks aan de hand ' Wat voor een 
kortzichtige politiek is dat ! Zoiets 
noemt men zijn hoofd in het zand 
steken; dat is onvoorstelbaar ! Alhoewel 
die staatshervorming opnieuw ter 
sprake zal moeten komen, merk ik dat u 
daarover niet zo enthousiast bent. 

Minister Van Rompuy, u bent nu in druk 
gesprek met de heer Duquesne. maar 
een jaar geleden was u nog de mening 
toegedaan dat er geen nieuwe ronde 
moest komen in de staatshervorming, 
dat was niet nodig. Zelfs de heer Van 
Peel heeft pleidooien gehouden tegen 
een nieuwe ronde in de staatshervor 
ming, omdat wij daar als Vlamingen 
niets bij te winnen zouden hebben. Ik 
zeg u dat wij de vandaag aanwezige 
spanningen moeten wegnemen. Wil u 
daar in slagen, dan zijn een aantal 
krachtlijnen essentieel. 

Ten eerste moeten de sociaal 
economische hefbomen naar de deelge 
bieden gaan. Het kan niet langer dat de 
gewesten bevoegd zijn om de bedrijven 
subsidies te verlenen. terwijl het 
federale niveau bevoegd is voor de 
loonkostenpolitiek. Alle 
sociaal-economische instrumenten 
moeten naar Je deelgebieden. 

Ten tweede moeten de deelgebieden een 
volwaardige inkomensautonomie krij 
gen, zodat zij zelf de middelen kunnen 
innen om hun uitgaven te dekken. 

Ten derde moet duidelijk zijn dat een 
doorzichtige en geloofwaardige solida 
riteit tussen de deelgebieden moet 
kunnen worden behouden, maar die 
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moet zijn gebaseerd op de financiële 
draagkracht van de onderscheiden 
deelgebieden. 

Mijnheer de eerste minister. vooral de 
opstelling van de PS in het zuiden des 
lands is er verantwoordelijk voor dat het 
noorden en het zuiden zich steeds 
verder van elkaar verwijderen. Ik wil 
niet meer meemaken dat beleidsverant 
woordelijken van de PS de noodzake 
lijke verlaging van de belastingen op 
arbeid steeds opnieuw betitelen als 
"snoepjes voor de bedrijven". Ik heb er 
ook meer dan genoeg van dat de PS 
telkens opnieuw haar veto stelt inzake 
een dvnarnisch economisch beleid, de 
noodzakelijke fiscale hervorming blok 
keert en het land in een impasse stort. 
Na de volgende verkiezingen moeten 
wij daarover hoe dan ook onderhande 
len en ik nodig de Vlaamse partijen uit 
terzake een strategie te ontwikkelen. 
Telkens opnieuw stellen wij immers 
vast dat dit aan de overzijde van de 
taalgrens wel degelijk gebeurt. dat men 
daarop een visie heeft en beschikt over 
tactiek en strategie, terwijl al onze 
oproepen tot de CVP tot nu toe steeds in 
dovemansoren zijn gevallen. 

Mijnheer de eerste minister, collega's, 
niemand beweert dat er de jongste jaren 
helemaal niets zou zijn gebeurd, ook ik 
niet. Ik blijf erbij dat uw beleid te veel 
de gevangene bleef van uw credo dat de 
problemen zullen worden opgelost op 
het ogenblik dat zij "zich stellen". 

Uw regering strompelde van crisis naar 
crisis. Steeds opnieuw moesten er 
brokken worden gelijmd. Een globale 
visie ontbrak. 

Mijnheer de eerste minister, volgens mij 
bestaat de kern van een succesvol beleid 
uit het creëren van kansen, het 
aanwenden van de positieve energie in 
onze samenleving en het aanboren van 
de creativiteit en het potentieel dat in 
elke burger schuilt. Zo ·n beleid heeft 
uw regering nooit gevoerd, vroeger niet 
maar ook nu niet. 

Het is dan ook de hoogste tijd dat de 
weg voor de verandering wordt 
vrijgemaakt. Er zit immers veel meer in 
Vlaanderen en in België. We kunnen 
veel beter. De burgers van dit land 
verdienen volgens mij ook veel beter. 
(Applaus bij de leden van de 
VLD:{i-actie) 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders. président du 
groupe PRL-FDF: Monsieur le prési 
dent. monsieur le premier ministre, 
messieurs les ministres, chers collègues, 
depuis déjà quelque temps - c'est une 
tradition "· -ein de la famille libérale -, 

nous parcourons la Wallonie pour 
présenter un certain nombre de projets. 
Pour bien cadrer mon exposé 
d'aujourd'hui, je vous dirai d'entrée de 
jeu que je vais m'exprimer en tant que 
président du principal groupe franco 
phone d'opposition au Parlement 
fédéral. 

rai beaucoup de respect pour les 
autonomies mais elles sont à double 
sens : elles valent pour les régions et les 
communautés comme pour l'Etat et je 
rappelle, si besoin en était, que nous 
n'avons pas varié d'attitude dans les 
dossiers que je vais évoquer puisque. 
même au parlement flamand, notre 
représentant n'a pas approuvé la 
résolution dont on parle tvr• ~n 
commission ou en séance ,,;enière. Je 
veux que les choses soient claires. Nous 
sommes peut-être les seuls à pouvoir le 
dire. mais autant le rappeler. nous y 
avons aussi un représentant. 

Monsieur le premier ministre, face aux 
drames que notre pays a vécus ces 
dernières années, il faut. sur quelques 
thèmes importants, pouvoir dépasser les 
clivages. parfois philosophiques ou 
politiques, et ici des clivages majorité/ 
opposition. Les libéraux francophones, 
avec d'autres dans certains cas. seuls 
dans d'autres. ont tenté de dépasser ces 
clivages. 

Au début de cette intervention sur le 
budget, je voudrais vous dire que nous 
souhaitons poursuivre dans cette voie. Il 
y a des dossiers sur lesquels il faut 
pouvoir travailler, faire des proposi 
tions, prendre des risques, dans la 
majorité comme dans I' opposition. et 
puis il y en a d'autres - j'y 
reviendrai -sur lesquels il faut savoir 
s'opposer lorsque l'on n'est pas 
d'accord avec la politique suivie, 
Pour le groupe PRL-FDF. il y a de 
manière évidente quelques thèmes qui 
nécessitent un accord bien au-delà 
d'une majorité de circonstance. 

Le premier est celui de la réforme de la 
justice et des polices, Je ne vais pas 
revenir sur les accords conclus, nous en 
parlerons beaucoup la semaine pro 
chaine dans cette enceinte. Pour nous, 
continuer dans cette voie, cela signifie 
tout d'abord adopter les textes légaux 
déposés à la Chambre ou au Sénat. 

En matière de justice, il ne suffira pas de 
voter, la semaine prochaine, un article 
constitutionnel suivi de lois d'exécu 
tion, il faudra mettre en oeuvre le 
Conseil supérieur de la justice. C'est 
aussi adopter ou suivre, selon les 
compétences exécutives ou législatives, 
les statuts disciplinaires et syndicaux 
mais aussi le statut unique pour 
l'ensemble du personnel de police. J'ai 

apprécié l'attitude des rrurnstres de 
l'Intérieur successifs qui. tous deux. ont 
déclaré qu'ils acceptaient que l'on 
débatte. au sein de la commission 
Police constituée à la Chambre. des 
statuts et notamment de ce statut unique 
du personnel, 

Monsieur le premier ministre, jinxiste 
pour que l'on retrouve le chemin d'une 
méthodologie claire dans l'exécution 
des accords qui ont été passés, C'est 
vrai en matière de justice comme en 
matière de police, 

A lïntérieur des travaux législatifs, les 
choses se passent très bien. Dans la 
phase d'exécution, on nous annonce un 
certain nombre de textes. Mais depuis 
quelques jours. sinon quelques semai 
nes. on semble repartir dans des débats 
tous azimuts, notamment en matière de 
polices et - M. Dewael y a fait allusion - 
en matière de gendarmerie. Nous avions 
convenu de mettre en place une 
commission Police. ce qui est chose 
faite. Il faudrait. dans cette commission 
ou probablement lors d'un tour de table, 
que l'on redéfinisse la manière dont 
nous allons progresser sur un point qui 
me paraît important. à savoir la réforme 
du comité P et des structures de 
contrôle. 

Pour un sujet comme celui-là. nous 
avons intérêt à prévoir un lieu de déhat. 
A défaut, nous serons partis dans toutes 
les directions. 

Le président : La parole est au premier 
ministre. 

M, Dehaene. premier ministre : Mon 
sieur le président, je partage l'approche 
de l'honorable membre. Je suis 
d'accord pour organiser une discussion 
pour en convenir. L'ensemble de 
l'organisation et de la législation du 
comité P a toujours fait l'objet d'une 
approche à linitiauve du parlement. 

M. Delathouwer est absent pour 
l'instant. mais certaines réunions ont eu 
pour objet d'élaborer une proposition de 
loi avec le concours du gouvernement 
en se basant sur le travail de la 
commission de contrôle de comiré P. 

Par conséquent. j'approuve votre 
remarque et je ne vois aucun 
inconvénient à ce que, par exemple, la 
commission Polices, à présent que 
l'examen du projet de loi est terminé, 
examine la proposition de loi préexis 
tante afin de déterminer s'il faut 
investiguer davantage. C'est une 
approche éventuelle. 

M. Didier Revnders (PRL-FDF!: 
Parfait I Ma demànde ne visait pas telle 
commission plutôt qu'une autre. Peu 
m'importe si l'initiative émane du 
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gouvernement ou du parlement. Ce que 
je demandais, c'est qu'une méthode soit 
mise en place. car ce qui vaut pour les 
systèmes de contrôle, notamment le 
comité P. vaut également pour le 
personnel. 

Nous rencontrons régulièrement les 
représentants des différents corps de 
police. Et autant. avant les vacances. on 
nous demandait pourquoi nous allions si 
vite dans la réforme. autant. après les 
vacances. on nous demandait le 
contraire et la raison pour laquelle nous 
n'étions pas encore prêts avec les statuts 
du personnel. 

L'intérêt de la majorité comme de 
l'opposition est d'avancer de concert 
sur l'exécution de cet accord tant pour 
les statuts du personnel que pour les 
services de contrôle. sinon nous vivrons 
à d'autres rythmes, notamment aux 
rvrhmes dominicaux d'un certain 
nombre de plateaux de télévision. 

Le deuxième volet sur lequel je 
voudrais rappeler notre engagement à 
aller de l'avant. c'est la politique en 
matière d'immigration. A nos yeux. il 
paraît important de reposer cette 
politique de manière plus ferme sur ses 
deux piliers : celui d'une politique 
d'asile clairement définie, dans laquelle 
chaque demandeur sait quels seront ses 
droits et ses obligations - ce que vous 
avez traduit par la notion de sécurité 
juridique -. et celui d'une politique 
humainement menée et qui favorise 
l'intégration réelle de tous ceux qui le 
souhaitent. 

Cela passe par énormément de 
politiques dont toutes ne sont pas 
fédérales. je pense notamment à la 
politique de l'enseignement ou de la 
formation. mais aussi. pour bien 
redéfinir notre position, par un 
encouragement à l'acquisition de la 
nationalité ou à l'exercice de droits 
politiques par tous ceux qui le 
souhaitent. 

C'est dans cet esprit. au-delà des 
réformes polices/justice. au-delà d'une 
ligne qui doit être claire en matière de 
politique d'immigration sur ces deux 
piliers. que nous souhaitons progresser 
dans un troisième ensemble, soit 
l'exercice des droits politiques, voire la 
naturalisation. C'est dans cet esprit que 
nous souhaitons avancer en matière de 
droit de vote des Belges qui résident à 
l'étranger - on en reparlera la semaine 
prochaine et de respect des 
engagements pris par la Belgique à 
l'échelon international en ce qui 
concerne le droit de vote des Européens 
lors des prochaines élections communa 
les. et réfléchir. comme annoncé dans le 
cadre de l'article 8. à l'extension de ce 
droit a"v non-Européens lors des 

élections communales suivantes. Mais 
il nous paraît également très important 
d'encourager l'acquisition de la natio 
nalité. ce qui est finalement la manière 
la plus simple et la plus complète 
d'exercer des droits politiques pour tous 
ceux qui veulent s'engager dans cette 
voie. 

Les deux éléments sont importants. 
Encourager. c'est simplifier la procé 
dure, la faire démarrer à l'échelon 
communal. mais pour ceux qui veulent 
adhérer à cette nationalité. cela signifie 
s'engager à respecter la Constitution, 
les lois du peuple belge et les valeurs 
qui font notre vie en commun. à savoir 
quelques principes, rappelés non sans 
allusion à des cas spt-:if:'iues: la 
séparation entre l'Egli,« et l'Etat ou 
I' égalité entre hommes et femmes. Ces 
différents thèmes nous sont chers. 
Quelle que soit l'évolution politique du 
pays, nous ne varierons pas en matière 
de justice, de polices. dimrnigrarion ou 
d'accès à un certain nombre de droits 
politiques. 

En cr qui concerne le volet budgétaire, 
il est un élément concret pour lequel 
nous partageons une vision commune 
par-delà les clivages majorité/opposi 
tion, en tout cas en ce qui concerne les 
libéraux tant du Nord que du Sud. 

C'est l'idée de la construction 
européenne et de l'obligation d'entrer 
dans une Europe monétaire en 
respectant certains critères, en ce 
compris les critères de dette et de déficit 
public. Le problème ne se pose pas à ce 
niveau. 

J'aimerais pourtant vous faire part de 
deux remarques. Une première 
concerne la méthode : même si nous 
partageons 1 · objectif, les remarques 
fusent depuis des années quant à la 
méthode utilisée, en particulier quant au 
relèvement des charges tant fiscales que 
parafiscales. J'y reviendrai. 

Au-delà de la méthode, il subsiste une 
volonté constante. Vous avez eu la 
charge de participer à cette volonté 
pendant toute la période de 1981 à ce 
jour, au sein des gouvernements 
successifs. li faut bien reconnaître que, 
s'il y a eu une volonté constante 
d'assainir les finances publiques, 1988 à 
1992 a constitué une période de creux. 
Bien sûr, vous n'exerciez pas alors 
votre fonction actuelle. mais vous 
occupiez déjà d'autres postes au sein du 
gouvernement. li est clair que des 
problèmes que nous vivons depuis 
quelques années proviennent notam 
ment de ce ralentissement de la volonté 

d'assainir: le déficit est resté de 7% du 
produit intérieur brut pendant tout ce 
laps de temps. Or, une volonté 
d'assainissement doit rester continue et 
constante. 

Monsieur le premier ministre, j'en 
reviens à la méthode. Hier, vous avez 
décrit une sorte de vision idyllique de la 
situation économique et sociale en 
Belgique; je caricature à peine. Vous 
avez évoqué des comparaisons avec les 
pays voisins en matière d'inflation ou 
de taux d'intérêt. Trois remarques au 
sujet de ce qui, à mon sens, préoccupe 
le plus la population, c'est-à-dire 
l'emploi - et le chômage qui est son 
versant négatif - bien plus sans doute 
que le taux d'intérêt et d'inflation ou le 
niveau des pourcentages d'endettement 
et de déficit publics. 

Avant tout, comme vous l'avez fait. il 
convient de constater la situation par 
rapport aux pays voisins. Je resitue : de 
nos jours, 25% de notre population 
active se trouve dans une situation de 
recherche d'emploi. de chômage 
complet ou de chômage partiel. li n'est 
pas inutile de donner des chiffres sur 
l"ensemble de la population active: 
plus de 1 100 000 personnes se trouvent 
dans ces situations d'une intervention 
du budget du chômage ou de recherche 
d'emploi. 

J'en reviens à mes trois remarques. La 
première porte sur la méthode de 
gestion des problèmes du chômage. Je 
ne citerai pas beaucoup de chiffres. Au 
mois d'août, on situait à un peu plus de 
456 000 le nombre de chômeurs 
complets indemnisés. A grand renfort 
de communiqués, la ministre de 
l'Emploi et du Travail annonce que 
"c'est un peu plus de 27 000 en moins 
que l'année précédente". Je vous 
rappellerai que. dans le même temps. 
plus de 130 000 personnes se situent 
sous statut de chômeurs âgés de plus de 
50 ans, ce qui les sort des statistiques; 
pourtant, ils se trouvent toujours dans la 
même situation. li y en eu 18 000 de 
plus en un an. sans compter les 
cohabitants de plus en plus rapidement 
exclus: 15 000 de plus sur les cinq 
dernières années. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV) : Plus de 150 000 ! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur Detienne, vous aurez I' occa 
sion de citer beaucoup de chiffres. 
Ajoutez-en encore quelques-uns. si 
vous le voulez, mais laissez-moi vous 
faire part de chiffres en fonction d'une 
situation réelle. Ecoutez l'ensemble de 
ma phrase : je parle de "plus". 
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Cela étant, je n'aime guère prendre des 
références qui pourraient vous paraître 
partisanes. J'ai donc recherché I' ana 
lyse de cette situation du chômage par 
le Conseil supérieur de l'emploi. Dans 
un récent rapport, il écrit - et ce sera ma 
seule citation du jour - : "L'augmenta 
tion en 1996 et 1997 du nombre de 
personnes ayant opté pour le statut de 
chômeur âgé non demandeur d'emploi, 
ainsi que les exclusions du chômage 
pour chômage de longue durée, suite 
aux modifications de la réglementation, 
expliquent en grande partie la baisse du 
chômage depuis deux ans". 

Il existe donc deux façons de lutter 
contre le chômage lorsqu'on regarde les 
chiffres : soit donner de l'emploi à ceux 
qui émargent au chômage de manière à 
permettre de les sortir des statistiques, 
soit les exclure des statistiques. Ces 
dernières années, ce qui fut le plus 
efficace pour diminuer les chiffres, c'est 
l'exclusion des statistiques. Nous nous 
trouvons dans une situation où le 
chômage reste à un niveau particulière 
ment élevé. Puisque je vais aborder le 
volet des disparités - que vous avez 
évoquées dans votre déclaration - sur le 
plan régional. quand vous présentez le 
bilan de Ia situation de l'emploi de 
façon aussi lénifiante, j'aurais tendance 
à vous dire "Rastrind !" Vous 
comprendrez I' expression. 

Deuxièmement, vous avez dit que la 
situation s'améliorait par rapport aux 
pays voisins, et vous utilisez une très 
jolie formule : '11 y a malgré tout des 
disparités régionales". C'est un bel 
euphémisme. Je peux comprendre que 
quand vous défendez un texte, 
notamment au nom des vice-premiers 
francophones dont un est présent 
aujourd'hui, il faut trouver une formule 
relativement limitée pour expliquer ces 
écarts. C'est ainsi que vous parlez de 
disparités régionales. Euphémisme 
puisque la disparité, si je la traduis en 
chiffres. signifie une différence qui va 
du simple au double. Quels que soient 
les chiffres, les taux de chômage en 
Flandre sont équivalents à la moitié des 
taux de chômage en Wallonie ou à 
Bruxelles. Et dans certains arrondisse 
ments, la différence est encore plus 
flagrante. C'est pourquoi j'ai parlé 
d'euphémisme. Par exemple, dans 
I 'arrondissement de Mons, on atteint 
25% de chômage. Parler d'une situation 
préférentielle par rapport aux pays 
voisins, vis-à-vis d'une partie du 
parlement mais surtout d'un partie de 
l'opinion publique, c'est tenir un 
discours assez surréaliste, assez irréel 
au vu de la situation rencontrée dans un 
certain nombre d'arrondissements. Je 
crois que votre vice-premier ministre ne 
me démentira pas. 

De voorzitter : De heer Paul Tant heeft 
het woord. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer de 
voorzitter, ik zal straks andere .cijfers 
geven dan degene die Didier Reynders 
hanteert. 

Hij heeft gelijk wanneer hij zegt dat 
spreken over een dispariteit' een 
vereenvoudigde voorstelling is. Inder 
daad, cijfers laten niet alles zien. 

Zo is er bijvoorbeeld niet alleen een 
belangrijk verschil in het werkloos 
heidsniveau maar ook in het gebruik dat 
in het ene landsdeel tegenover het 
andere van nieuwe mogelijkheden 
wordt gemaakt zoals loopbaanonderbre 
king en deeltijdse arbeid. 

De heer Reynders heeft ge:1JK wanneer 
hij zegt dat in Wallonië veel minder 
werklozen van deze systemen gebruik 
maken, terwijl er een stuk verborgen 
werkloosheid is in Vlaanderen. In die 
zin is dit een overtrokken verhouding 
die uit de cijfers blijkt. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Je 
rejoins M. Tant au moins sur un point 
mais je maintiens que parler de disparité 
est un euphérn'sme si l'on se réfère aux 
chiffres. 
Il est vrai que les disparités portent 
aussi sur les catégories de personnes qui 
se trouvent en dehors du marché du 
travail. De plus, les catégories ne sont 
pas les mêmes dans les différentes 
régions. Les disparités portent encore 
sur la façon d'utiliser les moyens mis à 
disposition, les différentes aides -j'y 
reviendrai- qui sont toujours aussi 
compliquées et inefficaces à entendre un 
homme qui n'est pas considéré comme 
un penseur libéral de la fonction 
publique. Je veux parler du secrétaire 
général du ministère de l'Emploi et du 
Travail, M. Jadot. Mais je lui laisse la 
responsabilité de ses propos. 

Au-delà de la situation des exclus du 
chômage, ces disparités régionales 
m'incitent à considérer qu'il y a là un 
problème majeur qui doit rester une 
priorité absolue. Je sais que si nous 
attendons encore u11 peu, nous aurons 
peut-être droit, un jour, à la présentation 
d'une solution. J'ai cru comprendre, 
monsieur Lefèvre, qu'après une quaran 
taine d'années au pouvoir et une dizaine 
d'années dans cette coalition, votre 
président de parti allait nous présenter, 
en décembre, des solutions pour la 
Wallonie. Il est grand temps, mais ce 
serait une bonne chose. 
J'en viens à l'évolution de la pauvreté. 

Parler du chômage est une chose mais je 
voudrais attirer une nouvelle fois votre 
attention sur le fait que depuis 1990, 
dans notre pays, le nombre de 
minimexés ne cesse d'augmenter. C'est 
ainsi que nous sommes passés d'un peu 
moins de 50 000 à près de 80 000 
rninimexés en 1997. Cela correspond 
tout à fait à la technique d'exclusion du 
chômage et de report de charges. au 
moins pour partie, vers des communes 
ou des CPAS. 

J'en viens à ma troisième remarque. Je 
vous ai dit que je pouvais partager votre 
point de vue sur certains éléments, 
même si j'apprécie relativement peu la 
manière dont vous présentez la situation 
du chômage en Belgique. Mais on peut 
également s'interroger, peut-être encore 
plus cette année que les années 
précédentes, sur la fiabilité des chiffres 
budgétaires. Le ministre du Budget 
semble plongé dans des lectures 
beaucoup plus passionnante, semble+ 
il, que le budget mais je sais qu'il 
m'entend car il peut faire deux à trois 
choses en même temps. 

Encore récemment, vous expliquiez 
dans des interviews que deux 
enveloppes étaient disponibles : l'une 
de 18 milliards pour les entreprises. 
l'autre, que l'on n'osait pas chiffrer à 
5 milliards, pour un certain nombre de 
nouveautés. Depuis, ces enveloppes se 
sont vidées. Les mentions "Entreprises" 
et "Retour du coeur" sont toujours là, 
mais elles ne recouvrent plus grand 
chose. 

En matière de santé, les chiffres ont 
fluctué presque d'heure en heure. 

Au moins un des membres du 
gouvernement renvoie franchement et 
sans vergogne -et je lui en sais gré- des 
charges vers d'autres. Il s'agit de Mme 
Smet qui a le mérite de dire clairement : 
"Je vous exclus du chômage, je diminue 
ainsi mon budget et vous allez au CPAS 
où les communes prendront une part de 
la charge". 

Jusque-là, c'est très clair. même si ce 
n'est pas très sain pour l'équilibre des 
pouvoirs. 

On se pose par contre des questions à 
propos d'autres chiffres. En commis 
sion de l'infrastructure, nous avons déjà 
demandé, ainsi que M. De Croo, un 
examen clair de certaines entreprises 
publiques et nous souhaitons que l'on 
débatte du chemin de fer. 

Les informations relatives à la manière 
dont l'administration fiscale gère les 
relations entre les pouvoirs m'inquiè 
tent un peu plus et nous avons prévu 
d'interpeller le ministre des Finances 
sur le su jet. 
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Didier Reynders 

Monsieur le premier ministre, monsieur 
le vice-premier ministre, pendant 
48 heures, nous allons parler de marges 
budgétaires de 1 milliard, de 1 milliard 
700 millions, d'un effort pour les 
entreprises de 5 0u de 7 milliards, etc. A 
côté de ce débat, on lit dans une note 
émanant de l'administration fiscale et 
que je possède, que l'Etat pourrait avoir 
détourné entre 80 et 90 milliards 
revenant aux communes. J'ai tout de 
suite pensé à une plaisanterie qui aurait 
dû être démentie de manière toni 
truante. Et bien, non ! Le ministre des 
Finances a répondu qu'il allait étudier 
ce problème et que, si certaines erreurs 
se vérifiaient, il faudrait les corriger. 
Dès lors, quand on parle de 1 milliard 
700 millions de retour du coeur, ... 

M. Di Rupo, vice-premier ministre et 
ministre de l'Economie et des 
Télécommunications, chargé du Com 
merce extérieur : La politique du 
"retour du coeur" est présente depuis 
longtemps. L'expression que vous 
venez d'utiliser ne me convient pas. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): li 
s'agit effectivement d'une expression 
d'un autre temps. Etant donné les 
personnes qui l'utilisaient à l'époque, je 
veux bien la retirer aujourd'hui car je ne 
voudrais pas mêler les genres. Mais si 
ce coeur était présent, il était 
particulièrement atrophié ces dernières 
années. 

On parle donc d'un cadeau de 1 milliard 
700 millions pour le deuxième semestre 
1999, c'est-à-dire après la législature 
actuelle. Je reviens à la note de 
l'administration des .Finances précisant 
que plus de I milliard 100 millions 
auraient peut-être dû être versés à la 
ville de Liège, plus de I milliard 
300 millions à la ville de Charleroi, plus 
de 800 millions à Bruxelles, plus de 1 
milliard 300 millions à Namur et je 
pourrais continuer l'énumération. Il 
existe dans ces villes de réels problèmes 
de sécurité, d'exclusion et de formation. 

J'aimerais obtenir une réponse à ces 
questions dans le cadre du débat 
budgétaire. Quelle procédure la plus 
indépendante possible sera utilisée pour 
vérifier la crédibilité des informations et 
de la note dont je viens de parler ? 
Quelles conclusions faudra-t-il en 
tirer? En effet, on parle de 80 à 
90 milliards de détournements poten 
tiels et vous passez un week-end à 
Val-Duchesse à essayer de reporter 
1 milliard 700 millions au deuxième 
semestre de 1999. Ce décalage me fait 
dire que la fiabilité des chiffres est 
particulièrement inquiétante. L'actuel 
ministre des Finances ne semble 

d'ailleurs pas défendre son prédéces 
seur de manière convaincante. Il semble 
dire que, pendant JO ans, il n'est pas 
exclu que l'on se soit trompé. 
J'aimerais donc obtenir une réponse à 
mon inquiétude. Le contrôle budgétaire 
pourrait être un enfanti liage à côté de la 
vérification des montants dont parle 
l'administration fiscale. 

Dans le budget lui-même, quelles sont 
les nouvelles orientations ? En matière 
d'emploi, j'ai l'impression qu'on garde 
le même leitmotiv. Je me pose toujours 
la même question : comment créer de 
nouveaux emplois ou remplacer ceux 
qui sont perdus - je pense à 
Renault-Vilvorde, à Novoboch. Levis 
ou ailleurs dans un contexte 
concurrentiel par rapport à nm voisins 
immédiats ? Ce serait I"' :,;oie grâce à 
la réduction des charges sur le travail et 
j'ai toujours cru que c'était ce que vous 
souhaitiez. 

J'ai lu ce qui est devenu l'ancien 
testament : vos clés pour l'avenir. On 
n'en parle plus beaucoup de nos jours. 
Ce document contenait même une 
réforme des pensions. On écrit toujours 
beaucoup de choses avant les élections. 
Actuellement, nous nous trouvons 
d'ailleurs à nouveau en période 
pré-électorale ! 

Dans ce document, vous évoquiez 
également la diminution des charges 
patronales. Vous avez dit à plusieurs 
reprises au sein de cette assemblée, 
monsieur le premier ministre, que 
l'emploi était l'une des trois priorités du 
gouvernement. Apparemment, cette 
priorité n'est pas urgente à vos yeux 
puisqu'elle a été reportée au mois de 
juillet ! On devra encore attendre un 
semestre pour appliquer les mesures 
prévues. Ce matin, vous tentiez 
d'expliquer, à la radio, ce qu'est la base 
annuelle. Vous nous disiez que la 
réduction des charges pour les 
entreprises serait de 7 milliards 800 mil 
lions, mais ce à partir du 3e trimes 
tre 1999. Pour vous, l'emploi est donc 
une priorité absolue, mais cette priorité 
n'est pas suffisamment urgente pour que 
l'on s'en occupe encore sous votre 
gouvernement ! 

On aurait pu espérer que la fiscalité sur 
le travail soit une priorité. Le ministre 
du Budget nous l'avait d'ailleurs 
affirmé en juillet 1996, au moment où 
nous discutions de savoir s'il s'agissait 
de lois-cadres ou de pouvoirs spéciaux. 
A l'époque, vous nous assuriez que la 
fiscalité sur le travail était l'une de vos 
priorités. C'était en tout cas une priorité 
pour le CVP. Depuis lors, on se penche 
sur le sort des couples mariés, des 
pensionnés, etc. On prévoit des 
centaines de milliards de réductions 

fiscales à leur intention. A l'époque 
cependant, la priorité était donnée à la 
fiscalité sur le travail. Or, on constate à 
présent que la pression fiscale et 
parafiscale dans ce domaine augmente. 
Comme nous aurons un débat important 
sur le sujet à I' occasion du budget, je ne 
reprendrai pas les chiffres d'un 
professeur d'université libéral flamand 
ou d'un groupe d'étude libéral 
francophone, mais les vôtres. En 
page 16 de I' annexe, dans un tableau 
reprenant les comptes agrégés des 
recettes du pouvoir fédéral et de la 
sécurité sociale, vous indiquez qu'en 
1997, les recettes fiscales et parafiscales 
s'élevaient à 41,5% du PIB, tandis 
qu'en 1998, elles s'élèvent à 41,8%, 
soit 0,3% en plus! Depuis qu'on nous 
annonce une réduction des prélève 
ments fiscaux, ils augmentent. Ce sont 
vos chiffres qui I' attestent. Vous essayez 
de nous rassurer en indiquant qu'en 
1999, ce pourcentage redescendra à 
41,4%. Mais ceci ne vaudra que pour le 
deuxième semestre car tant que vous 
serez en place, les prélèvements fiscaux 
ne cesseront de croître. La bonne 
nouvelle que vous nous annoncez est 
donc la suivante : quand vous ne serez 
plus là, cela ira mieux ! li y a longtemps 
que nous le disons. En 1998, la pression 
fiscale et parafiscale est plus élevée 
qu'en 1997 et cela ne changera pas au 
Ier septembre 1999. La pression fiscale 
ne cesse donc de croître. 

Sous les gouvernements Dehaene, pas 
moins de quatre-vingt-cinq mesures 
fiscales et parafiscales ont été prises. Je 
citerai notamment les mesures en 
matière de TVA et d'accises, les 
cotisations de solidarité et l'abandon de 
l'indexation de barèmes fiscaux dès 
1992, dès votre désignation en tant que 
premier ministre! Il est possible qu'à 
partir du mois de juillet, lorsque vous ne 
serez plus en place, les barèmes fiscaux 
seront à nouveau indexés. En tout cas, 
depuis que vous occupez le poste de 
premier ministre, ils n'ont plus été 
indexés. 

Par ailleurs, on nous parle également de 
la lutte contre la fraude fiscale. De 
nombreux collègues de la majorité y 
reviennent souvent et je suis s'lr que ce 
sujet reviendra prochainement en 
commission. Il s'agit là d'un grand 
débat. On annonce que I' on prévoira 
chaque année quelques milliards pour 
cela. Or, depuis bientôt deux ans, nous 
interrogeons les ministres de la Justice 
successifs afin de savoir - prenons un 
dossier au hasard - si un jour on mettra 
plus de trois enquêteurs sur le dossier de 
la KB Lux. Les ministres en question 
sont incapables de nous répondre. 
Peut-être qu'un jour, cela se fera, mais 
on n'en est pas encore sûrs. 
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Didier Reynders 

Nous ne voyons donc pas quelle est la 
logique suivie en matière fiscale. La 
pression fiscale n'a cessé d'augmenter. 
La promesse - et si je n'étais pas 
contribuable. je la trouverais risible - 
qui consiste à dire qu'après les 
prochaines élections. le contribuable 
ressentira l'effet de l'indexation des 
barèmes fiscaux, c'est-à-dire de la 
suppression d'un impôt injuste. 
puisqu'il sagit de l'accroissement de 
l'impôt. alors que le pouvoir d'achat 
reste le même, cette promesse, vous 
I' aviez déjà faite avant les élections de 
1995 ! 

Mais, monsieur le premier ministre, 
déjà un libéral. mais même un âne ne 
bute pas deux fois sur le même caillou ! 
Comment voulez-vous que l'on vous 
croie quand. pour la deuxième fois, 
vous annoncez qu'après les prochaines 
élections. I' on indexera les barèmes 
fiscaux ? 

Monsieur le premier ministre, avez 
vous déjà prévu une plaquette électorale 
pour 2003 ? Vous pourriez déjà prédire 
que dès juillet ou août 2003, l'on 
indexera les barèmes fiscaux. Puisque 
vous établissez des plans sur cinq ou six 
ans. continuez ! 

Ceci prouve bien que sur le plan fiscal, 
votre crédibilité a réellement disparu. 

J'en viens maintenant à l'aide aux plus 
démunis. Votre vice-premier ministre ne 
souhaite plus que l'on parle du retour du 
coeur. Nous garderons donc le coeur 
minuscule que l'on a depuis quelques 
années. 

M. Di Rupo, ministre : Vous admettez 
donc qu'aujourd'hui. il y a un coeur! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
C'est en tout cas ce que vous avez dit. 
Je veux bien vous croire. 

M. Di Rupo, ministre: C'est déjà ça! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le ministre, vous êtes plus 
près du noyau dur que moi. Vous aurez 
donc sûrement vu. quelque part à Val 
Duchesse. battre un tout petit coeur. 

Pour ma part, je ne l'ai pas vu, mais je 
dois avouer que j'y vais rarement ! La 
population. je crois, ne le voit pas non 
plus. 

Mais qu'annoncez-vous? Vous annon 
cez des engagements à partir du Ier 
juillet. 

Vous connaissant, je voudrais d'ores et 
déjà dire aux parlementaires et à nos 
concitoyens que j'espère de tout coeur 
que. le 14 juin prochain, le dollar ne 
verra pas son cours baisser. En effet, s' i 1 

baissait au lendemain de l'élection. il 
faudrait récupérer l'argent "dilapidé" 
auprès des pensionnés et des couples 
mariés. 
Vous dites : "on peut le faire, si ça 
tient". Si je vous comprends bien, vous 
dites donc aux électeurs : "le 13, 
choisissez bien", mais également "le 14, 
ayez le réflexe d'acheter un journal 
financier, pour savoir si les bourses 
n'ont pas bougé." 

M. Dehaene. premier ministre : Ce que 
vous dites est impossible, parce que le 
lundi ne paraît aucun journal financier 1 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): En 
Belgique, d'accord. 

Quoique cela expliquerait bon nomhre 
de vos décisions, j'espère quand même 
que vous lisez de temps en tel"';::., la 
presse internationale. 

Revenons maintenant au contenu de 
votre promesse. J'ai cru comprendre 
depuis 48 heures, que c'était un geste, 
même plus : un signal. 
Les personnes bénéficiant d'une 
pension minimum recevront 850 francs 
de plus en 1999. Si j'arrondis à la 
hausse. cela fait 142 francs par mois: à 
la baisse, cela équivaut à 141 francs par 
mois. Quel signal ! 
Pour les allocations familiales, Ic 
supplément d'âge, qui. soit dit en 
passant, avai; déjà été raboté par le 
passé, sera augmenté de 420 francs en 
1999, soit 70 francs par mois. L'octroi 
de ce supplément se fera probablement 
au moment de la rentrée scolaire. 
L'abattement pour les couples mariés 
est, dit-on, de 2 000 francs. Si on prend 
la moyenne du taux d'imposition, qui 
oscille aux environs de 50%, cela fait 
1 000 francs. Je serai même plus large 
- car le taux d'imposition peut être plus 
bas que cela - en disant que cet 
abattement sera de I 'ordre de 1 00 francs 
par mois. 
C'est un signal, un signal qui n'est 
même pas sûr, que vous promettez pour 
votre ou vos successeurs. Mais il va 
falloir que les gens regardent avec 
attention votre budget et votre discours 
pour repérer ce signal. 
J'ai même vu que le ministre de la Santé 
se réjouissait - au moins il confirmait 
notre propos - qu'il y aura un meilleur 
accès à l'allocation pour l'aide aux 
personnes âgées. On augmente le 
plafond de 5%, cela signifie que 
3 000 personnes de plus auront accès à 
l'aide aux personnes âgées. Mais ce 
qu'il faut surtout lire, c'est que vous 
n'avez toujours pas bougé dans la voie 
d'une réelle assurance autonomie. C'est 
reporté à plus tard, comme les pensions 
et bien d'autres choses. 

Au-delà des orientations - c'est normal 
puisque nous approchons des échéances 
électorales -. votre budget est un peu 
truffé de tromperies. La première 
tromperie, que vous avez le mérite 
d'annoncer, est que vous ne tenez pas 
vos engagements. Vous avez décidé de 
ne pas tenir vos engagements en matière 
de réduction des charges - j · écouterai 
attentivement votre réplique à ce sujet 
parce que c'est compliqué. Il y a déjà eu 
des reports de 1997 à 1998 et 
maintenant on reporte de six mois en 
1999. Il y aura 7 milliards 800 millions 
pour les entreprises en 1999 au lieu 
d'une opération sur l'ensemble de 
l'année. Vous confirmez à cette 
occasion - il faut un sacré culot pour 
être premier ministre! - qu'il n'y aura 
rien pendant le premier semestre mais 
que Ic plan jusqu'en 2004 sera tenu. 
Vous décalez de six mois, jusqu'en 
juillet. Vous aviez un an à tenir, vous 
avez raté six mois. Mais durant les cinq 
ans qui suivent, après les élections, on 
sera très fermes, on tiendra. Je répète 
qu'il faut un sacré culot pour dire aux 
gens : "Je vais procéder à une réduction 
des charges sociales sur six ans, mais la 
première année je laisse tomber la 
moitié. allez voter et ensuite je tiendrai 
les cinq ans." Il faut oser ! Mais vous le 
faites, vous ne reculez devant rien. Je 
vous ai déjà dit ce que je pensais de la 
même démarche en matière d'indexa 
tion des barèmes fiscaux. Cela va 
devenir une rengaine d'élection en 
élection : après, on le fera. 

Mais il y a plus beau ! La base annuelle. 
J'en suis ravi. Votre collègue, 
M. Di Rupo. avait déjà inventé la 
"consolidation stratégique", ce qui 
permettait de gagner quelques secondes 
dans les assemblées socialistes avant 
que les participants ne se disent qu'il 
s'agit peut-être d'une privatisation. 
Maintenant. on fait des cadeaux. Vous 
dites que cc ne sont pas des cadeaux aux 
entreprises ou à la population. qu'il 
s'agit d'une aide à l'emploi et d'une 
revalorisation des revenus des plus 
démunis. Mais "sur base annuelle" 1 

18 milliards pour les entreprises sur 
base annuelle. Les entrepreneurs savent 
compter et ils ont tout de suite compris 
que cela fait 7,8 milliards. Et 
probablement pas en juillet mais à partir 
de septembre car vous savez comme 
moi que les cotisations sociales sont 
versées en fin de trimestre. Donc, vous 
annoncez un cadeau au premier juillet, 
qui sera effectif à partir de septembre. et 
qui sera de 7,8 milliards. 

C'est la même chose en ce qui concerne 
les mesures sociales. 1. 7 milliard, mais 
sur base annuelle. Certaines personnes 
pourraient rêver. faire des projets fous 
en se disant qu'en matière d'allocations 
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Didier Reynders 

familiales. ils vont recevoir 140 francs. 
Non, ce sera 70 ! Si je compare cela à la 
situation dans les familles, vous donnez 
une excellente idée à un certain nombre 
de citoyens. Je vais citer deux exemples 
pour essayer de faire comprendre votre 
démarche. 

En fin d'année. le 31 décembre - on 
pourrait le faire à Noël, mais c'est 
dangereux parce qu'il reste plusieurs 
jours dans r année et il faudrait calculer 
sur six jours - puis-je vous conseiller 
d'offrir à votre épouse, que j'ai aperçue 
à plusieurs reprises dans les stades de 
football notamment. un cadeau d'une 
valeur de 3 000 francs et de lui faire 
comprendre que ce cadeau a une valeur 
de plus d'un million sur base annuelle. 

Je me demande si, en tant que parent 
d'enfants - il y en a beaucoup dans notre 
pays - nous sommes bien responsables. 
Certains jours, un enfant qui est par 
exemple à l'école primaire dit: 
"Aujourd'hui. nous avons telle activité 
ou tel achat à faire et j'ai besoin de 
100 francs." J'ai tendance à me dire: 
100 francs. pourquoi pas? Mais depuis 
48 heures, j'ai réfléchi et j'en ai discuté 
avec mes enfants : donner 100 francs 
par jour, cela représente 36 600 francs 
sur une base annuelle ... (Rires) Dans un 
plan à six ans comme le vôtre, cela 
représente plus de 200 000 francs ! 
(Rires) Vous m · excuserez de vous dire 
que, certains matins, je suis un peu 
inquiet. Je me demande si, dans le 
climat d'insécurité que nous connais 
sons. je peux laisser partir un enfant 
avec, sur base annuelle, 36 600 francs 
sur lui... et dans un plan à six ans, 
la durée de l'école primaire, 
200 000 francs ... C'est tout de même 
très dangereux 1 

( vifs applaudissements) 

M.Dehaene, premier ministre : Si je dis 
à ma femme (Rires) ... que je lui donne, 
au mois de décembre, les 3 000 francs 
dont vous parlez et que je lui donnerai 
le même montant en janvier et chaque 
mois. jusqu'en décembre de l'année 
suivante, elle sait que, structurellement, 
elle recevra douze fois 3 000 francs, ce 
qui lui permet d'établir son planning. 

( Vifs applaudissements) 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le premier ministre, je 
rappelle que vous aviez dit aux 
contribuables, en 1995, que leurs 
barèmes fiscaux seraient indexés. Ils ont 
établi leur planning mais, comme ils ne 
vous connaissent sans doute pas aussi 
bien que votre épouse. ils se sont 
trompés! 

M. Dehaene, premier ministre: Mon 
sieur Reynders. ne vous inquiétez pas. 
Ma femme me connaît depuis 30 ans et 
les électeurs. eux, choisissent mon parti 
depuis 40 ans. Ils nous connaissent 
donc bien 1 (Rires) 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Je ne 
veux pas entrer dans votre vie privée, 
mais j'espère que la confiance de votre 
épouse ne diminue pas au même rythme 
que celle de votre famille politique qui a 
quand même perdu, sur cette même 
période, la moitié de son électorat... 

M. Dehaene. premier ministre: Sur 
base annuelle, il reste le même ! 
(Applaudissements) 

M. Didier Reynders (PRJ..t=:!::,;-. J : Sur 
les deux millénaires qui sont derrière 
nous, il y a même des périodes où Id 
présence était encore plus forte ... 
(Rires) 

J'en reviens à mon intervention. 
D'abord, vous ne respectez pas les 
engagements pris. Il y a cette 
supercherie de la base annuelle, qui 
serait presque amusante... et, en plus, 
vous engagez essentiellement vos 
successeurs. C'est tout de même assez 
surprenant. Peut-être le justifiez-vous 
en considérant que, puisque vous êtes là 
depuis 40 ans, vous pouvez sans doute 
continuer et engager la suite sans 
problème. 

Le budget 1999, monsieur le premier 
ministre, c'est une première, il démarre 
le Ier juillet ! Avant cette date, aucun 
changement, mais pour toutes les 
mesures qui représentent une quelcon 
que politique. vous nous annoncez 
qu'elles entreront en vigueur juste après 
les élections. En clair, vous dites aux 
gens : allez voter et vous verrez bien, le 
lendemain, si les choses se passent bien 
ou pas, mais nos vous promettons 
qu'elles se passeront bien ... 

Au vu de cette situation, on a vraiment 
le sentiment - et des commentateurs 
I' ont écrit - de se trou ver face à une 
incapacité de décider au sein du 
gouvernement. 

Se posait le problème des charges 
sociales que le SP semble revendiquer 
parce que, au fil du temps. ce parti a 
compris que la réduction des charges 
sociales ne représentait pas de cadeaux 
aux patrons. C'est une belle évolution. 
qui a pris du temps ... Soit, à force de 
changer de responsables et de ministres, 
on finit par changer les idées ! (Rires) 
Ce ne sont plus des cadeaux, on peut 
donc réduire les charges sociales. 

Le CVP est parti sur les couples 
mariés : il faut faire quelque chose pour 
eux. 

Il semblait qu'au PS, il y avait un 
certain nombre d'aides à apporter aux 
plus démunis. Au PSC, je cherche mais 
je ne sais pas très bien ... Comme je l'ai 
dit tout à l'heure, nous aurons un plan 
wallon en décembre, attendons ... 

En fait, tout est reporté. Et on nous dit 
finalement, selon la formule utilisée 
dans la presse, qu'on a coupé toutes les 
poires en deux. On semble aussi 
d'ailleurs avoir pris un certain nombre 
de personnes pour des bonnes poires, en 
disant : nous ne ferons rien tant que 
nous serons là, mais nous espérons 
qu'ensuite, il sera possible que 
quelqu'un - on ne sait pas qui - tienne 
les engagements que nous prenons à 
partir de juillet 1999. 

Je vous demande une chose, monsieur 
le premier ministre. Si je m'adresse ici 
plus à votre majorité qu'à vous-même, 
vous y jouez quand même un certain 
rôle. J'espère au moins que, d'ici les 
élections, vous arriverez à tenir et à 
faire tenir par votre majorité les 
engagements qui ont été pris, 
notamment à nos côtés. dans un certain 
nombre de réformes dont je parlais au 
début : justice. police, nationalité, droit 
de vote. 

J'espère que sur ces points, I' ensemble 
de la majorité vous suivra. Je ne 
désespère pas. Pour ce qui nous 
concerne, nous avancerons dans cette 
voie. 

Ces derniers jours, on a largement fait 
usage d'un certain argument. J'ai déjà 
dit, monsieur le vice-premier ministre. 
ce que je pensais du sérieux de votre 
budget utilisant le subterfuge des bases 
annuelles. Vous avez parlé de "budget 
social et prudent". Ce qualificatif est 
fréquemment utilisé. 

Tout d'abord. je voudrais faire 
remarquer que, même si elle n'a pas 
d'impact sur le solde primaire. hors 
charges d'intérêts, la réduction des taux 
d'intérêt constitue une aide précieuse en 
ce qui concerne l'endettement et le 
déficit annuel, tout comme le ralentisse 
ment de la croissance peut avoir un 
impact négatif. 

En ce qui concerne le ralentissement de 
la croissance, nous nous situons 
toujours au-dessus de 2%. Nous avons 
connu des périodes bien plus noires. 
Dans ce domaine, les surprises ne sont 
quand même pas énormes par rapport à 
la préparation d'un budget. 

Par ailleurs, je n'ai pas tellement le 
sentiment que les événements actuels 
soient dus en grande partie à une crise 
asiatique, russe, des pays émergents ou 
à une situation du dollar. Elle est 
également due au fait que depuis dix 
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Didier Reynders 

ans. rien de concret n'a été entrepris en 
matière de réforme de sécurité sociale. 
Les plans pour ]' emploi sont une fois de 
plus reportés. En matière de fiscalité sur 
le travail. l'augmentation est de mise. 
En l'absence d'actions concrètes, il est 
clair qu'à un moment donné, le moindre 
retournement, même léger, a un impact 
désastreux sur un budget. 

Ce qui m'inquiète le plus, c'est qu'au 
moment où vous annoncez vous-même 
que la situation s'annonce plus difficile, 
vous retirez les aides octroyées à 
l'emploi. aux entreprises. "Le dollar 
haîsse". dites-vous. Certes ! Donc, la 
situation concurrentielle d'un certain 
nombre d'entreprises va encore être 
plus compliquée et vous. vous retirez 
les aides pendant le premier semestre de 
1999 1 

Quelle est la politique en la matière '? 
Normalement, on tente de mener une 
politique au moins contrat-cyclique et 
d'aider les entreprises en cas de 
difficulté. Ce n'est pas au moment où 
vous annoncez vous-même une situa 
tion plus délicate que l'aide doit être 
retirée. Bien entendu, comment 
pourrait-on faire '? Discours classique ! 
Existe-t-il une quelconque possibilité de 
trouver des marges'? Tout d'abord, 
référons-nous à un bilan ! Des choses 
auraient pu être faites pendant dix ans. 
Mais vous nous demandez systémati 
quement ce que nous ferions 
aujourd'hui à votre place. On peut 
difficilement y répondre sans tenir 
compte de ce qui n'a pas été ou mal fait 
pendant dix ans. 

li y a deux débats très simples - et je ne 
parle pas de réduction du déficit, 
puisque nous nous situons en dessous 
des demandes européennes. En termes 
d'anticipation dans un certain nombre 
de domaines, pourquoi depuis des mois, 
voire des années, ri'essaie-t-on pas de 
mobiliser davantage les actifs au sens 
financier du terme, qui restent ? 

Lorsqu'on ne maîtrise plus certaines 
entreprises publiques, pourquoi ne pas 
aller plus loin - je vais essayer d'être 
consensuel - dans les consolidations 
stratégiques 'l Pourquoi ne pas consoli 
der tellement la stratégie d'une 
entreprise qu'on ne s'en occupe plus, 
qu'on la confie à un autre, pour ainsi 
récupérer I' actif 'l 

Ce procédé est utilisé dans Ia sidérurgie 
dans certains endroits. Pourquoi pas ne 
pas le faire dans la téléphonie '? C'est un 
choix. Est-on prêt à anticiper des 
mesures pour l'emploi à travers la 
mobilisation d'un certain nombre 
d'actifs'! Cela ne s'inscrira pas en 
décompte du déficit européen, mais 
vous y êtes déjà ! Je demande pourquoi 
ne pas accej ~r d'initier une réelle 

politique d'emploi avec de tels moyens. 
J'ignore si le nouveau vice-premier 
ministre PSC défend l'antienne du 
précédent. mais quand parlerons-nous, 
en matière de financement alternatif, 
d'une répartition différente des charges 
sur le travail ou sur d'autres revenus, 
notamment de la cotisation sociale 
généralisée '1 Cela fait des années que 
nous répétons à cette tribune que nous 
sommes prêts à en discuter. J'ai 
l'impression que c'est au sein de votre 
majorité que l'on n'est prêt ni à discuter 
de cela, ni des privatisations. d'aucun 
moyen qui permettrait de mener une 
autre politique en la matière. 

Depuis dix ans, divers éléments ont été 
occultés. li y a d'abord eu - v•··::, avez 
beaucoup insisté sur la constance de 
I' effort budgétaire - un relâchement 
complet pendant quatre ans : de 1988 à 
1992. On en paie toujours les 
conséquences aujourd'hui. 

Pendant dix ans, il n'est apparu aucun 
plan sérieux en matière d'emploi. Bien 
sûr. nous avons connu des tas de 
mesures et il suffit de relire les rapports 
du ministère de l'Emploi et du Travail 
pour se rendre compte de leurs 
contenus. 

La fiscalité sur 1..: travail a augmenté - je 
me réjouis du débat à ce sujet que nous 
tiendrons avec le ministre du Budget, je 
suppose - et elle continue d'augmenter 
par la non-indexation des barèmes 
fiscaux. J'aurais également pu repren 
dre le thème des pensions dont vous 
avez écrit vous-même. comme déjà 
rappelé. qu'il était temps d'opérer des 
réformes. Nous les attendons. 

Aujourd'hui, vous ajoutez à tout cela un 
non-respect des engagements vers les 
employeurs comme vers les contribua 
bles. Vous annoncez un budget 
électoraliste, car vous ne vous basez pas 
sur un bilan, mais vous dites : "Votez : 
dès les quinze jours suivants, vous 
verrez les choses s'améliorer". J'estime 
un peu dur d'entendre un tel projet 
politique. après dix ans de pouvoir. 

Mais, surtout, vous inversez les 
priorités; c'est très grave. Par là, vous 
créez la méfiance tant auprès des 
responsables d'entreprises, qui en ont 
déjà fait part, qu'auprès des travailleurs 
qui se demandent si cette pression 
fiscale sur leurs revenus diminuera un 
jour, et même auprès des plus démunis. 
Existe-t-il beaucoup de personnes aux 
faibles revenus dans une société telle 
que la nôtre qui croient vraiment à ce 
que vous leur promettez pour le 
lendemain d'une élection ? Dans la 
Belgique d'aujourd'hui, bien que tout le 
monde ne réagisse pas comme saint 

Thomas, il me semble indispensable de 
percevoir .des éléments tangibles, 
quelque chose de concret avant 
l'échéance électorale. 

Mon impression est que vous inversez 
les priorités : j'ai tendance à vous 
demander qui peut encore croire, 
monsieur le premier ministre, en une 
équipe un peu usée, usée jusqu'à la 
corde, dirai-je même, comme la vôtre 
aujourd'hui. Certainement pas vous : 
vous, vous en doutiez sur le plan 
budgétaire. Le citoyen non plus. 

En conclusion. bien sûr que nous ne 
vous accorderons pas la confiance sur 
un tel budget, mais malgré ce manque 
de confiance dans votre politique 
budgétaire, nous continuerons à nous 
atteler à des réformes qui, même avant 
des élections celles-là, nous paraissent 
importantes : police, justice, nationalité, 
droit de vote. C'est la tierté des libéraux 
francophones depuis bien des années 
dans cette Assemblée : puisque nous 
n'avons pas l'occasion, maintenant, 
d'agir pour des changements en faveur 
des entreprises, des travailleurs, des 
plus démunis, des contribuables, faisons 
au moins en sorte que, dans certains 
domaines, nous puissions contribuer à 
l'évolution de la situation. 

J'espère, comme vous le dites, qu'à 
partir du Ier juil let - après Ie 13 juin de 
l'année prochaine -, les choses iront 
mieux. Là cependant, je voudrais quand 
même vous rappeler que nos conci 
toyens auront au moins l'occasion de se 
prononcer sur le sujet, le 13 juin. 

De voorzitter : De heer Paul Tant heeft 
het woord. 

De heer Paul Tant (CVP): Mijnheer de 
voorzitter, allereerst wil ik even 
terugkomen op de ironische, maar 
gevatte opmerking van de heer 
Reynders. 

Hij vraagt zich af of een gedeelte van de 
voorspellingen van de regering nog 
gedurende deze legislatuur zal worden 
gerealiseerd. Hij zegt dat dit niet meer 
het werk zal zijn van de huidige eerste 
minister. Hij houdt hierbij geen 
rekening met de taaie traditie van de 

• christen-democraten. Verkiezingen heb 
ben immers niet automatisch tot gevolg 
dat er een nieuwe eerste minister komt.. 
Voorts wil ik de heer Reynders erop 
wijzen dat indien de eerste hypothese 
correct zou zijn, er gemiddeld honderd 
dagen nodig zijn om een nieuwe 
regering samen te stellen. Inmiddels 
moeten de expliciete beloften worden 
nagekomen. 

Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
eerste minister, heren vice-premiers, 
collega's, ik maak gebruik van deze 
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Paul Tant 

laatste State of the Union om een balans 
op te maken van het regeringsbeleid van 
de voorbije drie jaar. Vervolgens zal ik 
de prioriteiten van mijn fractie 
opsommen voor de maanden die ons 
nog resten. 

Ik weet dat de nieuwswaarde van dit 
soort evaluaties niet zeer hoog is. In een 
goed functionerende traditie zijn zij 
nochtans een essentiële toetssteen - dit 
hopen wij althans - voor het oordeel dat 
de burger moet vellen bij het uitbrengen 
van zijn stem. Vooral wanneer zij eerder 
consistent dan spectaculair zijn, lopen 
dergelijke evaluaties al vlug het risico te 
worden overschaduwd door snel 
opeenvolgende, vaak schokkende fei 
ten. die een emotioneel effect hebben en 
alle aandacht opeisen. Sommigen 
hebben het terzake over een "ernocra 
tie", die moet worden beschouwd als 
een bedreiging voor een goed 
functionerende democratie. 

Bij haar aantreden heeft de regering drie 
grote beleidsdoelstellingen vooropge 
steld, die de eerste minister gisteren 
heeft herhaald : ten eerste, de 
werkgelegenheid en het terugdringen 
van de werkloosheid; ten tweede, een 
strak begrotingsbeleid dat de toetreding 
tot de Europese Muntunie moest 
mogelijk maken en, ten derde, de 
versterking van de rechtsstaat en van de 
democratie. 

De regering krijgt van mijn fractie een 
uitstekend rapport voor haar begrotings 
beleid. Het begrotingstekort en de 
openbare schuld werden dermate 
verminderd dat ons land zonder 
problemen slaagde voor zijn EMU 
examen. Het belang hiervan - de heer 
Dewael heeft dit onderstreept - blijkt uit 
de recente gebeurtenissen op de 
financiële markten. Landen van de 
Europese Unie die niet toetraden tot de 
EMU, zoals Denemarken, worden 
niettegenstaande de behoorlijke toe 
stand van hun overheidsfinanciën, 
geconfronteerd met een aanzienlijke 
muntdepreciatie terwijl de EMU 
munten stabiel blijven. De vrees van 
sommigen voor een te zwakke euro 
heeft inmiddels plaatsgemaakt voor de 
vrees voor een euro die te sterk is 
tegenover de dollar. 

De sanering van de overheidsfinanciën 
die deze regering heeft gerealiseerd, is 
opmerkelijk. In de jaren tachtig werd 
België op budgettair vlak nog 
beschouwd als een van de zwakke 
broertjes van de Europese Unie. Thans 
stellen wij vast dat de toestand van onze 
overheidsfinanciën sneller is verbeterd 
dan het gemiddelde in de Unie. Sedert 
1994 ligt 1. Belgische begrotingstekort 

onder het Europese gemiddelde. Van 
een netto te financieren saldo van 7.1 % 
in 1993 evolueerden wij naar een tekort 
van 1,6 in 1998 en wellicht naar 1,3% in 
1999. 
Ook inzake de overheidsschuld reali 
seerde deze regering een kentering ten 
goede. Even belangrijk, zo niet 
belangrijker, is dat het primair 
overschot sedert vorig jaar op 6% van 
het bruto binnenlands product is 
gebracht. Het is echter moeilijk om daar 
nog belangstelling voor te wekken, 
zowel binnen de politieke wereld als bij 
de mensen zelf. Naar onze mening is dit 
echter de belangrijkste parameter die de 
regering bij het opstellen van de 
begroting hanteert. Hierdoc · v~:!.::.pen 
de afbouw van de schuld :., de daaruit 
voortvloeiende rentelasten immers 
automatisch volgens een omgekeerd 
sneeuwbaleffect. Door het aanhouden 
van dit primair saldo, wat de regering 
ook in 1999 doet, wordt de hypotheek 
gelicht die de huidige generatie politici 
op de toekomst dreigde te leggen. 
Hoewel ook dit niet spectaculair oogt, 
vormt het de waarborg om stapsgewijs 
opnieuw beleidsaccenten te kunnen 
leggen die aansluiten op de behoeften 
van de mensen. Ongetwijfeld is het 
goede resultaat ook een gevolg van de 
gunstige economische conjunctuur die 
in alle landen een analoog effect 
sorteert. Als de evolutie van de 
begrotingsresultaten in België evenwel 
duidelijk beter is dan in de meeste 
andere landen van de Europese Unie, 
dan is dit ook te danken aan het 
consequent volgehouden beleid van de 
regering op dit vlak en aan de minister 
van Begroting in het bijzonder. 
Het getuigt van verantwoordelijkheids 
zin om bij het opstellen van de 
begroting effectief rekening te houden 
met de gewijzigde financieel-econo 
mische omstandigheden en een aantal 
niet te voorziene gebeurtenissen. 
Gisteren hebben wij via de media 
vernomen dat blijkbaar alleen de heer 
Tavernier in staat is om rampen 
budgettair te voorzien. Als dit het geval 
is, wacht hem nog een grote toekomst. 
Wij kunnen er begrip voor opbrengen 
dat nieuwe maatregelen om deze 
redenen even worden uitgesteld, dit 
evenwel zonder ze van de agenda te 
schrappen. 
Mijnheer de eerste minister, wij hebben 
het er moeilijker mee als wordt 
teruggekomen op nadrukkelijke enga 
gementen zoals die voor de loonkosten 
vermindering. Het past evenwel dit 
probleem tot zijn juiste verhoudingen 
terug te brengen. De regering besliste in 
1997 om naast de bestaande verlaging 
met 67 miljard frank over te gaan tot 
een bijkomende lastenverlaging ten 

belope van 60 miljard frank. De 
bijkomende lastenverlaging zal over zes 
jaar worden gespreid. Dit wordt niet in 
vraag gesteld, de uitvoering ervan 
wordt alleen vertraagd onder druk van 
de gewijzigde omstandigheden en de 
prognoses. Wij kunnen begrip en 
waardering opbrengen voor het feit dat 
de regering de orthodoxie van haar 
begrotingsbeleid veilig wil stellen met 
een tijdelijke bijsturing. De vraag rijst 
evenwel of de vertraging van de groei 
ook in de komende maanden zal blijven 
duren. Als dat niet het geval is en als 
eind dit jaar zou blijken dat het met de 
economische situatie opnieuw de goede 
kant uit gaat, dan lijkt het ons logisch 
dat de regering haar programma 
opnieuw versnelt. Voor alle duidelijk 
heid, wanneer onze economie nog 
verder in negatieve zin zou evolueren, 
dan dient de door de regering 
voorgestelde loonkostenvermindering 
toch doorgevoerd vanaf I juli 1999. Het 
tegengestelde zou onaanvaardbaar zijn. 
Niet alleen hebben wij concrete 
afspraken gemaakt, er werden ook 
precieze data voor het in werking treden 
van de maatregelen vastgelegd. ln elk 
geval, als de gewijzigde omstandighe 
den een reden waren om deze 
maatregelen uit te stellen, dan moeten 
ze bij een positieve evolutie ook de 
aanleiding kunnen vormen om de zaken 
te versnellen. Mijnheer de eerste 
minister, bent u het met deze zienswijze 
eens? 

De heer Bart Laeremans (VL.BLOK) : 
Mijnheer Tant, u bevestigt de stelling 
die gisteren werd aangehaald door 
vice-premier Van Rompuy, waarbij de 
lastenverlaging zou ingaan op 1 april in 
plaats van op 1 juli, hetzij drie maanden 
eerder. 

De vraag is echter, mijnheer Tant, vanaf 
wanneer de voorwaarden gunstig 
worden geacht om tot een vervroegde 
lastenverlaging over te gaan ? Het is 
gemakkelijk te zeggen dat de lastenver 
laging vervroegd zal ingaan, maar u 
moet concrete aanwijzingen geven. 

De heer Paul Tant (CVP): Miinheer 
Laeremans, ik ent mij niet op de 
uitspraak van de vice-premier in 
verband met de budgetcontrole. 

Ik vraag aan de regering een andere 
beslissing te nemen wanneer nieuwe 
groeicijfers bekend zijn en zodra, 
althans wat dit punt betreft, de redenen 
die tot vandaag tot uitstel leidden. niet 
meer aanwezig zijn. Dienaangaande 
wens ik geen precieze data te geven 
omwille van het onvoorspelbare 
karakter van een dergelijke aangelegen 
heid; het zou trouwens zinloos zijn het 
daarover te hebben. 
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De heer Jef Tavernier. voorzitter van 
de ECOLO-AGALEV-fractie: Mijn 
heer Tant, u houdt uiteraard rekening 
met een herziening van de cijfers in een 
meer gunstige richting. 

Welnu. het getuigt volgens mij niet van 
doemdenken maar veeleer van realisme 
rekening te houden met eventueel 
minder gunstige groeicijfers. Aanvaardt 
u dan ook dal de lastenverminderingen 
- de cadeautjes - alsdan worden 
uitgesteld of sluit u dat zonder meer 
uit 'I 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer 
Tavernier, u zou tijdverlies kunnen 
voorkomen mocht u luisteren naar wat 
ik zeg. Ik heb uw vraag reeds 
beantwoord en wens dat geen twee keer 
te doen. 

Sommigen, mijnheer de eerste minister, 
beweerden dat het uitstel van de 
loonkostenvermindering mede werd 
ingegeven door de overweging dat - en 
ik citeer - "thans geen cadeaus dienden 
uitgedeeld aan de werkgevers". 

Zonder er langer bij stil te staan dan 
nodig. wil ik erop wijzen dat dergelijke 
redenering totaal naast de kwestie is, 
vermits de filosofie van de loonkosten 
vermindering niet moet worden gezocht 
in de versterking van de rendabiliteit, 
maar wel in een verbetering van onze 
concurrentiepositie ten opzichte van 
onze buurlanden. 

Dergelijke, niet alleen overbodige, maar 
ook perverse motivering ondergraaft 
bovendien de dialoog tussen de sociale 
partners en hypothekeert het sociaal 
overleg. 

Niet minder pervers, collega's. is de 
voorspelling dat het uitstel van de 
loonkostenverlaging rampzalige gevol 
gen zal hebben en dat om deze reden 
nog andere bedrijven dan Levi's hun 
deuren zullen moeten sluiten. Door te 
verwijzen naar Levi's kan men de 
media halen. maar de vergelijking is 
intellectueel oneerlijk. De sluiting van 
Levi's heeft vooral te maken met 
de wet van vraag en aanbod in 
een vrije-wereldeconomie. Trouwens, 
Levi's sluit niet alleen in België zijn 
deuren, maar ook in Frankrijk. En mag 
ik er vervolgens op wijzen dat in 1997 
in de Verenigde Staten 37 vestigingen 
van Levi 's werden gesloten, waarbij 
6 400 werknemers waren betrokken. 

Ons land, maar ook onze buurlanden en 
blijkbaar zelfs de Verenigde Staten, 
kunnen niet concurreren met Oost 
Europese en andere lagelonenlanden. 
Als men vindt dat dit wel kan, dan moet 
men de moed hebben om te zeggen dat 
niet alleen de loonkosten, maar ook de 
lonen zelf drastisch moeten verminde- 

ren. Overigens is er nog een ander 
fundamenteel verschil tussen de 
regering en de VLD. 

De eerste voert een beleid en moet 
daarvoor verantwoording afleggen, niet 
alleen aan het parlement en aan de 
andere politieke instanties, maar ook 
aan de bevolking. De VLD droomt 
ervan een beleid te kunnen voeren, 
maar moel geen verantwoording 
afleggen voor de grootse, zelfs 
megalomane plannen die worden 
betaald met het manna dat uit de hemel 
valt. In elk geval wordt nergens 
voorzien in een behoorlijke compensa 
tie van de bruuske loonkostenverminde 
ring die de VLD voorstelt. Voor haar 
geldt blijkbaar geen begrotinasor+o 
doxie. Zij beperkt zich tot t,, _,, otings 
fantasie. 

De voorzitter : De heer Pierre Lano 
heeft het woord. 

De heer Pierre Lano (VLD) : Mijnheer 
de voorzitter, de heer Tant spreekt over 
zaken waarvan hij niets afweet. Ik wil 
dit in een ruimere context plaatsen. De 
waarheid is niet zwart-wit; de waarheid 
ligt tussen deze van de heer Dewael en 
deze van de heer Dehaene; de waarheid 
moet evenmin worden gezien in het 
kader van Levi s maar in het kader van 
de totale confectienijverheid. 

Zowel inzake textiel- als inzake 
confectienijverheid vertegenwoordigt 
België 4% van de Europese output. De 
textielindustrie telde 120 000 tewerkge 
stelden. Nu tien jaar later zijn dat er nog 
40 000 met eenzelfde output. De output 
per persoon steeg met name 3009t. 
De confectienijverheid daartegenover 
kende een terugval van 72 000 naar 
19 000 tewerkgestelden - dit is nog één 
vierde. Vergelijkt men de confectienij 
verheid in België met deze in Italië. dan 
stelt men ~ast dat België een 
vermindering in output van 10% per 
jaar kent tegen een verhoging in output 
van 10% per jaar in Italië. Misschien is 
dit te wijten aan het verschil in 
creativiteit. Zeker is evenwel dat dit 
falen in ons land een gevolg is van een 
niet-gedifferentieerde sectorale loonpo 
litiek. 

De heer Paul Tant (CVP): Mijnheer 
Lano, ik heb gesproken over de 
loonkostenvermindering. In dit kader 
begrijp ik uw bemerking niet. Het is 
juist dat vooral de confectienijverheid 
maar ook de textielindustrie tot die 
sectoren behoren die het meest worden 
bedreigd door herlokalisatie naar 
lagelonenlanden. Ik loochen dit niet 
maar onderken het. Ik zeg alleen dat 

men deze herlokalisatie niet zal 
tegengaan. zelfs niet met de 200 miljard 
waarover uw partij spreekt. In uw 
uiteenzetting hebt u dit trouwens ook 
niet aangetoond. 

Mevrouw Greta D'Hondt (CVP) : 
Mijnheer Lano, ik deel met u het warme 
hart voor de textiel- en de confectienij 
verheid. ln de analyse moet u het echter 
met mij eens zijn dat Nederland dat qua 
lonen en diversificatie een ander beleid 
heeft gevoerd. geen textiel- of 
confectie-industrie meer heeft. Het 
heeft dus niet alleen mei de loonkosten 
te maken, hoeveel belang ik hieraan ook 
hecht. Heel wat andere factoren spelen 
mee. Sinds 25 jaar heeft Nederland 
niets anders meer dan invoerbureaus 
met veel telefoons en zonder arbeids 
krachten. Nederland is ons wat dit 
betreft voorafgegaan. 

De voorzitter : De heer Paul Tant heeft 
het woord. 

De heer Paul Tant (CVP): Mijnheer de 
voorzitter. wanneer mijn twee collega's 
met elkaar van gedachten willen 
wisselen, raad ik hen aan dit te doen. Of 
dit hier moet gebeuren, is een andere 
vraag. 

Mijnheer de voorzitter. collega's, men 
verwijt de regering dat ze zich al te 
dikwijls laat terugdringen in een 
boekhoudersrol. Het tegendeel blijkt uit 
de manier waarop ze de overstromings 
problematiek aanpakt. Zonder de 
budgettaire orthodoxie te verlaten. 
maakt ze de vereiste middelen vrij om 
de slachtoffers snel ter hulp te komen. 
Een snelle uitbetaling en afhandeling 
van de dossiers werd beloofd. Dat het 
laatste wellicht de grootste uitdaging is. 
weel ik uit mijn concrete ervaring met 
analoge problemen tien jaar geleden. 
De afhandeling van de dossiers strandde 
dikwijls in uitzichtloze administratieve 
procedures. Ik hoop en reken erop dat 
de regering voldoende maatregelen 
neemt en niet alleen de middelen ter 
beschikking stelt maar eveneens 
voldoende mankracht en instrumenten 
om een snelle afhandeling van de 
dossiers te kunnen verzekeren. 

ln oktober 1996 besliste de regering 
over maatregelen in de kinderbijslagen. 
De leeftijdsbijslagen werden gehalveerd 
en de leeftijdsgrens werd van 16 naar 
18 jaar verschoven. Bij die gelegenheid 
nam de regering de principiële 
beslissing een parallellisme uit te 
werken tussen gezinnen met en 
gezinnen zonder kinderen. In het kader 
van de toen reeds beloofde herindexe 
ring van de belastingschalen zou een 
positieve discriminatie van gezinnen 
met kinderen worden uitgewerkt. 
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Onderzoek heeft aangetoond dat het 
bijzonder moeilijk is deze doelgroep te 
bereiken via de fiscaliteit. Dit is wel 
mogelijk via de kinderbijslagen zelf. De 
CVP-fractie heeft een wetsvoorstel 
uitgewerkt en ingediend met betrekking 
tot de verhoging van de kinderbijslagen 
voor de + 18-jarigen. De regering heeft 
dit voorstel overgenomen. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEY): Mijnheer Tant, u verbaast 
mij. Ik was er heilig van overtuigd dat 
deze bepaling een vondst van de eerste 
minister en de vice-eerste minister was. 
Nu u mij overtuigd hebt dat het de CVP 
is die voor de 70 frank extra heeft 
gezorgd. kan ik niet anders dan u 
proficiat wensen ! 

De heer Paul Tant (CVP): Mijnheer 
Tavernier. het is correct dat er snel werk 
moet worden gemaakt van bepaalde 
cumulverboden. Ik stel immers vast dat 
niet alleen de cumul van mensen met 
een uitvoerend mandaat op lokaal vlak 
en een parlementair mandaat u parten 
speelt. Dit geldt ook voor gemeente 
raadsleden. Zij luisteren niet naar de 
debatten en lezen de stukken niet die op 
deze problematiek betrekking hebben. 
Ik raad hen aan eerst de stukken te lezen 
en dan commentaar te leveren. 

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
vice-eerste minister, wie af en toe 
omgaat met bejaarden en hun 
koepelorganisaties weet dat twee 
zorgen steeds terugkeren : de laagste 
pensioenen en de op hulp van derden 
aangewezen zorgbehoevende bejaarden. 
Samen met anderen heeft de CVP extra 
aandacht gevraagd voor deze proble 
men. Wij stellen vast dat de regering 
hierop ingaat. 

Tot tweemaal toe werden is het 
politieke veld engagementen aangegaan 
om een einde te maken aan de fiscale 
discriminaties waarvan gehuwden het 
slachtoffer zijn. 

Ik verwijs naar het zogenaamde 
"vaderdagakkoord" tussen CVP en SP 
en naar de, in het verlengde daarvan, in 
de Kamer goedgekeurde tekst die een 
aantal vermogensrechtelijke regelingen 
ten behoeve van samenwonenden bevat. 
De regering werd er door de Kamer mee 
gelast om parallel hiermee te voorzien 
in een stapsgewijze wegwerking van 
bedoelde fiscale discriminaties. 

Wie formeel en officieel tegenover 
mekaar en tegenover eventuele kinde 
ren engagementen aangaat, verdient het 
fiscaal en dus maatschappelijk hiervoor 
eerder beloond dan bestraft te worden. 
Yan CVP-zijde vroegen wij hiervoor 
nadrukkelijk aandacht. De regering gaat 
hierop i· Liever zagen wij dat de eerste 

inspanning meteen iets groter zou zijn. 
De gewijzigde economische omstandig 
heden en onder meer de watersnood 
hebben het anders gewild. 
Wij zijn nochtans niet teleurgesteld 
vermits het principe van het wegwerken 
van de discriminaties door de regering 
werd aanvaard. Het perspectief werd 
aldus gecreëerd. Het zal ook stapsge 
wijs worden waargemaakt. Het gaat in 
deze dus niet over zogenaamde 
snoepjes, maar over beleidsoriëntaties 
die worden vastgelegd. 
( De heer Bart Laeremans vraagt het 
woord) 

De voorzitter : Mijnheer Tant, de heer 
Laeremans wenst u een vraag te stellen. 

De heer Paul Tant (CV'.', ; Mijnheer de 
voorzitter, ik heb geen zin cm 
permanent te antwoorden op vragen van 
het Vlaams Blok. Mijnheer Laeremans, 
de ervaring heeft mij geleerd dat al de 
onderbrekingen van uw partij meer tot 
doel hebben de onvrede te versterken, 
dat is immers de basis van haar bestaan. 
eerder dan zich bezig te houden met het 
welzijn van de mensen. Het moet mij 
toch van het hart dat met uw 
publicaties, die in de loop van het 
weekend in de bus gevallen zijn. u 
alleen het manipuleren van mensen 
beoogt. Ik vind dat ze beter verdienen. 
Ik wens mijn betoog voort te zetten. 
(De heer Bart Laeremans vraagt 
opnieuw het woord) 
De voorzitter : De heer Tant is geen 
minister. Hij is dus niet verplicht te 
antwoorden. Ik kan hem daartoe niet 
dwingen. 
De heer Paul Tant (CVP) : Ik heb toch 
duidelijk gemaakt dat ik niet wens te 
antwoorden. 
Dat beleidscontinuïteit beloont, wordt 
niet alleen bewezen door de evolutie in 
de overheidsfinanciën. Ook het werkge 
legenheidsbeleid levert hiervan een 
sprekend voorbeeld. De tewerkstelling 
zal in 1998 bijna zeker het vierde jaar 
op rij toenemen. De voorbije twaalf 
maanden kwamen er iets meer dan 
40 000 jobs hij. Sedert 1994 zijn er 
netto ongeveer 90 000 arbeidsplaatsen 
gecreëerd. De Belgische werkloos 
heidsgraad bedraagt 8,8% en ligt dus 
1,3% onder het Europese gemiddelde 
van l 0, l %. ln Vlaanderen bedraagt de 
werkloosheidsgraad slechts 5.3%. Dat 
is zelfs iets minder dan in Nederland en 
heel wat minder dan in Duitsland en 
Frankrijk. Het bruto binnenlands 
product ligt in Vlaanderen 7% hoger 
dan in Nederland en de productie per 
inwoner groeit er sneller, met name 
2,3% tegenover 2, 1 %, cijfers die de 
heer Yerhofstadt gisteren bewust uit de 
weg ging. 

De heer Rik Daems (VLD): De heer 
Verhofstadt is die cijfers absoluut niet 
uit de weg gegaan. Hij heeft integendeel 
gezegd dat men over statistieken veel 
kan discussiëren en dat de manipulatie 
van de jongste maanden en jaren geen 
objectief debat terzake meer toelaat. Ik 
geef twee voorbeelden. 

Ten eerste, The Economist, toch niet het 
eerste het beste snerthlaadje in de 
wereld, situeert de werkloosheid in 
België en dus ook in Vlaanderen - waar 
het beter is dan in Wallonië - op bijna 
14% en in Nederland op 4%. 

Ten tweede, de heer Cortebeeck, de 
grote Vlaamse baas van het ACV, zegt 
dat de 5.3% die door minister Yan 
Rompuy werd aangekondigd, prietpraat 
is. Volgens hem is er sprake van 10.3%. 
Als VLD-er vind ik deze bron zeker 
onafhankelijk. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer 
Daems, uw voorzitter heeft toch een 
aantal cijfers gehanteerd. Als u vindt dat 
die waardeloos zijn, moet u dat in de 
eerste plaats tegen hem zeggen. 

Als u gezaghebbende instanties citeert. 
zal ik dat ook doen. Ik citeer het 
studiebureau Emst & Young, doorgaans 
betrouwbaar. 

De voorzitter: De heer Rik Daems 
heeft het woord. 

De heer Rik Daems (VLD): Mijnheer 
de voorzitter, ik wil toch even 
nuanceren. Sinds kort en na de dialoog 
met het middenveld, hecht ik meer 
geloof aan het middenveld dan aan de 
CVP. Dat is misschien vervelend en het 
komt mij vandaag toevallig ook goed 
uit. dat geef ik toe ' 

De heer Paul Tant (CVP) : Eigenlijk 
zouden wij dat samen moeten 
controleren. want u gebruikt natuurlijk 
een gezagsargument. Wat mij betreft, 
valt hierover te praten. Dit ontslaat mij 
niet van de verplichting om Emst & 
Young te citeren. Dit bureau maakte een 
lijst op van de Europese regio's die 
interessant zijn voor investeringen van 
buiten-Europese bedrijven. Voor zeven 
van de acht sectoren stond Vlaanderen 
in het lijstje van de meest geschikte 
regio's en het staat daarmee aan de 
absolute top. Officiële en onbetwistbare 
cijfers van de UNCTAD leren 
anderzijds dat het kleine België en 
Luxemburg samen meer dan dubbel 
zoveel buitenlandse investeringen aan 
trekken als Nederland, Duitsland, 
Spanje of Canada. Daarmee bezeilen 
wij de vijfde plaats in de wereld, na de 
VS, China, het Verenigd Koninkrijk en 
Frankrijk. In verhouding tot het bbp 
trekt de BLEU de meeste internationale 
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investeringen aan van alle hoge 
inkomenslanden. De zeer gevarieerde 
maatregelen die de regering heeft 
genomen om het economische klimaat 
te verbeteren en bijgevolg. als afgeleide 
daarvan, de tewerkstellingssituatie. 
hebben hun uitwerking niet gemist. 

Essentieel voor de tewerkstelling blijft 
een gematigde loonontwikkeling, afge 
stemd op die van onze buurlanden. De 
loonnorm is daartoe het aangewezen 
instrument. Wij rekenen erop dat de 
sociale partners tot de concrete 
invulling ervan komen. De afspraken 
binnen de CRB laten ons, wat dat 
betreft. het beste verhopen. Wie 
trouwens de loonnorm in vraag stelt. 
zoals sommigen recent meenden te 
moeten doen. zal misschien voor een 
korte periode de gunst van de 
werknemers kunnen genieten, omdat 
hun koopkracht zal stijgen. Onvermij 
delijk volgen echter ook de prijzen, wat 
onze concurrentiepositie even onver 
mijdelijk in het gedrang brengt en de 
inspanning van de voorbije jaren teloor 
dreigt te laten gaan. 

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
eerste minister, mijnheer de vice-eerste 
minister. 438 614 werklozen blijft een 
enorm getal. vooral als men rekening 
houdt met de ongelijke spreiding ervan 
over het land en met de pijnlijke 
vaststelling dat steeds meer langdurig 
werklozen ook laaggeschoolden en 
ouderen zijn. Vorming en opleiding zijn 
dus meer dan ooit essentieel. minister 
Smet heeft gelijk wanneer zij de 
gewesten en de sociale partners recent 
uitnodigde om op dal vlak bijzondere en 
gecoördineerde inspanningen te doen. 

De door de regering oorspronkelijk 
vooropgestelde versterking van de 
rechtsstaat kwam in een soort van 
stroomversnelling terecht ingevolge de 
gebeurtenissen in verband met de 
~erdwenen en vermoorde kinderen. 
Mijn fractie liet zich terzake niet 
onbetuigd en legde reeds in de zomer 
van vorig jaar een blauwdruk ter tafel 
van wat de huidige politiehervorming is 
geworden. Het was evenwel de 
ontsnapping van Dutroux die alles in 
een hogere versnelling bracht en die 
toeliet de grotendeels herwonnen 
eensgezindheid te vertalen in Octopus 
teksten. Voor alle duidelijkheid, op dat 
punt moet niet de regering met de 
vinger worden gewezen want inzake de 
politiehervorming was er een gebrek 
aan eenduidige opvatting zowel bij de 
meerderheid als bij de oppositie. 

Het is vooral dankzij het feit dat hier 
een consensus kon worden bereikt - die 
trouwens hier werd voorbereid - dat wij 
nu zo ver zijn gevorderd met de 
politiehervc iing. Bovendien was er de 

zeer vakkundige reactie van de eerste 
minister die binnen de kortste keren de 
verstrooiing en de verwarring die op dat 
ogenblik heerste. wist om te buigen tot 
een werkbaar compromis. Het is mijn 
innige overtuiging dat het parlement in 
deze problematiek zeer nadrukkelijk 
zijn verantwoordelijkheid heeft opgeno 
men. Het lijkt mij goed eens na te 
denken over de procédés die wij hebben 
gebruikt om tot deze resultaten te 
komen zodat wij daar ook in "normalere 
omstandigheden" gebruik kunnen van 
maken. 

Mijnheer de eerste minister, straks 
zullen we de teksten goedkeuren. De 
grote uitdaging bestaat erin deze teksten 
in de praktijk om te zetter Her i~ 
duidelijk dat wij op dat pw ·. moeten 
kunnen rekenen op de goodwill en de 
volle medewerking van alle politiemen 
sen en magistraten. Ik stel vast dat er 
onder de politiemensen heel wat 
onzekerheid leeft die vooral het gevolg 
is van het niet weten en het niet kennen. 
Ik herhaal dan ook het voorstel van mijn 
fractie om binnen de kortste keren een 
informatiedienst op te richten waar 
mensen met hun vragen en hun vrezen 
terecht kunnen. Ik weet dat zelfs de 
beste informatiedienst niet op alle 
vragen zal kunnen antwoorden maar het 
feit dat er wordt geluisterd, is een 
belangrijke eerste stap. 

Mijnheer de voorzitter. wat de 
versterking van de democratie betreft. 
heeft het parlement de regering aardig 
geholpen door het zogenaamde "Lan 
gendriesoverleg". Laten we erkennen 
dat een goed deel - misschien wel een te 
groot deel - van de voorstellen 
betrekking heeft op de eigen instelling 
en het eigen mandaat. Vanuit de 
CVP-fractie vragen wij dan ook 
uitdrukkelijk aandacht voor en dringen 
wij aan op de snelle behandeling van 
een reeks voorstellen betreffende het 
statuut van de lokale mandatarissen. 
Sommige van deze voorstellen werden 
reeds goedgekeurd in de Senaat. Het 
wetsvoorstel van collega Van Poucke - 
dat werd overgenomen van onze 
oud-collega Breyne - wacht evenwel 
nog steeds op een eerste behandeling. 
Volgens mij is cr nood aan een regeling 
voor mandatarissen die problemen 
hebben op het vlak van de cumul tussen 
vergoedingen van hun mandaat en een 
vervangingsinkomen. We moeten de 
handen in elkaar slaan om daarvan werk 
te maken. 

Mijnheer de voorzitter. ik had niet 
voorzien ook nog stil te staan bij het 
stemrecht voor EU-burgers omdat het 
debat terzake nog zal volgen. Collega 
Dewael noopt mij er evenwel IOe om 
toch enkele krachtlijnen aan te halen. Ik 
zou nogmaals willen herhalen dat de 

voorwaarden die WIJ m het Vlaams 
Parlement hebben goedgekeurd, blijven 
gelden voor zover zij verzoenbaar zijn 
met de Europese richtlijn. Ik stel 
trouwens vast dat de regering daarop 
ingaat in het voorlopige ontwerp. 
Wat de gewaarborgde vertegenwoordi 
ging betreft, nodig ik iedereen uit de 
moties te lezen die in het Vlaams 
Parlement werden goedgekeurd. Daarin 
wordt aangedrongen om werk te maken 
van deze gewaarborgde vertegenwoor 
diging. Deze voorwaarde wordt even 
wel niet gekoppeld aan de toekenning 
van het stemrecht. 

Al degenen die daarvan de mond vol 
hebben. moeten mij toch eens duidelijk 
maken wat zij daarmee bedoelen. Ik 
lees bijvoorbeeld in een recent 
interview met de heer Verhofstadt dat 
hij nadrukkelijk pleit voor een 
gewaarborgde vertegenwoordiging van 
de Vlamingen in de Brusselse 
Hoofdstedelijke Raad. Wanneer ik de 
amendementen lees van de VU in 
verband met de invoering van het 
kiesrecht. dan gaan die ~. over een 
gewaarborgde vertegenwoordiging in 
de gemeenten. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele, 
voorzitter van de VU-fractie : Een 
gewaarborgde vertegenwoordiging van 
de Vlamingen op elk niveau ! 

De heer Paul Tant (CVP) : Iedereen 
gebruikt dezelfde termen. maar wan 
neer het erop aankomt de slogans te 
concretiseren, blijven er belangrijke 
verschillen bestaan. 
De CVP-fractie blijft echter. na zich 
daarover grondig te hebben gebogen, 
reeds meer dan een jaar op hetzelfde 
standpunt - dat kan niet van iedereen 
worden gezegd -. namelijk dat de 
gewaarborgde vertegenwoordiging van 
de Vlamingen niet moet worden 
gekoppeld aan en geen verband houdt 
met de toekenning van het kiesrecht aan 
EU-burgers. Wie dat wel doet, zoals de 
VLD en de VU. die moet eens komen 
uitleggen welke weg men daarvoor 
wenst te volgen. Ik herinner nog aan 
een verklaring van voormalig 
VU-voorzitter Anciaux van anderhalf 
jaar geleden in De Standaard - ik zou er 
nog meer kunnen citeren, maar ik doe 
dat niet - dat de gewaarborgde 
vertegenwoordiging moet worden waar 
gemaakt door een dialoog van 
gemeenschap tot gemeenschap. Hoe 
rijmt men dit met de houding van de 
VU in het ciossier van het kiesrecht voor 
EU-ingezetenen? Zeg mij eens met wie 
hij zal praten en met wie hij reeds 
gepraat heeft. 
Mijnheer de voorzitter, ik herhaal dat 
onze strategie een klare strategie is. Wij 
staan voor een nieuwe uitdaging. Voor 
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de eerste keer moeten kiezers ervan 
overtuigd worden om aan verkiezingen 
deel te nemen. Tot nu toe gold in dit 
land de stemplicht. Voor EU-burgers 
wordt thans een stemrecht ingevoerd, 
1.ij het dat zij zich wel eerst moeten 
inschrijven. 

Onze eerste taak zal erin bestaan de 
El.I-inuezetenen ertoe aan te zetten om 
op Vlaamse lijsten - inzonderheid die 
van de CVP - te stemmen. Inderdaad. 
als I op 5 van de nieuwe kiezers 
Vlaams stemt, dan betekent de 
toekenning van het kiesrecht voor 
EU-burgers een gunstige kentering voor 
de Vlamingen. Over strategieën kan 
men eindeloos redetwisten ! 

De heer Karel Van Hoorebeke (YU): 
Uw strategie zet geen zoden aan de 
dijk ' 

De heer Paul Tant (CVP) : Het 
voordeel van onze strategie is dat wij ze 
up een goed tijdstip en na grondig 
overleg met iedereen hebben vastge 
legd. wat van u niet kan worden gezegd, 
mevrouw Van de Casteele. 

Men wijst de CVP-fractie met de vinger 
omdat wij zogezegd de koppeling van 
de invoering van het kiesrecht voor 
EU-burgers aan een versoepeling van 
de naturalisatieprocedure hebben aan 
vaard, Welnu, ik heb ooit meegemaakt - 
die tijd ligt nog niet zo ver achter mij - 
dat de vader van voormalig voorzitter 
Anciaux. samen met enkele CVP'ers, 
wetsvoorstellen indiende - en hij had 
daarin gelijk -orn net hetzelfde te doen. 
Als ik dit lees, samen met de 
overweging dat het stemrecht van de 
onderdanen van de Europese Unie maar 
vooral van de niet-Europeanen moet 
worden gekoppeld aan de naturalisatie, 
dan zeg ik u dat u consequent moet 
blijven. 

Vandaag daarvoor pleiten en afzweren 
wal u gisteren hebt aangeprezen. lijkt 
mij niet logisch te zijn. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU): Collega Tant. ik stel vast dat <lit 
dossier u toch prikkelbaar maakt. 

De heer Paul Tant (CVP) : Uiteraard. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Wij hebben daarover in de 
commissie inderdaad ellenlange discus 
sies gehad. 

De heer Paul Tant (CVP) : Ik stel vast 
dat mijn uitnodiging voor mezelf bij u 
niet zonder gevolg is gebleven. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VUJ: Ik stel alleen vast dat u alles een 
beetje op een hoop gooit. Ik wil de 
zaken, althans voor ons, in hun juiste 
coruex 1 , aatsen. 

Als onze voorzitter anderhalf jaar 
geleden heeft gezegd ... 

Eerste rmrnster Dehaene : Welke 
voorzitter '> 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU): Onze voorzitter van anderhalf 
jaar geleden. Voor sommigen is dat 
blijkbaar moeilijk om volgen. In uw 
partij is dat ook niet zo gemakkelijk. 
(Twistgesprekken tussen leden van de 
VU e11 de CVP) 
De naam van de voorzitter heeft 
trouwens geen belang ons programma 
blijft hetzelfde. 
Onze voorzitter heeft dus inderdaad 
gezegd dat dit belangrijk probleem zou 
moeten worden opgelost .n _,.;11 dialoog 
van Gemeenschap t,,, Gemeenschap 
vóór men tot de uitvoering van artikel 8 
overgaat. Dat is onze analyse. Wij 
menen nog altijd dat dit dossier niet zo 
nodig onder tijdsdruk moest worden 
geregeld. Wij hebben tijd tr-t de 
verkiezingen van 2000. U weet dat. Wij 
hebben er nog altijd het raden naar 
waarom u per se een verbond moest 
sluiten met PRL-FDF het EU-stemrecht 
nu door te drukken. Dat is het grote 
probleem. Als u dat nu doordrukt en 
zegt dat dit uw strategie is, dan zeg ik 
dat het een verkeerde strategie is nu het 
stemrecht te regelen en de voorwaarden 
uit te stellen tot na de volgende 
verkiezingen. U weet dat en u zou uit 
ervaring moeten weten - wij hebben in 
het verleden daarvan trouwens al een 
aantal staaltjes gehad - dat woordbreuk 
in de politiek helaas niet zo 
uitzonderlijk is. Ik vernoem slechts de 
regionalisering van de gemeente 
wetgeving. Dit was in het Sint 
Michielsakkoord overeengekomen en is 
tol op vandaag nog altijd niet 
uitgevoerd. 
Hoe wilt u dat wij geloven dat u de 
belofte die u nu doel, zult nakomen 
wetende dat aan de andere kant van de 
tafel op dat moment mensen zullen 
zitten die helemaal niet meer zullen 
gehaast zijn om daarover een akkoord te 
sluiten, wel integendeel. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mevrouw, 
wij zullen de kans hebben dit debat in 
andere omstandigheden en wellicht ook 
meer gestroomlijnd over te doen. 
U verwijst naar de regionalisering van 
de gemeente- en de provinciewet. Het is 
juist dat die in het Sint-Michielsakkoord 
was opgenomen maar beseft u eigenlijk. 
dat zij, gezien de situatie in Brussel, op 
dit ogenblik niet kan worden doorge 
voerd ? Immers. als u de voogdij 
toekent aan de Gewesten, dan weet u 
waar die voogdij zal worden uitgeoe 
fend. Dan kunt u niet anders dan meteen 
ook de dialoog van Gemeenschap tot 
Gemeenschap daarover voeren. 

De problemen zijn dus daarmee 
verbonden en niet met het Europese 
kiesrecht. Dat is de vergissing die u 
voortdurend maakt. 

Overigens weigeren wij terug te plooien 
op ten defensieve strategie. Wij, de 
dragers van de economische kracht in 
dit land, moeten in staat zijn - en ik 
denk dat dit zelfs in de lijn van de 
verwachtingen ligt van heel veel 
nuchter denkende mensen, vooral in de 
Brusselse regio - om toch minstens een 
van de vijf nieuwe kiezers te 
overtuigen. 

Over de strategie kunnen we van 
mening verschillen. Sta mij toe te 
zeggen dat ik hoop dat wij nadien de 
gelederen kunnen sluiten want we 
zullen het hard nodig hebben om 
inderdaad de uitslag te stimuleren in de 
richting die wij beiden wensen. 

M. François Dufour (PS): Vous parlez 
toujours du Parlement flamand ! Nous 
sommes ici au Parlement fédéral ! 

Le président : Monsieur Dufour. vous 
interviendrez demain, pas aujourd'hui. 

De heer Paul Tant (CVP) : Mijnheer 
Dufour, in dit huis is het woord nog 
altijd vrij. Ik weet dat het met uw 
temperament soms moeilijk is om dit le 
ondergaan. Ik hoop dat het nog lang zo 
zal blijven. 

Mijnheer de voorzitter, ik wil besluiten 
met de woorden van Marc Eyskens. 
Toen hij de begrotingsdocumenten 
grondig had bekeken, zei hij mij, ik 
citeer: "deze begroting is goed, de 
reacties zijn slecht. Het omgekeerde 
zou pas erg geweest zijn." 

De regering heeft vooral duidelijk 
gemaakt dat zij de koers van de voorbije 
jaren zal aanhouden. Zij kan daarbij 
rekenen op de CVP-fractie. 

Le président : La parole est à 
M. Claude Eerdckens. 

M. Claude Eerdekens, président du 
groupe PS : Monsieur le président. 
monsieur le premier ministre, chers 
collègues, c'est un budget social, 
sérieux et prudent. Voilà comment nous 
pourrions qualifier l'exercice budgétaire 
1999 qui nous est présenté par le 
gouvernement. 

C'est un budget social. D'une part, pour 
la deuxième année consécutive, aucun 
effort additionnel ne sera demandé à nos 
concitoyens, et d'autre part, dans le 
domaine des soins de santé, ce sont plus 
de vingt milliards par rapport à la nonne 
légale qui ont été accordés. 
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Claude Ecrdekens 

C'est un budget sen eux également. 
puisqu'en maîtrisant l'évolution des 
finances publiques, nous continuons de 
répondre aux exigences de la construc 
tion européenne. 
Enfin. c'est un budget prudent car le 
gouvernement devait éviter de prendre 
des mesures imprudentes. qui auraient 
pu nous exposer à un contrôle 
budgétaire risqué en février ou mars 
prochain. 
Autre sujet de satisfaction : malgré la 
révision à la baisse de la croissance 
économique. due à la crise financière 
internationale. ce budget concrétise, 
pour notre groupe. diverses mesures 
auxquelles nous étions particulièrement 
attachés. 
Le premier volet de mon intervention 
concernera la politique budgétaire et 
riscale. 
Monsieur le premier ministre, la 
Belgique est admise dans l'euro. C'est 
très positif pour I' avenir et inespéré au 
regard de ce qui était encore la situation 
de notre pays il y a quelques années. 
Mais notre talon d' Achi lie est et reste la 
delle publique. 
Certes, les efforts demandés à la 
population n'auront pas été vains. Cela 
dit. i I faut rester prudent en raison de la 
hauteur de cette dette publique, qui 
pourrait redevenir très menaçante s'il y 
avait demain une hausse des taux 
d'intérêt. 
Il est cependant encourageant et positif 
que de nouvelles marges budgétaires, 
quoique limitées. soient apparues. Ces 
nouvelles marges, de nombreux acteurs 
politiques voulaient les affecter à 
l'élimination de certaines disparités 
tiscales. à la promotion de l'emploi ou à 
la réduction de la fracture sociale. Le 
courage politique commandait cepen 
dant de ne pas illusionner la population 
par des promesses que l'on ne pouvait 
pas tenir. 
En retenant une croissance de 2.4% du 
PIB. le gouvernement a adopté une 
position prudente. qui offre l'avantage 
de ne pas remettre en question les 
engagements pris à l'égard de la 
population pour ce qui concerne 
l'indexation des barèmes fiscaux. Le 
principe est conservé, même si l'effet en 
est postposé. 
Deux réflexions à ce propos. 
li eût été tentant, d'un point de vue 
électoral, de faire jouer dès janvier 1999 
l'effet index sur le précompte. Ceux qui 
nous critiquent aujourd'hui l'auraient 
peut-être fait. ou même sans doute, en 
exposant la population. en cas de 
retournement de conjoncture, à devoir 
restituer d'une main ce qu'elle avait 
reçu de I' ·tre. 

Nous avons préféré une politique de 
sincérité. Pour ce qui concerne par 
ailleurs la réduction des charges 
sociales, telle que projetée dans le plan 
pluriannuel pour l'emploi, je regrette, 
comme les interlocuteurs sociaux, que 
sa prise d'effet ait été postposée pour 
moitié en juillet prochain. Néanmoins. 
le principe d'une réduction structurelle 
de 18 milliards restant acquis, je ne 
comprends pas l'attitude négative de la 
FEB, qui par son intransigeance, met à 
mal, pour ne pas dire sabote, tout le 
processus de concertation interprofes 
sionnelle, dont l'ensemble des acteurs 
économiques et sociaux s'appliquent à 
souligner l'importance pour nos 
entreprises et nos travailleurs. 
On ne peut reprocher au pr•·:·,c:rnement 
de ne pas dépenser l'argent qu'il ne 
possède pas. Car ce serait en ce cas 
revenir à ces pratiques qui ont creusé le 
gouffre de notre dette et qui, 
aujourd'hui encore, sapent notre 
capacité d'action. 
Je rappelle que pour nous, socialistes 
francophones, la réduction des charges 
sociales n'est possible que si le budget 
de la sécurité sociale est en équilibre. Il 
n'est dès lors pas question de sacrifier le 
secteur des soins de santé au profit de 
réductions de charges patronales. 
Toutefois, nous veillerons à ce que 
soient affectées à cet objectif prioritaire 
qu'est l'emploi, des marges financières 
qui pourraient se dégager à l'avenir. 
D'autres considérations nourrissent 
aussi notre réflexion. 
Tout d'abord. une note interne à 
l'administration des Finances a fait 
apparaître une créance de 90 milliards 
que les communes détiendraient sur 
l'Etat fédéral. Le ministre des Finances 
semble s'être engagé dans la presse à 
rembourser cette somme à concurrence 
des 2/3 du montant. 
Il est indispensable d'obtenir des 
clarifications au sujet de ces informa 
tions dont je ne trouve pas trace dans 
vos déclarations, monsieur Ic premier 
ministre. M. Canon interpellera à ce 
sujet le ministre des Finances en 
commission ce lundi 19 octobre, 
comme d'autres collègues d'autres 
groupes. 
Ensuite, nous devons nous féliciter du 
caractère structurel du mécanisme de 
désendettement de l'Etat. 
Mais, s'il n'est pas raisonnable 
d'affecter l'entièreté des gains engen 
drés par un recul des taux d'intérêts à la 
satisfaction des besoins de la popula 
tion, il nous paraît raisonnable de 
considérer que lorsqu'il n'existe pas ou 
plus de risque de relance de l'effet boule 
de neige, une telle affectation doit être 
envisageable. 

Cette réflexion conduira notre collègue 
Rudy Demotie à interroger le ministre 
des Finances sur la structure actuelle de 
la dette publique, notamment quant à la 
pertinence de maintenir une stratégie de 
consolidation de la dette. Cette stratégie 
ne noux permettra pas de profiter des 
baisses récentes des taux d'intérêts à 
court terme. Certes, la réduction de la 
dette publique reste un objectif 
démocratique majeur; on ne rappellera 
jamais assez les sommes astronomiques 
distraites de la satisfaction des besoins 
de la population et affectées au 
paiement des intérêts d'emprunts 
consentis à des taux prohibitifs, mais 
sindique-t-il de poursuivre une straté 
gie dont les effets sont indéniables, mais 
qui laisse passer certaines opportunités, 
ce qui est négatif •J 

Dans le même ordre d'idées. 
M. Demotie interrogera le ministre des 
Finances sur les conditions démission 
de certains emprunts publics. 

Par ailleurs. nous avons également pris 
bonne note de l'existence d'une mesure 
envisagée en matière de fiscalité 
familiale et sur laquelle. monsieur le 
premier ministre. M. Demotte ne 
manquera pas de vous questionner. 

Enfin, puisque nous sommes amenés à 
évoquer les finances de notre Etat, il est 
une des composantes du paysage 
institutionnel qui. en vertu de la loi de 
financement, se voit imposer certaines 
obligations au Ier janvier 1999. En 
effet, à partir de I' exercice budgétaire 
1999. la clé actuelle de répartition des 
recettes TVA en vue du financement de 
l'enseignement cessera d'être applica 
ble et sera adaptée en fonction de la 
répartition du nombre d'élèves sur la 
base de critères objectifs fixés par la loi. 
En réponse à une question du sénateur 
Vandcnbroek, vous aviez déclaré. 
monsieur Ic premier ministre. que "nous 
devons résoudre cette question lors de 
l'examen du budget". et qu'"il n'y a pas 
de critères objectifs". 

Or, c'est bien là que se situe le 
problème. li est difficile de détinir des 
critères communs. La loi ne nous 
fournit aucun élément de réponse dans 
ce sens. 

A la lecture du document que vous nous 
avez transmis hier. rien ne nous permet 
de savoir si cette question a été 
évoquée. si une réponse a été donnée et 
si des critères ont été élaborés. Qu'en 
est-il ? Pouvez-vous vous engager à ce 
que les communautés soient fixées 
avant le Ier janvier 1999, ce qui leur est 
évidemment nécessaire pour la fixation 
de leur budget ? Le groupe socialiste 
souhaite une réponse précise à ce sujet. 
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Le deuxième volet de mon intervention 
portera brièvement sur la situation 
internationale. 
L'Europe est un projet politique et un 
facteur de stabilité de notre continent. 
La constitution d'une Europe démocra 
tique nécessite une réforme institution 
nolle qui doit. pour le PS, être mise en 
oeuvre avant le prochain élargissement 
Je l'Union, si l'on ne veut pas que ce 
dernier conduise à l'établissement 
d'une grande zone de libre échange sans 
dimension sociale. 
Notre collègue François Dufour déve 
loppera notre position sur cette 
question. 
A propos du Kosovo, nous prenons acte 
des engagements de la Belgique auprès 
de l'OTAN. mais nous exigeons que se 
poursuivent les concertations diploma 
tiques pour éviter le recours à une 
action militaire. 
La troisième partie de mon intervention 
concerne I 'emploi. 
Nous nous félicitons de ce que le 
gouvernement ail maintenu ses engage 
ments de voir se poursuivre la réduction 
des cotisations patronales. Cela étant. il 
nous apparaît que l'analyse de certains. 
notamment dans les milieux patronaux, 
manque singulièrement de nuances. 
Qu'en est-il en effet de ce fameux report 
des mesures en question ? Cela 
voudrait-il dire que le gouvernement 
serait à ce point insensible à la situation 
du chômage et des chômeurs ? Nous ne 
le pensons pas. Il faut rappeler que. 
contre vents et marées, I' objectif du 
gouvernement a toujours été de mener 
une politique d" assainissement budgé 
taire, dans l'immédiat impopulaire, 
mais surtout profitable aux générations 
futures. Est-ce là l'expression d'une 
irresponsabilité politique " 
J'en arrive aux faits eux-mêmes. Au 
départ, était prévue une réduction des 
cotisations de 18 milliards dont 
2,4 milliards devaient être affectés au 
secteur non marchand. Ainsi, ces 
montants représentent 3,9 milliards par 
trimestre. Le report au mois de juillet ne 
concerne donc que 3,9 milliards, et non 
18 milliards en bloc, concédés d'un 
coup aux "cadeaux électoraux" comme 
le prétend la FEB. Par ailleurs, ces 
fameuses mesures à caractère social que 
l'on critique et que nous revendiquions 
en tant que socialistes, ne représente 
ront, en 1999, que I ,7 milliard. 
La véritable raison qui a conduit le 
gouvernement à réaliser des arbitrages 
réside dans le problème crucial des 
soins de santé. Fallait-il sacrifier la 
qualité des soins de santé ou offrir 
dernl. . .: des réductions de cotisations 

patronales censées dégager à moyen 
terme des emplois nouveaux 'I Encore 
faut-il avoir la certitude que les 
réductions de cotisations patronales 
créeront de remploi. Or, rien n'est 
jamais moins sûr. 

En matière d'emploi, nous nous 
félicitons donc que le gouvernement 
garde le cap et nous espérons vivement 
que les analyses du budget de l'Etat 
pour 1999 ne serviront de prétexte à 
personne pour remettre en cause le 
modèle de concertation sociale belge. 
seul capable de dégager un consensus 
favorable à la croissance, à l'emploi et 
donc à tous les citoyens de ce pays. 

La quatrième partie de mon intervention 
a trait à la sécurité soci··· :. un premier 
constat, et de taille, s'impose. Grâce 
notamment aux socialistes francopho 
nes, le budget des soins de santé 
augmentera en 1999 de plus de 
20 milliards par rapport à l'année 1998. 

La détermination d'un objectif budgé 
taire glohal de plus de 477 milliards est 
hautement appréciable et nous félicitons 
le gouvernement d'avoir fait preuve 
d'une réelle lucidité face aux besoins de 
la population. Il n'est donc pas question 
d'un "soupçon symbolique de retour du 
coeur", mais bien d'un effort considéra 
ble et responsable de la part de nos 
ministres. 

Malgré un contexte difficile, le groupe 
socialiste constate que le mécanisme 
des dépenses exceptionnelles n'a pas 
été négligé, bien au contraire, dans le 
budget des soins de santé. 

Au-delà de cet aspect, la confrontation 
récurrente et hautement conflictuelle 
des moyens réclamés et des ressources 
disponibles de l'assurance nous 
contraint à garder les pieds sur terre et à 
nous interroger à propos de quelques 
problèmes fondamentaux. Ce sera 
Colette Surgeon qui interviendra à ce 
sujet pour notre groupe. 

Après la période de convergence 
européenne, on ne pourra pas faire 
l'économie d'un débat fondamental sur 
le problème d'un financement insuffi 
sant des soins de santé. Inutile de 
préciser que les socialistes francopho 
nes ne pourront accepter demain 
l'instauration d'un carcan budgétaire 
structurel qui ne reflète pas concrète 
ment l'impact des évolutions démogra 
phiques et technologiques. 

Un autre point fort du budget 99 sur 
lequel je souhaiterais m'attarder, est la 
revalorisation des pensions les plus 
modestes et les plus anciennes. Garantir 
le pouvoir d'achat des pensionnés par 
une adaptation sélective au bien-être 
général répond incontestablement au 

respect de deux principes qui nous 
tiennent à coeur, les principes 
d'assurance et de solidarité. Cette 
revalorisation répond aussi à un souci 
de justice sociale, non seulement au 
regard de I' évolution des salaires de ces 
dernières années mais aussi - et on a 
tendance à l'oublier - par rapport aux 
pensions de la fonction publique qui 
bénéficient du mécanisme automatique 
de la péréquation. 

Si la cohésion entre les différentes 
générations de la société exige une 
répartition de l'effort que nous imposent 
la discipline budgétaire et l'évolution 
démographique, elle exige aussi une 
redistribution équitable des marges 
budgétaires qui se dégagent progressi 
vement, grâce à l'assainissement de nos 
finances publiques. 

Le relèvement des allocations familiales 
pour les jeunes de 1 8 ans et 
l'amélioration des allocations de 
chômage pour les isolés assurent cet 
équilibre. Sur ce point. nous demandons 
que la situation des jeunes indemnisés 
sur la base de leurs études et celle des 
chômeurs cohabitants fassent aussi 
l'objet d'une attention particulière. 

Une évaluation s'impose également en 
ce qui concerne le respect de la vie 
privée des chômeurs, ainsi que vous le 
demandera Colette Surgeon. 

La cinquième partie de mon interven 
tion concerne l'évaluation et l'actuali 
sation de la politique d'asile. 

Serge Moureaux définira nos souhaits et 
craintes à ce propos à la suite du décès 
de Mme Semira Adamu. A la 
stupéfaction a succédé une volonté 
unanime et déterminée de rejeter des 
brutalités policières, indignes d'un Etat 
démocratique. La Belgique doit se doter 
d'un outil législatif permettant l'accès 
de certains étrangers à notre territoire 
national. 

Certes, la Belgique ne peut soulager 
toutes les misères du mor; k. C'est 
précisément en ayant ce constat à 
r esprit que nous avons voté en 1996 la 
loi Vande Lanotte. Mais dès ce moment, 
nous avions également souhaité assurer 
un suivi de l'application de cette 
législation afin de l'évaluer et de la 
modifier au besoin. 

Le décès tragique de Semi ra Adamu n'a 
fait que confirmer certains des 
problèmes relevés par la commission de 
l'Intérieur du Sénat dans le volumineux 
rapport qu'elle a déposé le 23 juin 
dernier. 
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A la page 379. cette commission insiste 
sur "la nécessité de réaliser le 
rapatriement forcé dans le respect de la 
dignité humaine" et ajoute que "les 
procédures policières doivent être 
adaptées à ce hut". 
Cc n'était manifestement pas le cas lors 
de l'expulsion de la jeune nigériane. Il 
n'est pas question ici de prôner le 
laxisme mais plutôt davantage d'huma 
nisme. 

Dans sa déclaration. le gouvernement a 
tenté d'épouser le plus fidèlement 
possible les recommandations de la 
commission sénatoriale. 

Nous n'insisterons jamais assez sur la 
nécessité d'avoir toujours au centre de 
nos préoccupations le respect de la 
dignité de chaque demandeur d'asile 
comme de chaque être humain. 

L'actualité récente a remis en évidence 
le douloureux problème de l'émigration 
dans les pays riches. La pauvreté, les 
conflits meurtriers, le racisme et le 
tri hal isme reprennent vigueur: autant 
de phénomènes qui incitent un nombre 
croissant d'êtres humains à chercher 
refuge ailleurs que dans leur pays 
d'origine. 

Les réalités économiques et démogra 
phiques montrent à l'évidence des 
inégalités fondamentales sur cette 
planète. 

Compte tenu de la mondialisation de 
l'économie. les pays riches devront, 
dans leur propre intérêt, mettre fin au 
déséquilibre néfaste entre pays indus 
trialisés et pays du tiers monde. 

C'est la raison pour laquelle le Parti 
socialiste a insisté. le Ier octobre 
dernier, sur la nécessité d'instaurer une 
coopération au développement efficace, 
permettant de réduire le fossé entre pays 
riches et pays pauvres. 

Dans le même temps, nous avons 
souhaité insister sur la nécessité de 
définir une politique européenne de 
1 · immigration. 

li s'agit d'éviter la répétition d'un tel 
drame en garantissant, tant en ce qui 
concerne 1 · accueil que les inévitables 
rapatriements d'étrangers, le respect de 
la dignité des hommes, des femmes et 
des enfants. L'exercice de la contrainte 
à l'occasion des rapatriements forcés ne 
peut jamais justifier des exactions 
policières. 

Nous exigeons aussi une sanction 
immédiate - à I 'égard des gendarmes 
incriminés dans la mort de Mme Adamu 
et ce, sans attendre la fin de I' enquête 
judiciaire. La réponse donnée en 
commission par le ministre de 
l'Intérieur ne nous paraît pas vraiment 
satisfaisante 

Il faut également raccourcir la durée de 
toutes les procédures relatives aux 
demandes d'asile, la législation actuelle 
étant source de retards, de recours 
abusifs et dilatoires et par conséquent, 
de coûts sociaux considérables et 
injustifiés. 

Le Parti socialiste constate que toutes 
les propositions quïl avait formulées le 
Ier octobre dernier ont été. pour 
I' essentiel. prises en compte dans la 
décision du Conseil des ministres du 4 
octobre dernier. 

Le sixième volet de mon intervention 
concernera la réforme des polices qui 
doit nous mobiliser. 

La sécurité est un droit fondanenr-! :t 
imprescriptible de chaque citoyen. 
L'activité policière doit être conçue et 
pratiquée comme un véritable service 
public. en conciliant le double impératif 
d'efficacité dans la sécurité à assurer et 
de respect des libertés individuelles et 
collectives. 

Ces exigences impliquent tout d'abord 
un recrutement, une formation. un statut 
socio-économique et une déontologie 
irréprochables pour les membres des 
forces de I' ordre. 

Ensuite. elles appellent une définition et 
une répartition claires des tâches 

d'administration. de prévention. 
d'information et de répression 
confiées aux polices. 

Enfin, elles supposent une articulation 
équitable et un juste équilibre entre le 
poids respectif des corps concernés, 
oeuvrant les uns au niveau local, dans 
un contexte de proximité, les autres au 
niveau fédéral. sur le terrain des enjeux 
dépassant la sphère de compétence des 
autorités locales. 

La vigilance des contrôles administra 
tifs et politiques bourgmestres. 
ministres, parlement ou organe collaté 
ral - sur les corps de police devrait 
permettre de conjurer tout risque de 
dérive autoritaire en mettant en place un 
système d'audit permanent et de 
rapports réguliers et transparents sur 
l'activité concernée. 

Pour l'indispensable concours apporté 
par les services de police aux autorités 
judiciaires parquets et juges 
dïnstruction - le principe de la 
direction effective des enquêtes par la 
magistrature doit être - et a été - 
réaffirmé. 

Le monde politique belge a conçu et 
négocié une profonde réforme des 
polices et de la justice, qui servira 
désormais de référence. à plus d'un 
titre, pour la pertinence de son contenu. 
l'originalité de la démarche et la 
rapidité du travail. 

Depuis 1830. notre organisation 
policière et judiciaire n'avait fait l'objet 
que de légères retouches. Notre système 
de maintien de l'ordre et de répression 
ne fonctionnait ni mieux ni moins bien 
qu · ailleurs : il avait, au fil du temps, 
accumulé des handicaps et rendu les 
citoyens méfiants à l'égard d'une justice 
qui leur paraissait de plus en plus 
inaccessible. 

Le manque de collaboration, voire les 
rivalités entre les différents services de 
police et l'appareil judiciaire avaient 
fini par donner l'impression que le 
justiciable n'était pas véritablement au 
centre des préoccupations des person 
nes chargées d'assurer la sécurité des 
citoyens. 

Il serait imprudent de prétendre que les 
changements qui, la semaine prochaine. 
seront soumis à votre approbation vont, 
d'un seul trait. effacer les lourdeurs 
d'un système séculaire. Mais, bien 
appliquée. la réforme amènera les 
améliorations longtemps attendues. Ce 
travail pourra également servir d'exem 
ple en matière de pratiques politiques. 
Les partis de la majorité et ceux de 
l'opposition qui ont accepté de jouer le 
jeu ont réussi à transcender les clivages 
politiques habituels pour se mettre au 
service de la population belge. Ils ont 
également démontré qu'avec un 
minimum de bonne volonté et un sens 
élevé du devoir, il était possible 
d'engendrer des réformes ambitieuses 
et techniques dans des délais raisonna 
hies. 

Il reste maintenant à insister sur une 
évidence : cette réforme sera ce que les 
praticiens de terrain en feront, car la 
réponse des acteurs de la police et de la 
justice est évidemment essentielle. Tout 
aussi essentielle sera la loyauté des 
magistrats et des services de police. 

Septième et dernier volet : la réforme de 
la justice et d'autres problèmes de 
société qui méritent quelques réflexions 
de notre groupe. 

Très rapidement, quelques mots sur les 
réformes en cours dans le domaine de la 
justice. Tout le monde s'accordera à 
reconnaître que ce qui a d'ores et déjà 
été réalisé durant la précédente session 
parlementaire est loin d'être négligeable 
et a constitué une première réponse aux 
demandes légitimes de nos concitoyens 
pour une justice plus humaine et plus 
efficace dans sa mission de défense des 
droits de chacun. En particulier, on 
pourrait citer la réforme du Code de 
procédure pénale. 

Une inquiétude cependant, monsieur le 
vice-premier ministre : nos tribunaux 
ont-ils immédiatement les moyens 
d'appliquer la réforme Franchimont? 
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Claude Eerdekens 

Les échos reçus ces derniers jours des 
palais de justice nous inquiètent 
légitimement et je souhaiterais ohtenir 
des assurances du ministre de la Justice 
il ce propos. 

En ce qui concerne d'autres problèmes 
de société, le rythme ne s'est pas 
relâché puisque les commissions de 
Révision de la Constitution et de la 
Justice ont travaillé d'arrache-pied 
depuis Ic début du mois de septemhre 
pour consacrer constitutionnellement et 
organiser dans la loi le Conseil 
supérieur de la justice. 

J'ai déjà eu maintes fois l'occasion de 
dire toute l'importance que le Parti 
socialiste attache à ce nouvel organe 
non corporatiste, dont il demande la 
création depuis maintenant plus de dix 
ans. Le Conseil supérieur de la justice 
devra être tout à la fois un outil 
d'ouverture du monde judiciaire sur la 
société. un outil de démocratisation et 
de modernisation de la justice, un 
organe de contrôle et d'audit externe à 
même d'initier au fil du temps et de 
façon permanente les réformes néces 
saires à l'amélioration du fonctionne 
ment judiciaire et l'instrument de 
l'objectivation des nominations dans la 
magistrature. La révision de l'article 
151 de la Constitution et le projet de loi 
seront votés la semaine prochaine par 
notre assemhlée plénière de telle sorte 
que, sous cette législature encore, un 
pas énorme aura été accompli pour 
rapprocher le monde judiciaire et le 
citoyen. 

Par ailleurs. notre assemblée adoptera 
définitivement, avant la Toussaint, trois 
autres projets. Il s'agit du projet de loi 
modifiant la procédure d'expulsion en 
vue de l'humaniser, du projet relatif à 
l'aide juridique, qui est le fruit de deux 
propositions, dont l'une fut déposée par 
Thierry Giet, et qui doit améliorer la 
situation des justiciables les plus 
démunis, et enfin du projet instaurant la 
cohabitation légale, projet que nous 
espérons voir entrer en vigueur le plus 
rapidement possible. 

Notre assemhlée devra encore exami 
ner. avant la fin de cette année, la 
réforme du parquet qui occupe 
actuellement les sénateurs et il faudra 
veiller à concrétiser d'autres réformes 
qui ont fait l'objet d'accords dans le 
cadre des négociations octopartites ou 
des assises de la démocratie. Je pense 
aussi à la suppression des juridictions 
militaires. pour laquelle mes collègues 
Borin et Moureaux ont déposé une 
proposition de loi au début de cette 
législature, ou encore à la simplification 
du langage judiciaire et à l'amélioration 
de l'information du citoyen confronté à 
des actes jr ·· ciaires, 

M. Olivier Deleuze (ECOLO-AGALEV) : 
N'oubliez personne ! 

M. Claude Eerdekens (PS): J'essaie. 
Je voudrais encore insister sur 
l'importance que le PS accorde à 
l'aboutissement le plus rapide possible 
de la révision de l'article 8 de notre 
Constitution, révision qui doit, avec les 
lois d'application. nous permettre d'être 
enfin en conformité avec nos obliga 
tions européennes, mais qui représente 
aussi et peut-être surtout un signe clair 
de tolérance et d'ouverture à l'égard des 
étrangers européens ou non qui, 
installés souvent de longue date dans 
notre pays, désirent participer davan 
tage à sa vie politique. De même - et je 
sais que cela ne fait pas .,1:::.,1r à 
l'extrême droite -, la révision du Code 
de la nationalité, intervenue la semaine 
dernière en commission de la Justice, 
doit permettre d'harmoniser, de simpli 
fier, de clarifier et d'accélérer les 
différentes procédures d'acquisition de 
la nationalité belge. 
Monsieur Tant, je vous ai écouté avec 
beaucoup d'attention critiquer les 
dernières publications abjectes du 
Vlaams Blok. Aussi, n'oublions pas de 
comhattre le racisme au quotidien de ce 
parti auquel il faut supprimer tout 
financement public, ne serait-ce que 
pour mettre tin à ces tracts haineux, 
racistes et fascistes distribués à 
Bruxelles ou ailleurs. 
( Protestations sur les bancs du 
Vlaams Blok) 
Pour la mi-novembre, il faut avoir voté 
en cornrmssion de l'Intérieur la 
proposition de loi qui doit couper les 
vivres à ce parti. 
(Nouvelles protestations du Vlaams 
Blok) 
Ce d'autant plus que nous avons déposé 
un amendement soutenu par six partis. 
Et j'espère, monsieur Tant, que le CVP 
se ralliera à nous pour créer une large 
majorité en commission et en séance 
plénière afin de supprimer le finance 
ment public du Vlaams Blok, ce parti 
qui, de façon abjecte, vient de voler 
l'image de parents d'enfants disparus, 
acte qui a justifié une véhémente et 
légitime action en justice de leur part. 
En démocratie, il faut avoir le courage 
de supprimer tout financement public 
pour les ennemis de la démocratie. 
Voilà, pour I' essentiel, les préoccupa 
tions que nous souhaitons exprir. -· 
pour résoudre tous ces problèmes de 
société dans un proche avenir. 
Monsieur le premier rmrnstre, le 
gouvernement est assuré de bénéficier 
de notre confiance. 
De voorzitter : De heer Louis 
Vanvelthoven heeft het woord. 

De heer Louis Vanvelthoven, voorzit 
ter van de SP-fractie : Mijnheer de 
voorzitter. nooit heeft een politiek jaar 
zich boeiender aangekondigd. (Gelach) 
Wij bevinden ons op de rechte lijn naar 
de verkiezingen. Belangrijke dossiers 
zullen in de loop van de volgende 
weken en maanden in het parlement 
worden behandeld. Ik vermeld in dit 
verhand het Euro-stemrecht en de 
hervorming van politie en gerecht. Over 
deze dossiers zal de SP-fractie op het 
juiste moment haar houding toelichten. 
Wat de vraag van de VLD met 
betrekking tot de communautaire 
dossiers betreft, wil ik opmerken dat de 
Vlaamse fracties vandaag in het Vlaams 
Parlement een dialoog voeren ter 
voorbereiding van een dialoog van 
Gemeenschap tot Gemeenschap. 
Mevrouw Van de Casteele, men heeft 
vertrouwen in de heer Sauwens als 
voorzitter van de commissie voor de 
Staatshervorming of men heeft dit niet. 
Wij hebben vertrouwen in het werk van 
deze commissie, wij lachen er niet mee 
en doen er niet schamper over. Wij zijn 
van oordeel dat de Vlaamse fracties de 
gelegenheid moeten krijgen in het 
Vlaams Parlement een goed dossier 
voor te bereiden, dat de basis kan 
vormen van een constructieve dialoog 
tussen de Gemeenschappen. Laten wij 
het debat in alle rust voorbereiden om 
elkaar op het gepaste moment te vinden. 

De voorzitter : Mevrouw Annemie Van 
de Casteele heeft het woord. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Mijnheer de voorzitter, ik noteer 
met genoegen dat de heer Vanvelthoven 
eventueel bereid zou zijn een debat te 
voeren met de Vlaamse partijen over de 
komende stappen in de staatshervor 
ming. 

De heer Louis Vanvelthoven (SP): ln 
het Vlaams Parlement. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Dan rijzen er uiteraard 
problemen. Ik bedoel niet dat wij geen 
vertrouwen hebben in de voorzitter van 
de commissie voor de Staatshervon ning 
van het Vlaams Parlement of dat wij 
niet dezelfde taal spreken als onze 
VU-collega's van het Vlaams Parle 
ment. Wij merken echter dagelijks dat 
de fracties van de Vlaamse meerder 
heidspartijen hier een heel andere taal 
spreken als in het Vlaams Parlement, in 
het bijzonder in de commissie voor de 
Staatshervorming. Wij hebben het 
daarstraks gehad over de discussie rond 
het Europese stemrecht. Het Vlaams 
Parlement heeft een aantal verzuchtin 
gen en voorwaarden aangaande dit 
onderwerp geformuleerd. Blijkbaar 
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Annemie Van de Casteele 

hebben de meerderheidspartijen in de 
Kamer hiervoor geen enkele interesse. 
Bij de bespreking heeft uw fractie 
alleszins oorverdovend gezwegen ! 
Indien dil de manier is waarop wij de 
staatshervorming voorbereiden, weten 
wij vooraf wat hel resultaat zal zijn. De 
heer Vanvelthoven weel nel zo goed als 
ik dal de volgende stappen van de 
staatshervorming moeten worden voor 
bereid en sestcrnd in het federale 
Parlement. ~ 

De heer Louis Vanvelthoven (SP) : 
Mevrouw Yan de Casteele, hierover kan 
ik duidelijk zijn. Wij wensen niet 
"oorverdovend Ic zwijgen" over dit 
onderwerp. Wij hebben onze mening in 
de betrokken commissie naar voren 
gebracht. Wij zijn echter niet zo dom 
ceweest om een aantal 
Euro-ambtenaren bij voorbaat af te 
schrikken. Wij willen in Brussel een 
onthaalpolitiek voeren in plaats van 
deze personen bij voorbaat af te stoten. 
(Applaus) 

De voorzitter : Mijnheer Yanvelthoven, 
de heer Laeremans vraagt het woord. 

De heer Louis Vanvelthoveu (SP) : 
Mijnheer de voorzitter, wat de heer 
Laeremans betreft, deel ik het standpunt 
van de heer Tant. Ik wens zijn vragen 
niet te beantwoorden. 

Dit debat leent zich er uiteraard toe de 
voorbije regeerperiode le evalueren en 
de begroting 1999 en de sociaal 
economische regeringsacties op een 
gezond- kritische manier te benaderen. 

Ik zal vooraf drie vaststellingen 
formuleren. waaruit zal blijken dat wij 
blijkbaar niet allen in hetzelfde land 
leven. dat sommigen andere studies en 
ander cijfermateriaal raadplegen en 
derhalve tot andere conclusies komen. 

Ik kom lot mijn eerste vaststelling. De 
sociaal-economische politiek van de 
regering levert structureel goede 
resultaten op. Onze openbare financiën 
zijn gezond. Onze economische groei is 
vergelijkbaar mei die van onze 
buurlanden. De binnenlandse consump 
tie stijgt en behoort tot de hoogste van 
Europa. 

Ook wie oppositioneel verplicht is het 
regeringsbeleid kritisch te bekijken, kan 
niet anders dan zich akkoord verklaren 
mei een aantal gegevens. Zo boekte de 
buitenlandse handel van de Belgisch 
Luxemburgse Economische Unie uitste 
kende resultaten in 1997. Uil de 
voorlopige resultaten die door het 
Instituut voor de Nationale Rekeningen 
zijn gepubliceerd, blijkt dat de uitvoer 
met 14,1% is toegenomen en de invoer 
met 11 .6%. n~ handelsbalans van de 

BLEU vertoonde een positief saldo van 
442,7 miljard frank tegenover 277.6 
miljard frank in 1996. Voorts groeit de 
particuliere consumptie omwille van 
een sterkere toename van het beschik 
bare inkomen en door het groeiend 
consumentenvertrouwen. De wet op hel 
concurrentievermogen en de bevorde 
ring van de werkgelegenheid van 26 juli 
1996 heeft de evolutie van de lonen 
afgestemd op die van onze voornaamste 
handelspartners. Het is mijn overtuiging 
dat deze wel een positieve wending 
heeft gegeven aan de loonevolutie in 
ons land, de concurrentiepositie van 
onze economie heeft versterkt, de 
werkgelegenheid heeft bevorderd en de 
koopkracht van onze werknemers heeft 
aangezwengeld. 

De indexaanpassing van de tonen en 
bijgevolg de reële koopkracht blijft 
wettelijk verankerd. Er werd een einde 
gemaakt aan de absolute loonblokke 
ring. Momenteel volgen de loonkosten 
een vergelijkbare evolutie met hel 
buitenland. Het is vooral belangrijk dat 
de vakbonden, hel patronaal en de 
overheid in de afgelopen jaren het 
bewijs hebben geleverd dat loonevolu 
tie, werkgelegenheid, koopkracht en 
concurrentiepositie met elkaar verzoend 
konden worden. Hel is waar dat de 
lonen van de Belgische loontrekkenden 
tot de hoogste v.m Europa behoren. Dat 
is trouwens verdiend. want onze 
werknemers zijn immers ook de meest 
productieve. 

Mijn tweede vaststelling is dat de 
werkgelegenheid groeit. Nog nooit 
waren in België meer mensen aan het 
werk dan op dit ogenblik. De regering is 
op de goede weg voor het realiseren van 
haar ambitie om de werkloosheid lussen 
januari 1996 en mei 2003 te halveren. 
Ik geef u enkele cijfers. ln juni 1998 
waren cr 3 818 000 werkenden. Dit zijn 
er 72 000 meer dan bij de start van deze 
regering in 1995 en 115 000 meer dan 
in 1988. Deze gunstige evolutie kwam 
vooral de vrouwelijke bevolking ten 
goede. Sedert 1996 is de jaarlijkse 
stijging van de beroepsbevolking 
aanzienlijk vertraagd door de demogra 
fische evolutie. De stijgende werkgele 
genheid moet zich dan ook vertalen in 
een dalende werkloosheid. De daling 
van de werkloosheid verloopt in ons 
land trouwens sneller dan in de rest van 
Europa. 

Deze tendens van stijgende werkgele 
genheid en dalende werkloosheid zorgt 
voor een herstelde economische, 
financiële en sociale zekerheid. Dit 
geeft aanleiding tot een consumptiestij 
ging die de stijging van het reëel 
beschikbaar inkomen overtreft en dit 
door een spectaculaire daling van de 
neiging lot sparen. De spaarquote 

bedroeg 14.8% in 1998. maar in 
perioden van recessie, angst en 
onzekerheid bedroeg zij 20%. Toch 
blijft de werkloosheid onaanvaardbaar 
hoog. 

Het aantal werkaanbicdingcn bij de 
overheidsdiensten voor arbeidsbemid 
deling neemt flink toc, met voor de 
eerste zes maanden van 1998 een piek 
van gemiddeld meer dan 17 000 
aanbiedingen per maand, maar er 
worden niet steeds geschikte kandidaten 
gevonden. 

Een van de voornaamste uitdagingen 
voor de toekomst bestaat erin samen 
mei de sociale gesprekspartners extra 
aandacht Ic besteden aan de permanente 
vorming zowel van werkenden als van 
werkzoekenden. Bijzondere aandacht 
moet in dat verband worden gegeven 
aan de zwaksten. de laaggeschooldcn en 
de langdurig werklozen. Maar hier rijst 
inderdaad de problematiek van de 
werkloosheidsvallen. 

Hoc goed te cijfers ook mogen 
evolueren, iedere werkloze is er voor 
ons één te veel. Immers. werk leidt tol 
sociale integratie. sociaal-economische 
zekerheid, toekomstperspectief en het 
stimuleert de consumptie. 

Mijn derde vaststellingen houdt ver 
band met de toetreding tot de euro. 

Niet alleen het feit dat wij toetreden is 
belangrijk. maar ook de wijze waarop 
dil gebeurt. Deze regering heeft die 
ambitie gerealiseerd zonder sociaal 
ontwrichtende maatregelen te moeten 
nemen en dat is bijzonder verdienste 
lijk. België mag, mede dankzij de goede 
resultaten van haar openbare financiën. 
toetreden tot de euro. 

De toetreding tol de euro is voor België 
met zijn open economie van cruciaal 
belang en dit om volgende redenen. 

Om te beginnen wordt hierdoor de 
uitvoer van onze ondernemingen 
versterkt en bijgevolg ook de tewerk 
stelling en de aanwezigheid op de 
Europese markt. 

Voorts zal de Europese eenheidsmunt 
de speculatie ontmoedigen en inperken 
en de krachtsverhoudingen in interna 
tionale monetaire relaties in evenwicht 
brengen in het voordeel van Europa. 
Vervolgens zal een munt van internatio 
naal formaat een troef zijn voor de 
werkgelegenheid en de economische 
bedrijvigheid. Bovendien zal een 
eenheidsmunt gemakkelijker leiden tot 
sociale en fiscale harmonisatie in 
Europa, wat noodzakelijk is voor een 
verdere politieke samenwerking. 

Er is echter meer ' Een internationale 
vergelijking leert ons dat België een 
parafiscale druk kent die lager ligt dan 
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Louis Vanvelthnven 

in de Scandinavische landen en 
ongeveer even hoog is als in Frankrijk 
en Nederland. Deze druk ligt nog steeds 
lacer Jan in 1987, toen een historisch 
IH;ogtcpulll werd bereikt. 
Sedertdien daalde deze druk geleidelijk 
tol 49.4'1 van hel BBP in 1998. Tevens 
moei worden genoteerd dal ook de 
inhoudingen op inkomens uit arbeid - in 
procenten van hel BBP - daalden van 
27,6C/r> lol 27C/r. 

Uit een studie van het ministerie van 
Tewerkstelling en Arbeid blijkt dal 
ingevolge hel regeringsbeleid. de 
patronale sociale verzekeringsbijdragen 
de voorbije jaren niet of nauwelijks 
aanleiding gaven 101 een stijging van de 
loonkosten. De statistieken wijzen uil 
dal seder! 1994 de bijdrageverminderin 
gen zelfs een afremmend effect hebben 
Zip de loonkostencvolutie. 
Volgens een studie van de Generale 
Bank over de periode 1987-1997 
behoort België aldus tol die landen waar 
het terugdringen van hel structurele 
begrotingstekort hel hoogst was, 
nieucucnstaandc de structurele belas 
tingdruk niet toenam. 
Op basis van deze studie mag de 
stelling van de heer Dewael, met name 
Jat "de regering de euro haal! dankzij 
bclustingverhogingen", naar het rijk der 
fabelen worden verwezen. 
Hel is een vaststaand feit dat het 
vervangen van de loonblokkering door 
de loonmatiging enerzijds en hel 
gevoerde fiscale beleid anderzijds 
hebben bijgedragen lot een reële 
procentuele groei van het beschikbare 
inkomen van de gezinnen met een reële 
procentuele groei van de privé 
consumptie tot gevolg. Wat de 
Belgische economie trouwens kenmerkt 
in \~èrgelijking met de Duitse of Franse 
economie. is de forse toename van de 
gezinsconsumptie. 
Dit laai mij toe een eerste conclusie 
inzake hel regeringsbeleid van de 
voorbije jaren en een richtlijn voor de 
toekomst le formuleren. 
Voorzichtigheid blijft geboden voor de 
komende jaren. Het is niet omdat ons 
overheidstekort lager is dan de 
Maastrichtnorm van ~1% dal de remmen 
volledig moeten worden gelost. Budget 
taire discipline blijft nodig voor de 
komende jaren. 
De rentelasten nemen nog altijd een 
overdreven deel van onze overheidsuit 
gaven in beslag : het aandeel ervan in 
de federale begroting bedraagt 38%. De 
rentelasten zijn weliswaar gedaald van 
1 OY!r van het BBP in 1993 naar 8% in 
1997. Hadden wij inzake rentelasten hel 
percerv+gc van onze buurlanden, mei 

name Nederland 4,6%, Frankrijk 3.3% 
en Duitsland 3, 1 %, benaderd, dan 
hadden we nu 300 miljard minder 
rentelasten. 

De strategie van deze regering die lot 
doel heeft het aandeel van de 
intrestlasten van de overheid in het BBP 
drastisch terug le hrengen is toekomst 
gericht en stelt de sociale zekerheid van 
de volgende generaties veilig. Op die 
manier word! er budgettaire ruimte 
vrijgemaakt voor de stijgende sociale 
lasten van de volgende decennia. Tegen 
2015 zullen de begrotingslasten voort 
vloeiend uit de demografische schok 
toenemen. 
Mijn tweede conclusie ligt voor de 
hand: deze regering hee ·: ~:'.-uLen voor 
de sociale marktecor. •• ,nie. Dit is een 
keuze niet voor minder loon of minder 
sociale bescherming, maar een voor 
meer kwaliteit van de Belgische 
producten door een betere opleiding van 
de werknemers en meer investeringen 
inzake wetenschappelijk onderzoek. 
Een sociale markteconomie draag! cr 
zorg voor dat onder de Europese landen 
geen loon-, belasting- of sociale 
dumping meer plaatsvindt, maar dat er 
integendeel wordt gestreefd naar sociale 
en fiscale harmonisering op Europees 
vlak. 
Sociale markteconomie houdt in dat wie 
werkloos is. niet wordt ontmoedigd : 
wie langer dan zes maanden werkloos 
is, moct een individueel plan voor 
terugkeer in het beroepsleven aangebo 
den krijgen. De werkende bevolking 
verwacht bovendien dat de regering de 
strijd voortzet tegen sociale dumping, 
zwartwerk en illegale tewerkstelling. 
Hel is een vernieuwing zonder hel 
sociaal-economisch model op te offeren 
dat ons land na de oorlog tol een van de 
economisch sterkste en meest welva 
rende landen deed uitgroeien en dus 
geen aanpassing in Aziatische of 
Angelsaksische zin ! De financiële 
crisis in Azië leert ons dat we er geen 
behoefte aan hebben om dat model te 
importeren. 
De Verenigde Staten en Groot 
Brittannië hebben ons geleerd dat een 
conservatief-liberale aanpak een nieuwe 
klasse van werkende armen creëert. 
Dit is de context waarin wij de concrete 
regeringsmaatregelen willen plaatsen. 
Alhoewel deze maatregelen gedicteerd 
zijn door een strenge begrotingsdisci 
pline geven ze. door de invoering van 
een aantal sociale correcties, belang 
rijke politieke signalen. Naast de 800 
miljoen frank voor de welvaartsvastheid 
van de pensioenen en het gewaarborgd 
inkomen voor de bejaarden wordt er 

250 miljoen frank ingeschreven voor 
specifieke hulp aan bejaarden. Voor het 
wegwerken van de fiscale discriminatie 
van gehuwden werd 550 miljoen frank 
vrijgemaakt. Het optrekken van de 
kinderbijslag voor jongeren vanaf 
18 jaar kost 200 miljoen frank. Er 
worden inspanningen geleverd voor de 
werklozen. De correcties gaan in vanaf 
1 juli 1999 als een eerste onomkeerbare 
stap. De regering heeft duidelijk 
bepaald dat de bijkomende enveloppe 
van 1,5 miljard frank voor de 
ziekteverzekering ten goede moet 
komen aan de patiënt. Hel geld moet 
gaan naar de diensten voor thuisverple 
ging, de chronisch zieken en de 
palliatieve zorg. Het geld mag niet 
worden besteed aan corporatistische 
belangen. Alhoewel het correct is dat 
deze maatregelen de financiële zorgen 
van deze doelgroepen niet zullen 
wegnemen, toon! de regering duidelijk 
welke haar prioriteiten zijn in de 
komende maanden en jaren. 

Mijnheer de eerste minister, de SP zal 
hel vertrouwen in de regering met 
overtuiging steunen. 

Voor de Vlaamse socialisten is het 
bijzonder belangrijk dat de regering een 
verantwoord en realistische beleid 
voert. Degenen, onder meer heel wat 
ondernemers van liberale huize. die de 
voorbije jaren een pleidooi hebben 
gehouden voor een strak begrotingsbe 
leid, moeten vandaag applaudisseren. 

Hel volgehouden engagement van de 
regering inzake loonkostenverlaging 
moet voor de sociale partners een 
helangrijk teken zijn. Het sociaal 
overleg in een moeilijkere internatio 
nale context dan verwacht, moet meer 
dan ooit tot stand kennen. 

Telkens er prohlemen van overcapaci 
teit en overproductie opduiken. zullen 
ondernemingen verhuizen naar meer 
interessante productiegebieden. Loon 
lasten en arbeidsproductiviteit spelen 
dan een ondergeschikte rol. Wie 
kinderarbeid aan 140 frank per dag mor 
Benetton in Turkije gedoogt. moet niet 
verrast zijn over de sluiting en de 
delocalisatie van ondernerninzen als 
Levi's en Lec's, - 

Het Europees beleid inzake migratie. 
illegalen en vluchtelingen moet een 
strijd worden legen de oorzaken van de 
mensonterende illezaliteit en mensen 
handel. Het Europees beleid terzake 
moet een strijd zijn voor een 
rechtvaardige internationale arbeidsver 
deling en eerlijke internationale econo 
mische betrekkingen. De tragische dood 
van een jonge vrouw zal ons op dit vlak 
moeten inspireren. 
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Louis Vanvelthoven 

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
eerste minister. collega's, van de 
tegenstanders van de regeringsmaatre 
gelen heb ik geen of weinig ernstige 
uhcrnutieve maatregelen gehoord. 

De VLD blijft hij haar bcgrotingsont 
wrichtende voorstellen van 200 miljard 
frank lasrenverlanina ten nadele van de 
sociaal verzek;rd;;1. Geen enkele 
regeringspartij kan hiermee leven of 
neemt dit ernstig. 

De heer Rik Daems (VLD): Mijnheer 
Vanvelthoven. laten wij één zaak goed 
afspreken. De VLD heeft bij herhaling 
geponeerd dat de financiering van haar 
werkgelegenheidsplan niet raakt. voor 
geen frank of centiem, aan het systeem 
van de sociale zekerheid. Ik wil graag 
mei u de discussie aangaan of van 
mening verschillen over de juistheid 
en/of de betrouwbaarheid van de cijfers, 
maar het moet duidelijk zijn en blijven 
dat de financiering die wij vooropstellen 
los staat van de sociale zekerheid. Voor 
de duidelijkheid en eerlijkheid van het 
debat moet ik u zeggen dat uw uitspraak 
van daarnet niet klopt. 

De heer Louis Vanvelthoven (SP): 
Mijnheer Daems. ik wist dat u op deze 
wijze zou reageren. Ik weet dat het ook 
uw grote bekommernis is om deze 
stelling te weerleggen. De heer Bonte 
zal ongetwijfeld met u morgen dit debat 
aangaan. Wij zullen zien dat de stelling 
die ik hier verkondig ongetwijfeld de 
juiste is. 

Geen enkele regeringspartij kan uw 
voorstellen ernstig nemen. Wij hebben 
u dat reeds schriftelijk laten weten. Wij 
hebben toen al voorzichtigheid en 
realiteitszin gepredikt. Wij hebben toen, 
op een onverdacht tijdstip. onze stelling 
uiteengezet : indien zou blijken dat een 
bijkomende verlaging van de parafis 
cale en fiscale lasten mogelijk of 
wenselijk is. dan moet deze voorzichtig 
en selectief worden doorgevoerd, een 
maximaal effect sorteren inzake werk 
gelegenheid en economische groei en 
tegemoetkomen aan de grootste sociale 
noden. 

Mijnheer de eerste minister, gisteren 
heeft voorzitter Verhofstadt voor de 
tweede maal voor een publiek van de 
Kamer van Koophandel in Limburg het 
regeringsbeleid van de voorbije jaren 
geëvalueerd. Hij stelde letterlijk vast 
dat deze regering "over belangrijke 
troeven beschikt en nog beter kan". Het 
is bijna de erkenning dat de regering 
grote onderscheiding heeft behaald en 
dat grootste onderscheiding in zicht is. 
Dat is een bijzonder merkwaardige 
bekentenis. na jaren van twijfel zaaien 
of het regeringsbeleid wel de Emu zou 
halen. na jaren van doemdenken over de 

begrotingsresultaten, na jaren van 
aanvallen op onze sociale zekerheid en 
ondanks het feit dat nu weer getracht 
wordt het consumentenvertrouwen te 
schaden. Na de toespraak van de heer 
Verhofstadt gisteren kan ik de VLD 
zeggen dat het een beetje oubollig, 
kritisch vuurwerk is. De VLD moet 
beter kunnen ! 

Het is de stelling van de VLD dat 
volgehouden lastenverlagingen voor 
een totaal van 200 miljard frank 
gedurende een periode van drie jaar, na 
vijf jaar 160 000 jobs opleveren. Is dit 
een hoopvol perspectief of is dit 
boerenbedrog ? De toekomst zal hel 
wellicht nooit uitwijzen omdat niemand 
dergelijk initiatief zal willen steunen. 

Aan de VLD, de Volksunie en Agalev 
wil ik alleen laten opmerken dat ook in 
Nederland en Duitsland tijdens de 
regeringsonderhandelingen terdege 
rekening diende te worden gehouden 
met de internationale context die tot 
voorzichtigheid aanspoorde. 

De heer Annemans heeft gisteren na 
scherpe analyses ontdekt dat dit een 
Belgische begroting is. Hij is jammer 
genoeg voorbijgegaan aan het feit dat 
de Vlaamse economie vandaag zo niet 
de beste dan toch een van de beste ter 
wereld is. 

Mijnheer· de eerste minister, heren 
ministers, collega's. belangrijk is dat de 
regering en de meerderheidsfracties 
vandaag een programma hebben 
voorgelegd voor de volgende jaren. 

Samenvallend zou ik namens de 
SP-fractie met grote overtuigmg en 
kijkend naar de 21 e eeuw willen zeggen 
dat de regering in alle openheid haar 
beleidsopties voor de toekomst heeft 
vastgelegd in een 2003-programma met 
een aantal doelstellingen. 

Ten eerste. de halvering van de 
werkloosheid door een actief werkgele 
genheidsbeleid, hopelijk einde deze 
week onderhandeld in een goed sociaal 
overleg en gebaseerd op de afspraken 
inzake verlaging van de loonlasten. 
inspanningen voor jobs en voor 
vorming. 

Ten tweede. het veilig stellen van een 
efficiënte sociale bescherming, ook voor 
de volgende generaties, door afbouw 
van de overheidsschuld en dus een 
strenge begrotingsdiscipline. met oog 
voor sociale correcties voor de 
gepensioneerden. de zieken en bijzon 
der de chronisch zieken. de werklozen, 
de gezinnen en voor een kwalitatieve 
geneeskunde en patiëntenrechten. 

Ten derde, de grondige hervorming van 
politie en gerecht, die in de volgende 
jaren operationeel moet worden, het 
geloof in de rechtsstaat moet herstellen 
en moet streven naar meer menselijke 
relaties. 

Wij staan voor boeiende momenten in 
ons land. niet in het minst met de 
hervorming van justitie en politie. die 
veel politieke doortastendheid, geloof 
en medewerking van gerecht en 
politiediensten en budgettaire middelen 
zal vragen. Deze hervormingen zijn het 
resultaat van goed parlementair werk in 
dit halfrond en in belangrijke commis 
sies en van een goede samenwerking 
tussen parlement en regering. Wij 
hebben cr dus alle belang bij te kiezen 
voor een realistisch regeringsbeleid Jat 
geen twijfel laat bestaan over een 
engagement van vier regeringsfracties 
tegenover het gezin en de sociaal 
zwakkeren in de maatschappij, een 
beleid dal sociaal en marktvriendelijk 
wil zijn in het besef dat dynamische 
ondernemers en een verantwoordelijke 
vakbeweging onmisbare pijlers zijn 
voor economische welvaart. Aan de 
realisatie van dit programma-2003 
willen de Vlaamse socialisten blijven 
meewerken, hard en met groot 
enthousiasme. 

Le président : La parole est à 
M. Jacques Lefevre. 

M. Jacques Lefèvre. président du 
groupe PSC : Monsieur le président. 
monsieur le premier ministre. messieurs 
les ministres, chers collègues. ce qui 
frappe dès l'abord dans la déclaration 
faite hier, c'est la volonté du 
gouvernement de poursuivre l'objectif 
fondamental de l'assainissement struc 
turel de nos finances publiques. 

Dans cette optique. Ia réduction 
progressive du poids de la dette 
publique est et reste une contrainte 
incontournable. Même si le poids de la 
dette brute de l'ensemble des pouvoirs 
publics a été réduite de 13 1 'k du PIB en 
1995 à 118% à l'heure actuelle. il ne 
faut pas perdre de vue que l'objectif 
final est de ramener. à terme. cc 
pourcentage sous les 60C/r du PIB. li ne 
sagit pas ici de se conformer 
aveuglément à des normes européennes. 
mais plus fondamentalement, de 
pouvoir faire face, comme vous l'avez 
souligné, aux obligations futures. 
notamment en matière de pensions. 
Vouloir maintenir le cap au plan 
structurel ne permet toutefois pas. sous 
peine d'être taxé d'irresponsabilité, de 
faire li d'éléments imprévisibles, 
comme les inondations qui ont frappé il 
y a quelques semaines une partie de 
notre pays, ou d'ignorer l'évolution de 
la conjoncture internationale. 

268 - 9563 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer 1w1 volksvertegenwoordigers van België 
Législature 49e Zittingsperiode - SO /998-/999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN /4./0./998 



Jacques Lefèvre 

C'est ce qui a. logiquement, conduit 
votre gouvernement à procéder à 
d'indispensables arhitrages. dont notre 
groupe entend souligner la pertinence 
sur trois points essentiels. 

En premier lieu. les mesures prises 
n · alourdissent en rien la pression fiscale 
et parafiscale qui devrait, au contraire. 
diminuer en 1999. 

En second lieu. même si la réduction 
des charges sociales prévue pour les 
entreprises est décalée de six mois, 
celle-ci sera intégralement respectée et 
est irréversible. 

Entin. il est indispensable. à nouveau 
d'un point de vue structurel. que la loi 
portant indexation totale des barèmes 
fiscaux en 1999 ne fasse I' objet 
d'aucune modification. 

Pour le reste, c'est faire preuve de 
sagesse dans Ic climat économique plus 
incertain qui prévaut à l'heure actuelle 
au niveau international. que d'échelon 
ner dans le temps l'effet de certaines 
politiques à long terme, quitte à 
raccourcir cet échelonnement en cas 
damélioration de la conjoncture 
mondiale. 

Dans ce contexte budgétaire plus tendu, 
le fait que des montants supplémentai 
res seront. malgré tout, alloués à la 
Justice et aux services de police, mérite 
d'être souligné. Il importe en effet non 
seulement de faire aboutir au cours de 
cette législature les textes de loi 
consacrant les réformes de la police et 
de la justice. mais encore de se donner 
les moyens nécessaires pour les mettre 
en oeuvre. 

A ce propos, je tiens à rappeler que dès 
novembre 1996. le PSC avait insisté sur 
l'urgence d'une réforme fondamentale 
du pilier policier en formulant 
notamment une série de propositions de 
restructuration des services de police 
lors de son conseil générai "Justice 
Police". 

En mai 1997, le PSC présentait sa 
position en matière de restructuration 
des services de police, répondant ainsi 
aux recommandations de la commission 
Dutroux. qui préconisait un service 
policier structuré à deux niveaux. 

En octobre 1997. le gouvernement 
déposait au parlement une note relative 
à la restructuration des services de 
police. Cette note reprenait plusieurs 
exigences du PSC. 

En février 1998, le groupe PSC de la 
Chambre réunissait les bourgmestres 
pour faire le point sur la réforme des 
polices. en insistant sur la nécessaire 
fusion des forces présentes au niveau 
local. 

Dans toutes ces circonstances, les deux 
priorités de notre groupe étaient et 
restent toujours les mêmes, à savoir: 

- la fusion des hrigadcs territoriales de 
gendarmerie avec les polices communa 
les pour en faire une seule entité 
intégrée sous l'autorité du bourgmestre 
et du procureur du Roi - projet que nous 
voterons la semaine prochaine -: 

- la création d'un service centralisé de 
gestion de l'information. 

Notre groupe a donc toujours été l'un 
des plus farouches partisans de ce qui 
est devenu depuis "l'accord Octopus". 
mais il est également convaincu 
qu'aucune réforme de la police ne peut 
aboutir sans une responsabilisation 
accrue des acteurs qui auront ., 1 •• mettre 
en oeuvre. 

Par conséquent. nous pensons qu'il est 
absolument indispensable que le projet 
de loi que l'on nous annonce sur le 
statut disciplinaire soit impérativement 
débattu et voté avant la lin de cette 
législature. 

Ce qui est vrai pour la réforme des 
polices l'est également pour celle de la 
justice où la nécessité d'un nouveau 
droit disciplinaire est également 
urgente. 

Mais il importe aussi que tout ce qui 
concerne le volet Conseil supérieur de 
la Justice soit voté dans les plus brefs 
délais par les deux assemblées. C'est à 
l'ordre du jour de notre assemblée la 
semaine prochaine et j'espère que cela 
ne traînera pas au Sénat. L'idéal serait 
que ledit Conseil supérieur de la Justice 
soit installé avec succès, c'est-à-dire 
avec des hommes et des femmes ayant 
le profil requis, dès le printemps 1999. 
Par la suite, il faudra que le parlement 
continue à s'intéresser de près au bon 
fonctionnement de cette nouvelle 
institution, notamment par le hiais de 
rapports et d'auditions. 

Pour ce qui est du volet de la réforme de 
la justice actuellement en discussion au 
Sénat, les travaux doivent se poursuivre 
dans un climat de réflexion et sans 
précipitation excessive. Ceci est 
particulièrement vrai en ce qui concerne 
la création du tribunal d'arrondissement 
où la discussion devrait procéder en 
partant des vraies causes de I' engorge 
ment des tribunaux de première 
instance et non au départ da priori 
structurels. 

En matière d'emploi, qui a toujours été 
et reste l'une des priorités de notre 
groupe, il faut rappeler que le 
gouvernement a respecté, jusqu'à 
présent, ses engagements pris dès 1995. 
Ceci est notamment le cas de la norme 
salariale introduite par la loi du 26 

juillet 1996, du plan pluriannuel visant 
à ramener le niveau des charges sociales 
des entreprises à celui de nos trois 
principaux partenaires commerciaux, 
du soutien apporté aux PME et aux 
indépendants, des initiatives prises en 
matière de redistribution du travail ou 
d'insertion des personnes rencontrant 
des difficultés particulières sur le 
marché du travail. 

li est indéniable d'autre part que la 
stratégie en matière d'emploi a acquis 
une dimension européenne qui devrait 
se retrouver dans Ic projet de loi portant 
exécution du plan national d'action 
pour I' emploi à déposer au parlement. 
Celui-ci devrait s'articuler autour de 
quatre priorités : 

- améliorer la capacité d'entreprendre: 

- engendrer l'adaptabilité: 

- favoriser l"'employabilité": 

- promouvoir l'égalité des chances entre 
hommes et femmes. 

Une telle stratégie doit non seulement 
être intégrée au niveau européen, mais 
il est également indispensable d'y 
associer les Régions, et ce conformé 
ment aux recommandations du Conseil 
supérieur de l'Emploi. 

Ceci étant. pour Ic groupe PSC de la 
Chambre, les projets prioritaires en 
matière d'emploi sont les suivants: 

- la mise au point d'un plan de 
convergence pour la Wallonie; 

- la poursuite du plan pluriannuel de 
réduction des cotisations de sécurité 
sociale: 

- la redistribution du travail (notamment 
par la mise en place d'un crédit-temps): 

la modernisation des systèmes 
d'éducation et de formation en vue 
d'améliorer la qualification de la main 
d'oeuvre. 

Mon collègue Richard Fourneaux vous 
parlera demain plus longuement de 
celle politique de l'emploi. 

En ce qui concerne la problématique du 
droit d'asile. il nous semble tout 
d'abord qu'une question de statistique 
apparemment anodine mériterait d'être 
tirée au clair. A la page 2 de la note 
annexée à la déclaration gouvernemen 
tale, on lit en effet que "lors de la 
discussion au sein de la commission de 
l'Intérieur du Sénat, il a été tenu compte 
d'une moyenne de 1000 demandes 
d'asile par mois, ce qui était la moyenne 
en 1996 et 1997". Et I 'on apprend un 
peu plus loin dans le texte que "depuis 
juin 1998, le nombre de demandeurs 
d'asile a fortement augmenté: 1510 
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Jacques Lefèvre 

demandes en juin. 2035 demandes en 
juillet et 2320 demandes en août". Or. 
selon un rapport récent de l'OCDE 
intitulé "Tendances des migrations 
internationales", de tels chiffres 
n'auraient rien d'extraordinaire dans 
une perspective historique puisque le 
nombre de demandeurs d'asile était 
d'environ 27000 en 1993. soit une 
moyenne supérieure à 2000 demandes 
par mois. Ce quïl serait alors 
intéressant de savoir, c'est la raison de 
cette remontée vers le niveau de 1993. 
Trois hypothèses demanderaient à être 
testées ici, à savoir : 

1. une aggravation de la situation 
intérieure dans certains pays ou dans 
certaines régions à risque comme le 
Congo ou le Kosovo, ce qui renvoie à 
des problèmes de politique étrangère; 
2. une augmentation de l'activité des 
passeurs clandestins sur le territoire de 
la Belgique, ce qui renvoie à une 
évaluation des mesures prises, si elles 
existent, à l'endroit de ces derniers; 
3. la possibilité, comme l'a suggéré la 
presse française (notamment le Canard 
Enchaîné du 30 septembre 1998) que la 
suppression de la "technique du 
coussin" en France depuis le début de 
cette année ait conduit les autorités 
policières de ce pays à acheminer des 
immigrés à problème de la France vers 
la Belgique. 
li est en tout cas toujours frustrant de 
n'avoir aucune explication sur les 
origines d'un phénomène jugé. à tort ou 
à raison, inquiétant. 
En ce qui regarde plus particulièrement 
la suppression de la "technique du 
coussin" en Belgique, on ose croire 
qu'elle ne sera pas remplacée par 
d'autres moyens tout aussi cruels mis en 
vigueur dans des pays voisins. Notre 
groupe souhaite connaître au plus vite la 
technique alternative qui sera réelle 
ment utilisée. Sans cela, la proposition 
selon laquelle "toute personne dont la 
demande d'asile est refusée doit quitter 
le territoire", que notre groupe fait 
sienne, risque de conduire demain à de 
nouveaux débordements dans les cas les 
plus problématiques. 
Dans le même ordre didées, la 
rédaction d'un nouveau droit discipli 
naire. dont on a déjà souligné 
lïmportance pour le succès de la 
réforme des polices dans son ensemble, 
est ici bien évidemment une condition 
nécessaire à la mise en oeuvre de toute 
politique humaine de reconduction aux 
frontières. 
Enfin. il va de soi que dans une Europe 
sans frontières, rien de sérieux ne se 
fera sans une meilleure coordination 

entre les pays membres. Cela va de la 
technique alternative à celle du coussin, 
au démantèlement des réseaux de 
passeurs clandestins. en passant par le 
statut B permettant d'octroyer à 
certaines personnes un statut de 
personne déplacée. 

Autre sujet qui n'est pas seulement 
belgo-belge: l'octroi du droit de vote, 
aux élections communales, d'abord 
pour les ressortissants de l'Union 
européenne, ensuite pour les autres 
ressortissants étrangers. Un premier pas 
a enfin été franchi dans cette direction 
avec la modification de l'article 8 de la 
Constitution, votée la semaine dernière 
à la commission de Réforme de la 
Constitution de la Chambre 

Pour le seul droit de vote à accorder aux 
ressortissants de I' Union européenne, 
faut-il encore rappeler que notre pays 
n'est nullement à la pointe du progrès, 
mais qu'il est au contraire en infraction 
au niveau de l'Union européenne? Et 
n'est-il pas désolant d'apprendre que, 
selon le ! 5ème rapport annuel sur le 
contrôle de l'application du droit 
communautaire. "la Belgique était au 31 
décembre 1997, en dernière position en 
ce qui concerne la transposition du droit 
européen en droit belge" ? Pour notre 
groupe. en tout cas, cette question du 
droit de vote aux élections communales 
devrait être complètement réglée avant 
la fin de cette législature, à tout le moins 
pour ce qui concerne les ressortissants 
des pays membres de l'Union 
européenne. 

Vous avez tenu. monsieur le premier 
ministre, à nous rappeler que nous ne 
pouvions ignorer la tragédie humaine 
qui se déroule pour l'instant au Kosovo. 

Il est. en effet, impérieux pour nous 
Européens d'être résolus face à la 
barbarie qui se développe sur notre 
propre continent. Devant l'agression 
brutale et l'épuration ethnique dont est 
victime la population civile du Kosovo, 
personne ne peut en conscience rester 
inactif. Et ce, d'autant plus qu'il s'agit. 
cette année, de célébrer le cinquantième 
anniversaire de la déclaration univer 
selle des droits de l'homme. 

Sans vouloir faire d'amalgame dange 
reux, on doit aussi rappeler que le 
nombre de demandeurs d'asile dans 
notre pays ne peut qu · augmenter si on 
laisse des régions proches de nos 
frontières s'enfoncer dans le chaos. Le 
drame des réfugiés du Kosovo 
commence avec le manque de fermeté 
de la communauté internationale, face à 
la brutalité de quelques criminels. 
Même si ces derniers auront un jour, je 

l'espère. à rendre des comptes devant la 
future Cour pénale internationale. il 
appartient à la communauté des pays 
démocratiques de les empêcher d'abord 
de sévir. 

Ceci nous ramène également à nos 
obligations internationales, et en 
particulier à notre capacité de nous 
doter d'une politique de coopération au 
développement efficace. Dans cc 
contexte, notre groupe est résolu à ce 
que les indispensables réformes mises 
en chantier par le secrétaire d'Etat, 
M. Moreels, soient finalisées pour la lin 
de cette législature. En outre. alors qu'à 
l'instar du Soudan, de nombreux pays 
d'Afrique continuent de souffrir de 
famine et de carences alimentaires 
graves et structurelles. il est important 
que notre parlement prenne ses 
responsabilités et permette de prolonger 
le travail du Fonds de survie belge. 

Monsieur Ic premier ministre. notre 
groupe votera la confiance à votre 
gouvernement, principalement parce 
qu'il s'agit de mettre la dernière main 
aux importants chantiers ouverts au 
cours de cette législature. notamment en 
matière de réduction de la dette 
publique, de réforme de la justice et des 
services de police, du droit de vote aux 
élections communales des ressortissants 
étrangers et de I' amélioration des 
conditions de vie et du contrôle de la 
détention des illégaux. 

Nous espérons aussi qu'avant la fin de 
la législature. le parlement ratifiera la 
Convention des Nations unies (déjà 
signée en 1984) contre la torture. les 
traitements cruels. inhumains ou 
dégradants - ce point figurait à l'ordre 
du jour du Conseil des ministres, le 
2 octobre dernier - et qu'elle ratifiera 
aussi la création de la Cour pénale 
internationale avant les élections du 
mois de juin. 

Pour terminer. monsieur le premier 
ministre, je voudrais vous livrer cette 
petite réflexion. M. Jérôme Bindé, 
directeur de l'office d'analyse et de 
prévision de l'Unesco, cite comme un 
des grands défis auxquels le monde doit 
faire face pour entrer dans le XXIe 
siècle : "le syndrome du bateau ivre". 
Avons- nous un projet pour le XXIe 
siècle ? Avons-nous un cap ? Et 
avons-nous les instruments pour 
maintenir ce cap ? 

Sans vous jeter des fleurs, monsieur le 
premier ministre. je suis rassuré de 
constater que nous avons un capitaine 
qui maintient le cap depuis cette 
législature et qui compte le maintenir 
jusqu'à la tin:; insertion dans l'Union 
européenne, résorption du chômage. 
réforme de la justice et de la police. 
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Jacques Lefèvre 

Vous ne faites pas de promesses 
démagogiques, en promettant des 
choses dont vous n · êtes pas certain 
d'avoir les moyens pour les réaliser. Le 
prochain contrôle budgétaire nous dira 
si la conjoncture internationale nous 
permettra de disposer d'une marge de 
manoeuvre pour accélérer la diminution 
des charges salariales. qui sera au plus 
tard d'application en juillet prochain. 

A titre personnel. je me permets de vous 
demander. en cette année du cinquan 
tième anniversaire de la déclaration des 
droits de l'homme. d'être particulière 
ment attentif au respect de ces droits. 
chez nous et dans n< rre politique 
étrangère. 

MM. Moreels et Derycke font déjà des 
efforts considérables en ce sens. A mon 
sens. notre parlement devrait y être 
associé davantage. 

La Belgique s'est montrée à l'avant 
garde sur une série de dossiers comme 
les mines anti-personnel. le travail des 
enfants. la Cour pénale internationale. 
Aujourd'hui. M. Moreels lance une 
vaste opération contre les armes 
léuères. Nous avons été des moteurs 
clins ces avancées pour les droits de 
l'homme. Je pense aussi à la déclaration 
des droits fondamentaux de l'homme. 
au travail que le directeur général du 
BIT, le belge Michel Hansenne, a réussi 
à faire voter à Genève en juin dernier. 
Je pense que ces combats doivent être 
valorisés et sont susceptibles de nous 
redonner la fierté d'être belges. 
(Apploudissements) 
- Président : M. Lenssens, deuxième 
vice-président 

De voorzitter : De heer Gerolf 
Annemans heeft het woord. 

De heer Gerolf Annemans. voorzitter 
van de VL.BLOK-fractie : Mijnheer de 
voorzitter, mijnheer de eerste minister, 
collega's, zo'n begrotingsverklaring is 
weliswaar geen welsprekendheidstor 
nooi, maar de doffe leegte van wat wij 
hier gisteren hebben te horen gekregen, 
trof toch alle records. Het was saai. het 
was doods. het was hol en het was leeg. 
Het had de verbale en inhoudelijke 
kracht van een notariële akte. Men kan 
zich afvragen wat de reden kan zijn dat 
Dehaene zo weinig aandacht, zo weinig 
inspiratie of zo weinig geestelijke 
kracht legt in die verklaring voor het 
parlement. Waarom kiest de eerste 
minister als start van de apotheose, als 
start van zijn verkiezingscampagne, 
voor een politieke en geestelijke 
ideeënwoestijn '.I 
Het antwoord lijkt voor de hand te 
liggen: het parlement kan hem 
goedde-!s gestolen worden. Hij weet 

dat het geen rol speelt of hij nu al dan 
niet een goede beurt maakt in dit 
halfrond. Voor Dehaene is de oppositie 
geen achting. laat staan intellectueel 
hoogstaand debat waard en de 
meerderheid volgt slaafs, overigens 
langs Franstalige zijde zonder in dit 
debat een inhreng of zelfs nog maar een 
geloofwaardige aanwezigheid te heb 
hen. 

Er zijn echter nog twee andere redenen 
waarom Dehaene dit verplicht parle 
mentair nummertje afraffelt en waarom 
hij meer concentratie opbrengt voor zijn 
verschijning op een huifkar in Bokrijk 
dan voor zijn presentatie aan de 
democratische vertegenwoordiging van 
de natie. 

Ten eerste, de regering ,., al blij dat zij 
met het uitstellen van beloftes, het 
afstellen van engagementen en het 
optrekken van rookgordijnen aan 
opnieuw bijkomende belastingen kan 
ontsnappen. Onder de oppervlakte van 
de stelling dat er nu eenmaal weinig 
geld is, schuilt de vulkaan van de 
vaststelling dat onze buurlanden het 
redelijk goed tot goed doen. terwijl het 
hier helemaal niet zo goed gaat. Een 
aantal harde waarheden zijn aan de 
oppervlakte gekomen; de goede voor 
uitzichten en de fata morgana's van de 
budgettaire ruimte zijn niet bewaarheid: 
de Waalse werkloosheid doet de 
Vlaamse heropleving statistisch teniet; 
de turbulenties rond het asielbeleid 
kosten de belastingbetaler vele honder 
den miljarden extra. En aangezien de 
waarheid kwetst, wordt er een 
nietszeggende verklaring afgelegd 
waarvan de eerste minister hoopt dat zij 
door haar "nietszeggendheid" zo weinig 
mogelijk golfslag zal geven, zodat niet 
publiek zal blijken wat de waarheid is, 
namelijk dat de regering de dingen 
helemaal niet in de hand heeft. 

Een tweede reden voor de matheid van 
Dehaene is dat Dehaene niet in het 
parlement regeert, niet voor het oog van 
de camera, niet in de openheid. U. 
mijnheer Dehaene, hebt te veel 
compromissen om rekening mee te 
houden, te veel belangen om aan 
tegemoet te komen en bovenal, u 
regeert met de arrogante Waalse Parti 
socialiste. Die laat haar desiderata bij u 
terechtkomen, uiteraard niet via het 
parlement. maar via de coulissen en de 
canapés en u bepaalt achter de 
schermen hoeveel zij krijgt rekening 
houdend met wat u uit ervaring weet dat 
zij nodig heeft om kalm en tevreden te 
zijn, die Parti socialiste ! 

Op die manier, mijnheer de eerste 
minister - ik richt mij tevens tot de heer 
Vanvelthoven -, zeggen wij dat deze 
hegroting een typisch Belgische 

begroting is. Het is een begroting 
volgens de klassieke sjablonen van de 
Belgische politiek, zeker van de 
Belgische politiek onder rooms-rood 
bewind: Waalse veto's <lie uitgesproken 
worden en die deels of geheel 
gerespecteerd worden. Waalse wensen 
die gehonoreerd worden en de CVP die 
op haar bek gaat, maar dit ten stelligste 
ontkent en blijft beweren dat een 
fundamentele eis is ingewilligd als er 
twee woorden over gezegd worden en 
als er een symbolische zakcent voor is 
uitgetrokken. 

Het is een typisch Belgische regerings 
verklaring omdat er ook geen sprake is 
van de werkelijk grote politieke 
dossiers, bijvoorbeeld de achter de 
coulissen gesloten akkoorden over het 
Euro-stemrecht en de versoepelde 
naturalisatie. Het parlement zat er ook 
maar voor spek en bonen bij toen 
Dehaene met het racistische FDF onder 
de lakens kroop om deze Franstalige eis 
in te willigen. Het beschadigde 
asielbeleid '.I Daar heeft het parlement 
alleen maar akte kunnen nemen van de 
"Hertoginnedalse beslissingen". Er is 
geen politieke dialoog in het parlement; 
er is de regeringsconsensus die onder 
leiding van Dehaene en in een aantal 
gevallen onder impuls van Louis 
Michel, maar altijd buiten het 
parlement, ontstaat. 

Daarom is die plechtige verklaring aan 
het begin van het politieke jaar zo'n 
geestdodende bedoening. 

Deze regering is Belgisch want zij 
schuift de Vlaamse eis van loonkosten 
verlaging op de lange baan. 

Deze regering is Belgisch want zij geeft 
meer geld uit voor een asielbeleid dan 
voor vreemdelingen in het algemeen. 

Deze regering is Belgisch omdat er een 
politiehervorming komt die de politie 
macht van de Belgische minister van 
Binnenlandse Zaken groter maakt dan 
ooit en een justitiehervorming die. via 
een Hoge Raad, het systeem van de 
politieke benoemingen definitief beves 
tigt en bezegelt. Deze regering is slecht 
voor de Vlamingen. 

Deze regering is Belgisch omdat zij de 
vreemdelingen, tegen de wens van de 
bevolking in, stemrecht verleent. 

Deze regering is Belgisch want zij zet 
met het FDF een Eurostemrechtspelletje 
op dat de Vlamingen in de Brusselse 
Rand definitief minoriseert. 

Deze regering is Belgisch omdat 
homohuwelijken en samenwonen zon 
der te huwen worden gewettigd terwijl 
het huwelijk fiscaal extra belast blijft. 
Deze regering is slecht voor de 
Vlamingen. 

268 - 9566 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van volksvertegenwoordigers van België 
Legislaturc 49e Zittingsperiode . SO /998-/999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN 14. JO. /998 



Gerolf Annemans 

Economische kracht wordt afgeremd 
door het Waalse etatisme. Het 
vreemdelingenbeleid van de Vlamingen 
wordt vanuit Luik en Charleroi 
gedicteerd. Het asielbeleid - dixit 
Tobback - wordt gemanipuleerd door 
Franstalige actiegroepen. De hervor 
ming van de instellingen is afhankelijk 
van een Franstalig akkoord. net zoals de 
hervorming van Justitie en politie. Niet 
wat goed is voor de Vlamingen maar 
wat haalbaar is bij de Franstaligen is de 
norm. is het alfa en het omega van 
iedere politieke stap. 

De begroting is Belgisch omdat 
sommige opties bij de minste druk van 
onvoorziene omstandigheden worden 
uitgesteld - onder meer de Vlaamse 
we;1s om die lasten van de overheid op 
de lonen rechtstreeks te verlagen. Het 
op die manier inbrengen van economi 
sche zuurstof stuit al lang op Waalse 
weerzin en op Waalse veto's. Denk 
maar aan de initiatieven van Luc Van 
den Brande in verband met de 
vennootschaps~elasting. 

De PS ziet meer heil in het herverdelen 
, an arbeid. van het werk dat in hun 
economische mesthoop nog is overge 
bleven. Zij gelooft niet in economische 
kracht, in reële heropleving. Zij ziet het 
heil in moeizame en dure werkgelegen 
heidsplannen van de overheid, ook al 
gaan ze niet half zo snel en al brengen 
die geen fractie op van de werkgelegen 
heid die in een aantrekkende economie 
op een natuurlijke manier ontstaat. 

Deze regering en deze begroting zijn de 
regering en de begroting van het 
bedrog, van de schijnmanoeuvres, van 
het schimmenspel. De werkloosheid 
daalt, althans volgens de regering, maar 
ze daalt alleen in Vlaanderen. 

Het asielbeleid evolueert gunstig, 
althans volgens de regering. maar er 
zijn nog nooit zoveel asielzoekers 
geweest. De illegalen zullen worden 
teruggestuurd aan een tempo van 
15 000 per jaar, zo zegt de regering, 
maar het zijn er amper iets meer dan 
4000. 

De magistratuur wordt gedepolitiseerd 
maar de Hoge Raad voor de Justitie is 
een gepolitiseerd orgaan van de eerste 
orde. De politiediensten zijn geherstruc 
tureerd, zegt de regering. maar op het 
terrein is daarvan niets te merken, nu 
niet en in de eerstkomende jaren niet. 
Men staat nog maar in het begin. 

De Vlaamse politiek gaat de stemmen 
van de eurocraten massaal naar zich toe 
halen. zeggen Tant en de regering, maar 
in de praktijk worden de Vlamingen in 
en rond hun hoofdstad van de kaart 
geveegd. 

Reeds ten tijde van Stefaan De Clerck 
hoorde ik dat de wet-Franchimont een 
antwoord was op de witte mars en in 
belangrijke mate tegemoetkwam aan al 
de gestelde eisen. Ondertussen lijkt die 
wet een gedrocht dat onwerkbaar en 
onuitvoerbaar zal zijn en bovendien 
meer ten bate van de verdachten dan 
van slachtoffers is. 

Er komt een hervorming van de sociale 
zekerheid, zo beloofde de regering. 
maar er kwam helemaal niets. 

Er moet een einde komen aan de fiscale 
discriminatie van de gehuwden, zei de 
regering, maar er komt alleen een 
druppel op de hete plaat enkel om nu te 
kunnen zeggen dat er een begin 
gemaakt is. zodat geheel vo)prru· de 
afspraken, de politieke r . , iezing van 
het samenwoningscontract kan worden 
beëindigd. 

In feite is er slechts één oprechtheid in 
heel deze begroting, met name meer 
geld voor asielzoekers. Los daarvan is 
het tijdperk van Dehaene een tijdperk 
van schone schijn en van bedrog. Deze 
regering is bijzonder goed in beloven 
zonder uil te voeren, beweren zonder de 
waarheid zelfs nog maar te benaderen. 

Deze regering geeft immers geen 
leiding en geen toekomst. Deze 
regering bekijkt wat er gebeurt en laat 
zich meedrijven op de impuls van de 
gebeurtenissen en volgens de beproefde 
recepten van het crisismanagement, met 
name dat de problemen zullen worden 
opgelost als ze rijzen. 

Als er een werkelijk probleem opduikt, 
zoals de minorisering van de Vlamin 
gen in Brussel. dan komt de droge prei 
Van Peel verkondigen dat dit iets is voor 
nà de verkiezingen, nel zoals de 
loonlastenverlaging. De bescherming 
van de Vlamingen is iets voor ná de 
verkiezingen. hoogstens voor de 
staatshervorming. Bij de vis van het 
Eurostemrecht hoort geen boter en de 
CVP noemt dat haar strategie. 

Ondertussen prevelt Dehaene, zonder er 
verder veel van te geloven, dat dit 
"rentrneesterbeheer", deze cultus van 
het crisismanagement, hem zal verhef 
fen in de galerij van de historische 
monumenten van ons land. Een 
meelijwekkender staaltje van zelfover 
schatting is zelden te zien geweest. 

Mijnheer de voorzitter, collega's, dit 
regeerprogramma voor het laatste jaar 
van deze legislatuur getuigt van een 
minimalisme waarvan men stil wordt. 
Er is geen visie op de staatshervorming 
- waarvan nochtans wordt beweerd dat 
ze op komst is - en geen visie op een 
vreemdelingenpolitiek, hoewel uit een 
recente en absoluut onderkoelde. 

volledig op begrotingsdocumenten 
gebaseerde studie van het Vlaams Blok 
blijkt dat de prijs van de aanwezigheid 
van vreemdelingen 205 miljard frank op 
jaarbasis bedraagt. De boodschap van 
de eerste minister aar. dit land is een 
vijfletterwoord : niets. Het lijkt wel 
alsof hij "kapotgercgeerd" is. Dehaene 
heeft ons niets te bieden behalve de loze 
woorden dat alles goed gaat en het 
verzoek hem te laten voortdoen zoals 
hij bezig is. Mijnheer de eerste minister. 
u bent een ramp voor de Vlamingen. U 
legt de Vlaamse Leeuw en ook de 
economische Vlaamse Leeuw aan een 
Belgische ketting. U onderdrukt uw 
eigen volk om eerste minister van de 
Belgische Staat te kunnen blijven. U 
moet dus niet op het Vlaams Blok 
rekenen om te kunnen voortdoen zoals 
u bezig bent. Wij hopen dat uw 
beleidsverklaring bij het begin van dit 
laatste politieke jaar voor de politieke 
Dehaene meteen het begin van het einde 
zal zijn. 

De voorzitter: De heer Jef Tavernier 
heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier. voorzitter van 
de ECOLO-AGALEV-fractie : Mijn 
heer de voorzitter, collega's, mijnheer 
de eerste minister. uw verklaring wordt 
soms pompeus the State of th; Union 
genoemd. Uzelf bent wat bescheidener 
en noemt het een verklaring van de 
regering over haar algemeen beleid. Bij 
een dergelijke titel stelt men zich heel 
wat voor, zeker als zo'n algemene 
beleidsverklaring wordt afgelegd in het 
laatste jaar van een legislatuur en aan de 
vooravond van de 21 stc eeuw. Men 
denkt daarbij aan een brede benadering 
van de maatschappij en van de 
maatschappelijke problemen. zowel in 
ons land als op wereldniveau. Een brede 
benadering is immers nodig nu uit heel 
wat ernstige sociologische onderzoeken 
blijkt dat een meerderheid in dit land 
geen vertrouwen meer heeft in de 
instellingen. niet in de justitie maar 
evenmin in de regering. het parlement 
of de diverse politieke partijen. Een 
meerderheid van de bevolking meent 
daarenboven dat hun kinderen het in de 
toekomst moeilijker zullen hebben dan 
zij het zelf hebben gehad. 

Als we ons niet alleen baseren op 
enquêtes en steekproeven. maar ook op 
harde cijfers, stellen we vast dat het 
aantal zelfmoorden bij jongeren toe 
neemt. dat het autoverkeer zich steeds 
meer vastrijdt. dat het aantal langdurig 
werklozen zeer hoog blijft, dat de 
armoede toeneemt en dat de inkomens 
en de vermogensongelijkheid in dit land 
en op wereldniveau stijgen. Dan zou 
men verwachten dat in een beleidsver 
klaring van deze regering over al deze 
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Jef Tavernier 

aspecten iets wordt gezegd. Dit is 
immers een beleidsverklaring aan de 
vooravond van de 21 ste eeuw. Niets 
daarvan. mijnheer de eerste minister. 
uw beleidsverklaring wordt geredu 
ceerd tot een aluemene verklaring over 
de begroting, Zij telt elf en een half 
bladzijden tekst: acht bladzijden 
daarvan gaan over de begroting. 

Normaal had dit een goed-nieuws-show 
moeten zijn. Enkele maanden geleden 
was aangekondigd dat we ons voor 
1999 aan iets mochten verwachten. 
Daar kwam echter niets van, want we 
kregen nu eenmaal te kampen met 
overstromingen en er is wat meer geld 
nodig voor de justitie en de politie. De 
redenen die u aangeeft zijn niet de 
fundamentele reden. U kon de 
verwachte goed-nieuws-show niet bren 
gen omwi~e van de toestand van de 
~creldeconomie. Het is toch wel 
belangrijk na te gaan wat op dat niveau 
is gebeurd. Ik stel vast dat gedurende de 
jongste jaren op wereldniveau een 
beleid is gevoerd in de richting van een 
steeds grotere liberalisering. waarbij 
men zowel de reële goederenstromen 
als de kapitaal- en speculatiestromen 
volledig vrij heeft gelaten. De overheid 
hoefde zich van de economie niets aan 
te trekken en mocht geen regels 
opleggen. Als gevolg daarvan hebben 
we de ontwikkeling gezien van een 
virtuele economie, een casino-econo 
mie. een zeepbeleconomie. Men 
speculeerde op de beurs, men creëerde 
nieuwe afgeleide producten en men 
dacht rijk te zijn. De Belgische regering 
heeft dat beleid ondersteund in 
internationale cenakels en Europese 
vergaderingen. U heeft dat beleid 
ondersteund en in een aantal gevallen 
heeft de Belgische overheid zelfs 
meegewerkt aan de speculaties. Denken 
we maar aan deswaps. Dat alles heeft de 
illusie van rijkdom gecreëerd, een beeld 
dat niet overeenstemde met de 
werkelijkheid. Die zeepbel is nu 
doorprikt, met belangrijke crisissen tot 
gevolg. 

Voor mij is het erge niet dat de 
financiële speculanten en beleggings 
fondsen. die met afgeleide producten en 
"hefbomen" gingen werken, verliezen 
hebben geleden. Het drama is dat het 
uiteenspatten van al die financiële 
constructies nadelige gevolgen heeft 
gehad voor de reële economie. Ik 
verwijs in dat verband naar de toespraak 
van de voorzitter van de Wereldbank, de 
heer James Wolfensohn, waarin hij zegt 
dat de crisis op de financiële markten 
één zaak is, maar dat de andere crisis, in 
de reële economie. belangrijker is. We 
stellen immers vast dat, zeker in 
Oost-Azië. miljoenen mensen in 
armoede ' -ven, dat in Rusland de 

armoede toeneemt, dat Latijns-Amerika 
problemen heeft. Dat alles zouden we 
nog kunnen verkopen als een ver-van 
ons-bed-show. ware het niet dat het 
invloed heeft op. bijvoorbeeld. het 
probleem van de vluchtelingen - al dan 
niet economische - die naar ons land 
komen omdat ze het hier inderdaad 
beter vinden. De crisis in de reële 
economie heeft ook invloed op onze 
export, op onze tewerkstelling en op de 
wisselkoersen. Het is duidelijk dat we 
ons voor het komende jaar aan een 
zekere achteruitgang van de economi 
sche groei en vooral van de 
tewerkstelling mogen verwachten. 

Mijnheer de eerste minister, ik was toch 
even verwonderd toen ik hoorde rl:ot u. 
op basis van cijfers van he• ··:,mbureau, 
zegt dat u een economische groei van 
2,6% had verwacht en dat het door de 
tegenslagen 2,4% zal worden. Ik heb de 
indruk - maar de heer Tant zal mij 
waarschijnlijk van doemdenken 
beschuldigen - dat een achteruitgang 
met 0.2% een zeer minimalistische 
invulling is. 

Ik vrees dat wij ernstig rekening moeten 
houden met een nog grotere achteruit 
gang. 

Het meest zorgwekkende gevolg van 
deze achteruitgang is de vermindering 
van de werkgelegenheid in ons land en 
de toenemende armoede. zowel hier als 
in de rest van de wereld. Ik ben dan ook 
benieuwd welk standpunt deze regering 

waarvan ook socialisten deel 
uitmaken - zal innemen bij het sluiten 
van wereldhandelsakkoorden en bij het 
onderhandelen in het kader van de 
multilaterale investeringsakkoorden en 
van het IMF en de Wereldbank. Zullen 
wij steeds verder evolueren in de 
richting van niet-reglementering ? In de 
wereldeconomie is er dringend nood 
aan een nieuwe benadering ;an de taak 
van de overheid op de financiële 
markten. De huidige economische 
crisis, die zich voorlopig nog niet in 
België manifesteert, is voor een 
gedeelte te wijten aan een verkeerd 
begrepen liberale politiek, die zowel 
door de Vlaamse als door de Waalse 
socialisten wordt gesteund. 

De heer Patrick Dewael (VLD) : Ik 
heb de indruk dat het beleid beter wordt 
bepaald door de oppositie dan door de 
meerderheid. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Mijnheer Dewael, u weet 
wat mijn opvatting hierover is. Op dit 
ogenblik hebben wij op economisch 
vlak te maken met een pensée unique. 
die zowel door de liberalen als door de 
christen-democraten en de socialisten 
wordt gedeeld. Hoewel de socialisten 

nu en dan een aantal kritische 
opmerkingen formuleren, keuren zij een 
liberaal beleid goed. Bovendien is de 
zogenaamde liberale oppositie steeds 
vaker van oordeel dat de regering het op 
sommige vlakken niet zo slecht heeft 
gedaan. Zij steunt de regering zelfs, niet 
enkel op het economische vlak, maar 
ook met betrekking tot het beleid inzake 
politie en justitie. 

De heer Patrick Dewael (VLD): Dus 
staan aan de ene kant de groenen en aan 
de andere kant al de rest. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Inderdaad, op dit ogenblik 
nemen wij in dit parlement een eigen 
positie in. 
(Onderbreking door de heer Paul Tant) 
Waarvan hebben wij spijt ? Het 
verwondert mij steeds dit verwijt te 
moeten horen van de christen 
democraten en van de socialisten. Wij 
hebben nergens spijt van. Wij hebben 
enkel geweigerd ons onder de paraplu 
van de liberalen te scharen om als front 
te onderhandelen met de eerste minister. 
Ik heb de indruk dat de liberalen 
daarover wrokkig zijn. Zij hebben de 
steun gekregen van het FDF en van de 
Volksunie. maar de groenen hebben 
geweigerd hun steun te verlenen. Wij 
voelen ons vrank en vrij. Wij voeren 
een kritische en duidelijke oppositie en 
durven onze mening te uiten. Wanneer 
wij het ergens mee eens zijn. stemmen 
wij voor, maar wanneer wij het ergens 
niet mee eens zijn. durven wij dit in alle 
vrijheid te zeggen en stemmen wij tegen 
of onthouden ons. (Applaus) 
Het onmiddellijke gevolg van de eerste 
tekenen van de vertraging van de 
economische groei en van de economi 
sche crisis op wereldniveau is dat de 
goed-nieuws-show niet doorgaat. 
Verder kan men de kleine toezeggingen 
die men deed in het licht van de 
verkiezingen, voor elk wat wils, niet 
doorvoeren en moet men ze halveren. Ik 
weet dat de heer Tant zeer trots is op de 
zeventig frank kinderbijslag voor 
kinderen ouder dan achttien jaar. 
Blijkbaar wordt ook die maatregel pas 
in juli 1999 van kracht. De heer 
Reynders heeft Z0JUist berekend 
hoeveel dat op jaarbasis oplevert. 
(Onderbreking door de heer Paul Tant) 
Persoonlijk voel ik mij uiteraard sterk 
aangesproken door deze regeringsver 
klaring. Ik ben immers gehuwd en heb 
twee kinderen ouder dan achttien. Dit 
betekent dus een substantiële verbete 
ring voor mij in de loop van volgend 
jaar. Voor dit particulier aspect dank ik 
de meerderheid dan ook. Deze 
maatregel zal 200 miljoen frank kosten 
en de fiscale vrijstelling voor gehuwden 
550 miljoen frank. Wat verder stel ik 
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echter vast dat het leger 750 miljoen 
frank extra krijgt.lk denk dan even 
terug aan de discours die hier de laatste 
weken werden gehouden. De SP 
verklaarde immers hij monde van de 
heer Cuyt dat het budget voor het leger 
absoluut niet mocht worden verhoogd 
en dat er specialisatie moest komen. 
Blijkbaar heeft de SP dan toch haar slag 
niet thuisgehaald. Als ik hel hijkomend 
bedrag voor het leger vergelijk met de 
200 miljoen frank voor de kinderbijsla 
gen. moet ik besluiten dat de militaire 
lobby in het parlement sterker is dan 
diegenen die opkomen voor kinderen en 
gehuwden. 
(Onderbreking door de heer Patrick 
Dewuel ï 
Zo kunt u het natuurlijk stellen. 
Het is niet alleen belangrijk dat men de 
beloofde snoepjes heeft moeten halve 
ren. men heeft bovendien geen keuzes 
gemaakt. Als men deze regering al iets 
kan verwijten, dan is het dat ze de 
keuzes ontwijkt. Zij weigert een keuze 
te maken en geeft voor elk wat wils. 
Achter bepaalde giften kan men 
gemakkelijk de naam van een bepaalde 
partij of zelfs van een bepaalde minister 
plaatsen. De verlanglijstjes van de 
ministers en de partijbureaus waren 
immers bekend. Nu blijkt dat iedereen 
iets heeft gekregen. Het erge is niet dat 
dit gebeurt in het kader van de 
verkiezingen van 13 juni 1999, maar 
wel dat de heer Vanvelthoven zegt dat 
dit de beleidsopties zijn die gelden tot 
2003. Dat betekent dus dat de Vlaamse 
socialisten na de verkiezingen op 
dezelfde manier zullen voortwerken. 
iedereen zal iets krijgen. Naargelang er 
meer ministers zijn. zal de beschikbare 
enveloppe in meer stukken worden 
verdeeld. Deze regering heeft dus 
helemaal geen visie en wij vrezen dat 
dit ook voor de volgende zal gelden, 
tenminste als ze uit dezelfde meerder 
heid bestaat. Het is ook zeer erg dat de 
lasten op arheid niet echt verminderen. 

De heer Alfons Borginon (YU): 
Mijnheer Tavernier. ik stel vast dat u 
een aantal kritische bedenkingen maakt 
bij de verklaringen van de eerste 
minister en de standpunten van de heer 
Yanvelthoven. Het is mij opgevallen dat 
ook u zegt dat dit perspectief tot 2003 
geldt en dat het wordt gedeeld door alle 
partijen van de huidige meerderheid. 
U weet net als ik. mijnheer Tavernier, 
dat in de pers af en toe scenario's 
verschijnen volgens dewelke er na 
verkiezingen geen rooms-rode meerder 
heid uit de bus komt een 
waarschijnlijke situatie - en aan de 
groenen wordt gevraagd die coalitie te 
depanneren. Welnu, mag ik uit uw 
betoog afleiden. dat zulks slechts zal 
gebeuren 11" -en grondige wijziging van 

de genomen beleidsopties en dat, 
bijvoorbeeld, het bedrag van 750 
miljoen frank voor Defensie wordt 
teruggeschroefd '? 

De voorzitter : Mijnheer Tavernier, u 
bent niet verplicht hierop te antwoor 
den 1 / Hilariteit in het halfrond) 
De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEY) : Mijnheer de voorzitter, ik 
wil de heer Borginon geruststellen. 

Om te beginnen zijn wij zeer realistisch 
en sommige onderhandelingen hcbhen 
ons a! één en ander doen ervaren. 

Voorts treedt men slechts toe tot een 
meerderheid indien men sterk genoeg is 
- en dat betekent sterker dan op dit 
ogenblik - en als men ooi. •·. ~rKelijk 
nodig is zodanig dat <11Je beloftes 
worden nagekomen. 
Ten slotte moet vanuit een visie op 
lange termijn ernstig worden bijge 
stuurd. 
Hoewel voorbeelden slechts waard zijn 
wat zij waard zijn en elke vergelijking 
mank loopt. stel ik toch vast dat men 
zich in Nederland en Duitsland op het 
vlak van begroting en fiscaliteit, 
minstens de moeite getroost om 
denkoefeningen te maken, scenario's uit 
te schrijven die afwijken van het 
klassieke beleid en stappen te zetten in 
die richting. 
Op het vlak van de fiscaliteit moeten er 
volgens mij herschikkingen worden 
doorgevoerd, vooral wat de inkomsten 
betreft, in die zin dat de lasten op arbeid 
dalen en de heffingen op energiever 
bruik en andere inkomens dan die uit 
arbeid, stijgen. 
Wij zijn geen voorstanders van een 
daling van arbeidskosten zonder dat 
zulks grotendeels wordt gecompenseerd 
door alternatieve financiering. Ik heb 
vaak de indruk dat het terugverdienef 
fect langs liberale zijde wordt 
onderschat, terwijl de eerste minister 
wat overdrijft in tegengestelde zin, want 
hij doet alsof er geen terugverdieneffect 
is; maar misschien tracht hij hiermee de 
liberalen een beetje te plagen en 
bepaalde vragen te ontwijken. 
Hoe dan ook. er is een terugverùienef 
fect. Wij wensen geen sprong in het 
duister te maken, maar moeten weten 
waar wij staan. Tewerkstelling voor de 
categorieën met de laagste inkomen 
staan voor ons voorop. 
Er moet een nieuw model worden 
ontwikkeld voor de 21 ste eeuw. En ik 
had het werkelijk geapprecieerd mocht 
de eerste minister - die trouwens de 
pamfletten "Sleutels voor de 21 ste 
eeuw" liet verspreiden - in dat verband 
een visie hebben ontwikkeld. Jammer 
genoeg was dat niet het geval. 

Wij stellen aldus inderdaad vast, 
mijnheer Tant, dat onze regering het 
beleid bijstuurt van accident tot 
accident. Immers, de zaak Dutroux was 
nodig voor maatregelen inzake politie 
en justitie; een overstroming was nodig 
om het waterbeleid bij te sturen. om te 
beslissen het rampenfonds te stijven en 
om minister Di Rupo eindelijk ertoe aan 
te zetten zijn wet omtrent de 
verzekering tegen rampen in te dienen. 
Ik heb trouwens de indruk dat de heer 
Di Rupo in hetzelfde bedje ziek is als de 
heer Wathelet tijdens de vorige 
regering. Hij oogt wel goed en ook in 
Vlaanderen vindt men hem "nen 
chiquen type". Maar op het vlak van het 
beleid doet hij weinig of niets. 

Ook naar aanleiding van het overlijden 
van de asielzoekster wordt het beleid 
bijgestuurd. Ik herinner mij wat de 
eerste minister heeft gezegd toen ik een 
opmerking maakte in verband met een 
oplossing ten gronde voor de asielzoe 
kers. Er werd toen gesproken over het 
probleem van de ongelijkheden op 
wereldniveau. Dit is een werk van lange 
adem. Ik verwijs dienaangaande naar 
het beleid op lange termijn om iets te 
doen aan de ongelijkheden op 
wereldniveau. Mijnheer de eerste 
minister, ik vestig er de aandacht op dat 
de laatste drie tot vier jaar de bijdragen 
voor ontwikkelingssamenwerking van 
jaar tot jaar zijn gedaald. De regering 
voert geen beleid op lange termijn 
gericht op het bijsturen van de 
wereldhandelsakkoorden met het oog 
op eerlijke wereldhandel. Integendeel. u 
gaat de andere richting uit. 

Mijnheer de eerste minister. vandaar dat 
ik durf te zeggen dat uw beleidsverkla 
ring ouderwets is. Een begroting en een 
beleidsverklaring zou een nieuwe 
dimensie moeten hebben. zeker als het 
de voorlaatste begroting van de 
twintigste eeuw is. U hebt de klassieke 
aspecten aangeraakt. Zo hebt u 
gesproken over de Europese Muntunie 
en over de vele plannen in verband met 
werkgelegenheid. Daarbij hebt u erop 
gewezen dat de werkloosheidscijfers 
zijn verbeterd. Uiteraard zal niemand 
dit ontkennen. Er is wel een ander 
p-')hleem. Is de werkloosheid afgeno 
men ? Voor de langdurig werklozen is 
dit duidelijk niet het geval. U hebt 
termen gebruikt als stabiliteit. ernst. 
voorzichtigheid. Naast werkgelegen 
heid hebt u ook enkele passages gewijd 
aan de pensioenen en de kinderbijsla 
gen. Wij hebben echter niets gehoord 
over de fundamentele problemen in 
onze maatschappij die buiten het 
monetaire en het strikt budgettaire 
liggen; wij hebben niets gehoord over 
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eenzaamheid. milieu, huisvesting, 
luchtvervuiling. stress. productpolitiek. 
noch over de fiscaliteit en de ongelijke 
verdeling van rijkdom en inkomen. 

Een regering die aan het einde van de 
twintigste eeuw een dergelijke bcleids 
verklaring aflegt, noemen wij ouder 
wets. De eerste minister in een 
dergelijke regering is volledig voorbij 
gestreefd. Wij hopen dat er na 13 juni 
eindelijk iets nieuws zal komen. 

De voorzitter : Mevrouw Annemie Van 
de Casteele heeft het woord. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU): Mijnheer de voorzitter, mijnheer 
de eerste minister, collega's, aan de heer 
Tavernier wil ik zeggen dat de liefde 
hlijkbaar toch niet zo groot is aangezien 
de aanwezigheid van degenen die 
geacht worden hem op te vrijen 
minimaal is. Ze zouden dan toch 
tenminste het respect moeten hebben 
om naar zijn toespraak te komen 
luisteren. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mevrouw Van de Casteelc, 
ik hoop dat ik op geen enkel ogenblik 
de indruk heb gegeven dat ik daardoor 
zou gecharmeerd zijn. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU): Mijnheer Tavernier, u overtuigt 
mij niet. 
Mijnheer de eerste minister, er valt niet 
veel toe te voegen aan de toespraken die 
u reeds hebt gehoord. Ik zie u denken 
dat het misschien gemakkelijker zou 
zijn wanneer er een systeem zou 
bestaan waarbij de kleine partijen 
konden worden uitgeschakeld. 
(Onderbreking door de eerste minister) 
Mijnheer de eerste minister, behalve de 
meerderheidspartijen reageert geen 
enkele politieke fractie, geen enkele 
belangengroep. ook niet degenen die u 
een teken hebt willen geven, positief.Jr v 
too little. too late. 
Naar goede gewoonte wuift u alle 
kritiek weg ! We zijn dat gewoon 
geworden. 
U bent ongenaakbaar en zelfvoldaan 
omdat u et na lang onderhandelen in 
geslaagd bent uw zoveelste compromis 
uit te dokteren dat uw macht moet 
bestendigen. Uw enige doel is de 
eindmeet halen én de CVP in de 
volgende regering te loodsen. 
Mijnheer de eerste minister, ik vermoed 
dat u uw laatste State of the Union voor 
de verkiezingen anders had voorgesteld. 
De opmaak van de begroting zou niet 
meer dan een gezondheidswandeling 
worden. Na de scharnierbegroting en de 
Maastricht-begroting zou dit de éerste 
hegroting met budgettaire ruimte 
worden! 

Tijdens de debatten inzake de sociale 
zekerheid. de pensioenen en de 
werkgelegenheid die de voorbije jaren 
werden gevoerd, was die budgettaire 
ruimte telkens opnieuw het perspectief 
dat werd geboden. Iedereen begon reeds 
te watertanden. De eerste prognoses die 
nog rekening hielden met S miljard 
frank begrotingsoverschot zorgden 
ervoor dat al de partijen hun 
verlanglijstje indienden. 
De CVP heeft een wetsvoorstel 
ingediend om de kinderbijslagen 
opnieuw op te trekken. Niet voor niets 
werden op CVP-congressen uitspraken 
terzake gedaan. Met het schamele 
hedrag dat nu voorzien is zal het 
minimum 20 jaar duren vooraleer de 
compensatie voor de kir Jeri-:~.,i"gen 
een feit zou zijn. f '.-t zijn dus 
symbolische voorstellen. Andere belan - 
gengroepen zoals de vakbonden en de 
ziekenfondsen kwamen dit maal langs 
de voordeur hun eisenpakket afgeven. 
Mijnheer de eerste minister. het is 
anders uitgedraaid. De zorgwekkende 
economische toestand die op zeer korte 
termijn ontstaan is, niet alleen omwille 
van de evoluties in Azië en Rusland 
maar ook door het gebrek aan 
alternatieven en leiderschap van de 
G7-landen, kon niet zonder gevolgen 
blijven voor de economieën van de 
Europese liJstaten. De hemel betrekt. 
Zoveel is duidelijk. Ook hier mogen wij 
geen zand in de ogen strooien. U stuurt 
terecht aan op voorzichtigheid. 
U moet de onverwachte tegenvallers cr 
nog bijnemen. Ik denk aan de 
waterellende van de voorbije maanden 
en de terughetaling van de pensioen 
voorheffing. die naar verluidt in de 
begroting 1998 wordt geregeld. En wat 
met de "gestolen miljarden" van de 
gemeenten '? Zullen zij ook nog als 
onverwacht probleem in deze begroting 
opduiken '? Misschien kunt u ons 
melden of ook deze hedragen de 
begroting zullen hypothekeren. 
Anderzijds vernemen wij dat in het 
Agusta-dussier de regering een aantal 
miljarden aan haar neus zou laten 
voorbijgaan. Mijnheer de eerste minis 
ter, ook hierover zouden wij graag in 
uw antwoord enige verheldering 
krijgen. 
Het verwachte overschot van S miljard 
is zeer snel weggesmolten. Meer zelfs, 
er is een put overgehleven. Om de koers 
die Europa ons oplegt te kunnen 
voortzetten. noopte deze tegenvaller tot 
de beslissing om de verkiezingscadeaus 
terug in de kast te stoppen. Het was 
waarschijnlijk aartsmoeilijk op de 
gedane beloften terug te komen. Velen 
hebben al vastgesteld dat het Sinter 
klaasfeest tot de zomer is uitgesteld. Er 
wordt gefaseerd en gehalveerd. U hebt 

teruggegrepen naar de klassieke 
ingrediënten van de Belgische begro 
tingsopmaak : doorschuif operaties, ijs 
kasten en salamitactieken. Een van de 
Franstalige kranten heeft het zeer mooi 
verwoord en heeft de term trompe / 'oeil 
gebruikt voor deze begroting. Ik heb 
gezocht naar een Nederlandse vertaling 
die het evengoed kon weergeven. maar 
ik heb ze niet gevonden, want zeg nu 
zelf. "gezichtsbedrog" klinkt toch niet 
even mooi. 
Door de begroting in stukken te kappen 
maskeert u het feit dat er geen 
heleidsruimte is voor een vernieuwend 
sociaal economisch beleid. Vooral wilt 
u maskeren dat u de voorbije jaren die 
ruimte niet hebt kunnen scheppen. Daar 
schuilt volgens mij het grootste 
prohleem. Dank zij de beruchte 
3%-norm hebben wij in ons staatshuis 
houdboekje de hypotheek voor een stuk 
gelicht. En maar goed ook. want dat is 
uw verantwoordelijkheid naar de 
toekomstige generaties. want de CVP 
ligt aan de basis van de nog altijd zeer 
grote schuldenberg. Collega Tant. u 
hebt daarstraks gezegd dat de huidige 
generatie politici hun schulden dreigt 
door te schuiven naar de toekomstize 
generatie. Ik pleit hier onschuldig. - 

De heer Paul Tant (CVP) : U bent ook 
aan de macht geweest. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Mijnheer Tant, mijn voorgangers 
zijn er heel kort tweemaal bijgeweest. 
Uw partij evenwel is cr de voorhije 
decennia altijd hijgeweest. U had 
moeten beseffen dat men niet verder 
schulden kan opstapelen zonder een 
hypotheek te leggen op de toekomstige 
generaties. 

Mijnheer de eerste minister. de 
schuldenberg blijft ook vandaag 
torenhoog, ondanks het feit dat wij de 
3%-norm halen. Van de 60'k-norm 
zitten wij echter nog heel ver af. Met de 
analyses van de Hoge Raad van 
Financiën in de hand. voorspellen wij 
dat u de 60%-norm slechts zult halen 
tegen 2015. als alles goed gaat. Het 
primaire overschot van 6C!,: hebt u 
gehaald en u kraait er victorie over. U 
moest die norm echter behalen. Het is 
geen mooie geste van deze regering 
naar de toekomstige generaties. Het 
past binnen het Europese kader waarin 
wij ons móeten inpassen. 

Het is dus een verplichting en wij 
blijven nog altijd zeer ver van waar wij 
moeten zijn. Eigenlijk had u dat ook 
moeten durven zeggen aan de 
hevolking. Onze noorderburen hebben 
dat wel gedurfd. De situatie is daar 
beter - u zal wellicht opnieuw verwijzen 
naar de gasbel, zoals dat al eerder 
gebeurde - dan de onze. wat het hen 
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misschien iets gemakkelijker maakt. De 
regering heeft er echter de moed gehad 
om in de miljoenennota te waarschuwen 
voor euforie. Om erop te wijzen dat bij 
verdere groeivertraging via een aantal 
scenario's bijkomende besparingen 
zullen moeten worden gerealiseerd. 
Men heeft de knelpunten aangewezen 
en gezegd hoe de problemen op het 
ucschikte moment zullen worden 
~pgdost. U doet het tegenovergestelde : 
u belooft wat wellicht niet kan worden 
gerealiseerd, u deelt geschenken uit met 
ongedekte cheques. De boekhouding 
klopt, maar grotendeels dankzij de 
gunstige conjunctuur. De budgettaire 
situatie blijft zeer broos. 

lJ heeft een aantal kunstgrepen 
uitgevoerd, een aantal sluipende 
inleveringen doorgevoerd, omdat nie 
mand onmiddellijk iets mocht voelen. U 
heeft de toekomstige gepensioneerden 
doen inleveren en de toekomstige 
kinderbijslagen afgeroomd. Met zulke 
kunstgrepen zorgt u voor een sluitende 
begroting. Het is zeer de vraag of het 
prille vertrouwen van de consumenten 
stand zal houden. Daarom hebt u hier 
gisteren een goed-nieuws-show 
gebracht. Met alle middelen die u ter 
beschikking staan, hebt u geprobeerd de 
mensen te zeggen dat alles goed gaat, 
dat niemand zich zorgen moet maken. 
Niet de economische conjunctuur noch 
de economische norm zijn er volgens 
ons de oorzaak van dat de begroting die 
u heeft voorgesteld een fantasieloos 
korset is. De regering zelf, met haar 
beleid van de voorbije jaren, is de 
oorzaak van het gebrek aan beleids 
ruimte waarmee men vandaag wordt 
opgezadeld. Het is duidelijk dat u heeft 
verzuimd van de nood een deugd te 
maken door een orthodox budgettair 
beleid te koppelen aan duurzame en 
structurele ingrepen in een aantal zeer 
belangrijke sectoren, waarover ik het 
later nog zal hebben. U heeft dit 
verzuimd omdat de Belgische compro 
mispolitiek - dit is een constante - het 
onmogelijk maakt belangrijke structu 
rele maatregelen te nemen. 

Men kan geen keuzes maken. Men heeft 
niet de keuze durven te maken om van 
werk een echte prioriteit te maken. 
Evenmin heeft men een keuze durven te 
maken om het systeem van de sociale 
zekerheid te hervormen, men heeft de 
problemen van de ziekteverzekering 
steeds op de lange baan geschoven. 
Men blijft de ernstige discriminaties in 
de fiscaliteit dulden. Men mocht niet 
aan de ambtenarenpensioenen raken. 
Degenen die werken blijven de 
zwaarste lasten dragen. Aan de basis 
van dit alles ligt het Belgische 
compromismodel dat tegenwoordig 
wordt beheerst door computermodellen, 

door de geheime computer van onze 
Franstalige collega's. Zij hebben een 
softwareprogramma laten uitwerken 
waarmee zij alle maatregelen die 
worden genomen op het federale vlak of 
die zouden worden genomen in een 
volgende fase van de staatshervorming, 
op een wip kunnen berekenen en 
onderzoeken wat de effecten ervan voor 
hun regio zijn. Als wij op dergelijke 
manier op het federale vlak aan politiek 
doen, is er niets meer mogelijk; immers, 
geen enkele ingreep is neutraal. U zult 
mij dat moeten toegeven en daar ligt, 
volgens mij, het kalf gebonden. 
Ook deze begroting is het zoveelste 
compromis. De kleine budgettaire 
ruimte van 1,7 miljard frank werd in 
vijf stukken gehakt. Naast é ~ c0.: • .,.o 
rnispolitiek, die een eve" .. .rcht moet 
zoeken tussen Vlaanderen en Wallonië, 
moet er immers ook nog voor worden 
gezorgd dat de verscheidene zuilen hun 
deel krijgen. Aan dat tempo zal het heel 
lang duren vooraleer men de verzuch 
tingen van de partijen kan realiseren. 
Het wegwerken van de fiscale 
discriminatie van gehuwden bijvoor 
beeld zal in het huidige tempo duren tot 
de 22ste eeuw. Mijnheer de eerste 
minister, is het dat wat uw voorzitter 
bedoelt met "meerjarenplan"? 
Wat vooral opvalt, is dat geen enkele 
regeringspart.j de werkgelegenheid in 
zijn verlanglijstje heeft staan. Uw 
zogenaamde prioriteit werd schaamte 
loos ten grave gedragen : zelfs de 
beloofde verlaging van de loonlasten 
zal worden uitgesteld. U probeert 
iedereen te sussen door erop te wijzen 
dat het enkel gaat om een uitstel en geen 
afstel. Mijnheer de eerste minister, u 
creëert op die manier wel een 
mistgordijn. U beweert met klem dat 
het hele pakket zal worden uitgevoerd. 
In de praktijk zal dit evenwel betekenen 
dat de lastenverlaging in 1999 slechts 
de helft zal bedragen van het 
oorspronkelijk bedrag. U had dit 
volgens mij ook met zoveel woorden 
moeten zeggen. Uitstel betekent dat het 
bedrag voor 1999 gewoon wordt 
gehalveerd. 

Eerste minister Dehaene : Het blijft 
duidelijk dat in december exact 
hetzelfde bedrag zal worden uitbetaalt. 
U moet toch op zijn minst dat kunnen 
toegeven. 
Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Dat is een typisch staaltje van 
uw "Dehaenees", U probeert de zaken 
altijd van hun mooiste kant te tonen 
terwijl 18 gedeeld door twee gewoon 
negen is. 
De heer Paul Tant (CVP) : Mevrouw 
Van de Casteele, op het vlak van de 
rendabiliteit voor onze bedrijven heeft u 

gelijk maar inzake loonhandicap niet. 
Het effect van deze maatregel op het 
vlak van de loonhandicap zal in 
vergelijking met de ons omringende 
landen dezelfde zijn. Aangezien de 
maatregel wordt uitgesteld, zal het 
effect op de rendabiliteit van onze 
bedrijven inderdaad niet hetzelfde zijn. 
U moet dit onderscheid echter maken 
want het gaat hier wel degelijk over het 
wegwerken van een zekere loonhandi 
cap. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU): Mijnheer Tant, u doet een goede 
poging maar u kan mij in geen geval 
overtuigen. 

Wij verwachten niet alle heil van een 
verlaging van de loonkosten. De situatie 
in Vlaanderen maakt duidelijk dat 
loonlastenverlaging alleen niet zaligma 
kend is. Opleiding, begeleiding en 
creativiteit in het tewerkstellingsbeleid 
zijn en blijven noodzakelijk. Arbeids 
herverdeling is eveneens noodzakelijk. 
Met andere woorden, naast loonlasten 
verlaging zijn ook andere maatregelen 
nodig. 

Mijnheer de eerste minister, uw 
regering heeft een aantal schuchtere 
stappen gezet. Een aantal van die 
maatregelen konden trouwens rekenen 
op onze steun. Ik denk dan vooral aan 
de activering van de werkloosheidsver 
goeding en sommige banenplannen. 
Maar het zijn er te veel en te weinig 
gecoördineerd. 

De regering heeft vooral geprobeerd de 
cijfers op te smukken : oudere 
werklozen. loopbaanonderbrekers - de 
heer Tant heeft er daarstraks al naar 
verwezen -, en PWA'ers verdwijnen uit 
de statistieken; langdurig werklozen 
worden bestaansminimumtrekkers 
enzovoort. Dit alles maakt dat u hier 
kan komen zeggen dat de werkloosheid 
is gedaald. Eigenlijk worden in heel 
deze discussie al te vaak appelen met 
citroenen vergeleken. Wanneer ik echter 
rondom mij kijk, dan stel ik vaak nog 
dramatische situaties vast en moet ik 
opmerken dat men in een aantal 
sectoren machteloos staat en dat vooral 
oudere werknemers uit de arbeids·narkt 
worden gestoten en nog weinig kansen 
krijgen. De federale regering gebruikt 
in haar discours de voorbije tijd vooral 
de Vlaamse cijfers om aan te tonen dat 
het allemaal nog zo slecht niet gaat - op 
de duur gaat u ook daarvoor de pluimen 
op uw hoed steken. Het is niet dankzij 
maar ondanks de federale regering dat 
het in Vlaanderen beter gaat dan in 
Wallonië. 

Maar ook in Vlaanderen kan het beter. 
Daarom blijven wij voorstander van de 
overheveling van de bevoegdheden die 
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Annemie Van de Casteele 

Vlaanderen nodig heeft om een eigen 
werkgelegenheidsbeleid te voeren, en 
steunen wij de vraag van het VEV om 
het sociaal overleg te regionaliseren. 
Wij hebben eerlijk gezegd geen goed 
oog in wat het federaal sociaal overleg 
zal brengen. De maatregelen die u hebt 
genomen. mijnheer de eerste minister, 
hebben een aantal reacties uitgelokt die 
dat overleg niet zullen vergemakkelij 
ken. 
Collega Reynders heeft terecht aange 
kiaagd dat het gebruik van federale 
cijfers misdadig is ten opzichte van 
Wallonië, omdat men op die manier de 
catastrofale cijfers aldaar maskeert, 
waardoor men al te gemakkelijk in een 
negatieve spiraal blijft draaien. Het 
computermodel leert immers dat 
Wallonië meer voordeel heeft van de 
verhoging van de uitkeringen dan van 
de investering in werk. Dus ook voor 
Wallonië moeten wij de piste durven te 
volgen waarbij de instrumenten en de 
verantwoordelijkheid worden toegewe 
zen aan het beleidsniveau dat veel 
gemakkelijker de problemen aanvoelt 
en een beleid kan voeren dat aansluit bij 
de specifieke noden van Wallonië. 
noden die - zoveel is voer iedereen 
intussen wel duidelijk - heel verschil 
lend zijn van deze van Vlaanderen. 
Mijnheer de eerste minister, de sociale 
zekerheid is blijkbaar uit uw prioritei 
tenlijstje verdwenen, thema waar ik niet 
te lang blijf bij stil staan maar waarover 
wij nochtans ten zeerste bezorgd zijn. 
Hoewel de sociale zekerheid dringend 
moest worden gemoderniseerd, is, als 
wij de balans opmaken, daar zeer 
weinig van in huis gekomen. 
Er is een veto gesteld tegen ingrepen in 
de ambtenarenpensioenen. Dit is 
onbillijk, want voor de werknemerspen 
sioenen is dat wel gebeurd. weliswaar 
alleen omdat Europa er u toe 
verplichtte. Overigens moesten vooral 
de vrouwen inleveren. Wij betreuren dat 
u de problemen voor u uitschuift en 
waarschuwen u alvast dat zachte 
heelmeesters stinkende wonden maken. 
De ziekteverzekering, blijft het pro 
bleemkind bij uitstek van ons sociaal 
zekerheidsstelsel. Eens te meer kunnen 
wij weinig zeggen over wat u daarover 
te vertellen hebt, mijnheer de eerste 
minister. Wij moeten voortgaan op de 
berichtgeving over de discussies in de 
organen van het RIZIV. In ieder geval is 
het duidelijk dat de vrees voor 
ontsporing van de uitgaven bij gebrek 
aan structurele blijft bestaan. 
Uw gezondheidsbeleid blijft al te veel 
een puur budgettair beleid, gestoeld op 
de belangenverdediging door artsensyn 
dicaten enerzijds en ziekenfondsen 
anderzijds hestuurd door financiers die 

helemaal niet de realisatie van een 
efficiënte gezondheidszorg voor ogen 
hebben. maar door werkgevers die het 
liefst zo weinig mogelijk betalen en de 
vakbonden die het liefst zoveel 
mogelijk uitkeringen verhogen. 
Ik verwijs naar uitspraken van de rector 
van de Katholieke Universiteit van 
Leuven - toch wel een onverdachte bron 
- die duidelijk aantoont waar de 
problemen zich situeren. Ik citeer : 
"Men kan cr toch moeilijk naast kijken 
dat de verzuiling, het legislatief 
detaillisme, de versnippering van de 
bevoegdheden op de diverse niveaus en 
het gebrek aan een omvattende visie het 
hele systeem hypothekeren." 
Die analyse is juist. Wij he '.Jl.,,.:, nood 
aan echte hervormingen, ook in de 
ziekteverzekering. De financiering moet 
worden aangepast. U was daarvan een 
van de eerste pleitbezorgers. Er moet 
een zecoördincerd beleid voor de 
gezondheidszorg mogelijk worden door 
de ziekteverzekering op het niveau van 
de Gemeenschappen te brengen die dan 
een beleid kunnen voeren dat aansluit 
bij de noden van hun gemeenschap. 

Deze regering doet het omgekeerde. 
Onder het mom van solidariteit worden 
alle hervormingen afgeblokt. De 
Vlaamse partijen in het Vlaams 
Parlement zijn voorstander van de 
overheveling van de gezondheidszorg, 
collega Vanvelthoven. Hier weigert men 
dat discours ook maar voor te bereiden. 

Alleen het gebrek aan federale 
middelen heeft trouwens verhinderd dat 
nu, bij deze begroting, ook nog eens een 
nieuwe tak aan de ziekteverzekering 
werd toegevoegd, namelijk de zorgver 
zekering. Dat was een vraag van de 
Parti Socialiste die er alles voor over 
had om op die manier de Vlaamse 
regering te counteren. Zij geeft de 
voorkeur aan een federale zorgverzeke 
ring voordat men er in Vlaanderen, 
waar er wel geld voor is, een prioriteit 
zou van maken, om te verhinderen dat 
Vlaanderen een eigen zorgverzekering 
zou invoeren. 
Mijnheer de eerste minister, zoals 
verscheidene sprekers reeds hebben 
gezegd, menen ook wij dat uw State of 
the Union het zoveelste inhoudsloze 
werkstuk is van uw versleten rooms 
rode coalitie. De begroting staat voor 
ons symbool voor het hele beleid dat u 
de voorbije jaren hebt gevoerd. 
Wij houden ons hart vast, collega 
Vanvelthoven, als u zegt dat dit 
werkstuk nu ook het programma is voor 
de komende jaren tot 2003. Ik hoop dat 
we daarvan bespaard blijven. Deze 
regering heeft geen ziel en geen visie. 
Zij lost de problemen slechts op 

wanneer ze rijzen. Deze regering steil 
alleen die prioriteiten die opgedrongen 
worden. Deze regering denkt dal het 
algemeen belang een optelsom is van de 
belangen van verschillende belangen 
groepen. 
Deze regering heeft nu ook geen woord 
meer. 
Mijnheer de eerste minister, hel enige 
dal voor ons in deze legislatuur nog 
moet gebeuren, is de uitvoering van het 
Octopusakkoord. De Vlamingen hebben 
er inderdaad geen belang hij dat hier 
een verrottingsstrategie wordt gevoerd. 
Wij hebben mee de hand gereikt. Het is 
dankzij de oppositie dat er een 
Octopusakkoord tot stand is gekomen. 
Wij zullen echter nauwlettend toezien 
op de uitwerking daarvan. Immers. wij 
hebben een aantal serieuze bedenkin 
gen. Morgen zal collega Van Hoore 
beke, zeker inzake de politiehervormin 
gen. aantonen dat voor ons de afspraken 
in wat nu voorligt niet voor 100% zijn 
nagekomen. 
Mijnheer de eerste minister. wij gaan 
deze discussie vandaag niet voeren. Ik 
wil u evenwel waarschuwen dat een 
aantal punten in het Octopusakkoord 
volgens ons niet helemaal correct zijn 
uitgevoerd, met name wat Brussel 
betreft en wat het tussenniveau betreft 
dat men opnieuw probeert te versterken. 
Wij willen er ook op toezien dat in de 
noodzakelijke middelen wordt voorzien 
om de akkoorden uit te voeren. In het 
begrotingsdocument dat wij hebben 
gekregen hebt u het over bijkomende 
kredieten voor Justitie ten belope van 
4,4 miljard frank. Wij weten niet goed 
wat dat juist betekent. Is dat 4.4 miljard 
frank bovenop het bedrag dat in het 
meerjarenplan voor Justitie al was 
beloofd '? Enkel voor de politiehervor 
ming zou reeds 5 miljard frank nodig 
zijn. om onder meer de statuten gelijk te 
schakelen. Zal die 4.4 miljard frank 
voldoende zijn '1 

Eerste minister Dehaene : Die 5 miljard 
frank is berekend op jaarbasis. maar 
niet noodzakelijk vanaf het begin. 

Mevrouw Annemie Van de Casteeie 
(YU) : Men gaat dat bedrag dus ook in 
stukjes hakken. Op die manier is er 
meteen een probleem voor de komende 
begroting. 

Eerste minister Dehaene : Wij hebben 
de hervorming toch samen uitgewerkt ? 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(YU) : Wij stellen de begroting niet op. 
U hebt in deze begroting een aantal 
zogenaamde "aanzetten" gegeven tot 
datgene wat u in de toekomst wilt 
realiseren. 
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Eerste minister Dehaene : Wij geven 
ook een aanzet tot hetgeen nodig zal 
zijn voor de politiehervorming. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(YU) : Het zal zeer moeilijk gaan. Zoals 
we daarnet hebben gehoord rijzen er, 
zelfs voor de uitvoering van de 
wet-Franchimont, zeer acute proble 
men. die door deze begroting niet zullen 
kunnen worden opgevangen. 

Eerste minister Dehaene : Mevrouw, ik 
wil hierover geen misverstand laten 
bestaan. De problemen die zich 
hebben voorgedaan bij het begin 
van de inwerkingtreding van de 
wet-Franchimont hebben niets te maken 
met budgettaire aspecten, maar wel met 
het feit dat de Kamer heeft gemeend een 
vaste datum te moeten bepalen, in 
plaats van eerst na te gaan of de wet wel 
operationeel was. Er is evenwel 
voorzien in bijkomende kredieten om 
onder meer nieuwe rechters aan te 
stellen. Alles is in uitvoering. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(YU): Wij zullen die discussie morgen 
voeren; het zou ons vandaag te ver 
leiden. Hoe dan ook, mijnheer de eerste 
minister, met deze verklaring hebt u 
nogmaals duidelijk gemaakt dat de 
doelstellingen en de keuzes in dit land 
te ver uiteen liggen om nog een echt 
beleid te kunnen voeren. Zoals collega 
Dewael daarnet zei - en wij hebben er u 
verscheidene keren over geïnterpelleerd 
- gaat het op het communautaire vlak 
van kwaad naar erger, vooral onder 
druk van de PRL-FDF. In Wallonië zal 
deze partij waarschijnlijk incontourna 
ble worden. Dat is mijns inziens dan 
ook de ware reden waarom de druk van 
de PRL-FDF - en vooral van het FDF - 
zo groot kan zijn op deze regering en op 
haar beleid, dat Vlaanderen een zware 
hypotheek oplegt. 

Mijnheer de eerste minister, wij stellen 
vast dat steeds meer Vlamingen onze 
analyse delen en vragende partij zijn om 
deze Staat verder te hervormen. Collega 
Dewael heeft daarnet de hand 
uitgestoken naar alle Vlaamse partij 
voorzitters om de noodzakelijke dialoog 
die daarover moet worden gevoerd voor 
te bereiden. Wij moeten toch niet 
achterblijven op hetgeen langs Fransta 
lige kant gebeurt ? De Franstalige 
partijvoorzitters zeggen ook niet dat dit 
alleen kan worden afgehandeld in een 
commissie in het Waalse Parlement. De 
Franstalige partijvoorzitters ontmoeten 
elkaar geregeld om hun strategie voor te 
bereiden. Eens te meer zullen de 
Vlamingen geen gezamenlijke strategie 
hebben. We moeten dat tot elke prijs 
voorkome" 

De heer Louis Vanvelthoven (SP): 
Mevrouw Van de Casteele, uw 
woordkeuze wijst erop dat u het Vlaams 
Parlement niet ernstig neemt. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Dat doe ik wel, mijnheer 
Yanvelthoven, maar ik stel vast dat alle 
traditionele partijen het een tweede 
rangsparlement vinden. Zelfs de pers 
zegt, als een minister van de Vlaamse 
naar de federale regering overkomt, dat 
dit kan worden vergeleken met de 
overgang van "eerste provinciale" naar 
"eerste nationale" in het voetbal. Niet 
wij, maar uw partijen zorgen er tot onze 
grote spijt en frustratie voor - door het 
feit dat ze telkens opnieuw stoere taal 
gebruiken in het Vlaams Part-mem, 
maar dat hier niet doorze-: _,, -. dat het 
Vlaams Parlement wordt gedegradeerd. 

De heer Louis Vanvelthoven (SP) : U 
helpt daaraan mee door op een 
denigrerende wijze te spreken over de 
werkzaamheden die daar gebeuren 
onder leiding van uw collega Sauwens. 
Dat begrijp ik met de beste wil van de 
wereld niet. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Mijnheer Vanvelthoven, het ligt 
aan de vertegenwoordigers van de 
verschillende partijen. Als daar alleen 
VU'ers zaten zou ik dat probleem niet 
hebben, zoveel is duidelijk. 

De voorzitter: Collega's, ik stel voor 
dat we mevrouw Van de Casteele 
toelaten haar uiteenzetting af te ronden. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Mijnheer de voorzitter, mijnheer 
Vanvelthoven, wij kiezen voor een 
zelfstandig Vlaanderen en wij zeggen 
dat ook overal, niet alleen in het Vlaams 
Parlement, ook hier. Het zou goed zijn 
indien de andere Vlaamse partijen die 
meewerken aan de commissie voor de 
Staatshervorming dat hier ook eens 
kwamen verklaren. U zult moeten 
toegeven dat ze zwijgen omwille van 
het zogenaamde hogere staatsbelang. 
Welnu, wij kiezen voor een zelfstandi 
ger Vlaanderen, weg van de Belgische 
compromis-politiek. 

De heer Louis Vanvelthoven (SP) : Als 
u klakkeloos al onze standpunten 
overneemt, is er natuurlijk geen dialoog 
mogelijk. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Wat bedoelt u ? 

De heer Louis Vanvelthoven (SP) : 
"Wij kiezen voor een zelfstandig 
Vlaanderen en als u dat niet 
onderschrijft is u niet ernstig te nemen" 
en dergelijke uitspraken. Dat is niet de 
taal van het overleg en de dialoog. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Wij spreken duidelijke taal en 
wij willen met onze standpunten om de 
tafel gaan zitten. Ik neem aan dat onze 
standpunten het verst zullen gaan, maar 
wij willen ten minste dat de andere 
partijen mee een Vlaamse strategie 
voorbereiden. Wij willen weten hoe ver 
u daarin wil gaan en vooral hoe ver de 
CVP daarin wil gaan, want de CVP 
heeft bijvoorbeeld in het EU-stemrecht 
dossier de belofte gedaan dat na de 
komende verkiezingen een aantal 
stappen zullen worden gezet. Wij 
houden eerlijk gezegd ons hart vast, 
want wij hebben er tot nu toe geen 
enkele aanwijzing van dat het hen 
menens is. 
Wij kiezen óók voor de halvering van 
de werkloosheid, voor het veilig stellen 
van de sociale bescherming. Maar wij 
zijn ervan overtuigd dat dit het 
gemakkelijkst zal gaan als Vlaanderen 
dat zelf kan realiseren en daarvoor 
hebben wij de vereiste instrumenten 
nodig. 

Ons besluit : wij vrezen ervoor dat deze 
State of the Union een programma is 
voor de volgende regering. Gelukkig 
zal de kiezer daarin medezeggenschap 
krijgen en zal hij u misschien duidelijk 
maken dat niet alleen de heer Kohl in 
Duitsland, maar ook u een verkiezing te 
ver regeert. 

Le président : La parole est à 
M. Olivier Deleuze. 

M. Olivier Deleuze (ECOLO-AGALEV) : 
Monsieur le président, monsieur le 
premier ministre, chers collègues, votre 
intervention hier en séance publique. 
monsieur le premier ministre, s'intitu 
lait "état de l'union" ou déclaration de 
politique générale. 
La politique générale d'un pays est 
censée avoir une vision à moyen et long 
terme et donc se soucier de l'intérêt de 
la population, également à moyen et 
long terme. 
Or, il me semble évident que 
vous-même et votre gouvernement ne 
fonctionnez que sous la contrainte, soit 
de directives européennes - qu'elles 
soient budgétaires ou relatives en droit 
de vote - soit de drames : enlèvement 
d'enfants, étouffement de réfugiés 
politiques, évasion de pédophiles. Vous 
ne prévoyez jamais, vous réparez. Vous 
n'initiez pas, vous n'agissez pas, vous 
réagissez. 
En matière d'environnement, c'est la 
même chose. Il n'y a aucune prévision, 
aucune gestion active. Par exemple, 
notre pays s'était engagé à diminuer les 
rejets de CO2 dans I' atmosphère. On 
allait les diminuer en 2000 de 5% par 
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Olivier Deleuze 

rapport à 1990. Depuis lors, ces rejets 
continuent à augmenter. Rien ne 
change. On ne fait rien, on laisse faire. 

Autre exemple. cette Chambre a voté, 
en décembre 1993, une résolution sur le 
retraitement des déchets nucléaires. 
Cette résolution disait "le retraitement 
de ces déchets ne doit plus être la 
priorité". C'est une activité coûteuse, 
inutile, dangereuse, qui favorise la 
prolifération. Et pourtant, encore cette 
année, que voyons-nous. L'Office 
national de gestion des déchets 
radioactifs considère toujours que le 
retraitement est la stratégie de 
référence. Peu importe la prolifération. 
Comme si l'histoire s'arrêtait le 13 juin 
1999. Nous avons l'impression que le 
13 juin 1999, vous allez éteindre la 
lumière et dire "après nous les 
mouches". Votre gestion se fait de six 
mois en six mois. 

li fallait, d'après cette résolution, 
organiser un débat au parlement avant 
la fin de 1998. Visiblement, ce débat ne 
vient pas. On fabrique des déchets. Ils 
resteront là pendant 300 ans, mais en 
juin 1999. on éteint la lumière et tout 
sera résolu ou alors, ce sera pour les 
suivants. En Belgique, en matière 
d'énergie, il n'y a aucune politique 
publique. C'est Electrabel qui décide. 
Peut-être faudrait-il inviter à la tribune 
M. Hansen plutôt que M. Di Rupo ou 
M. Poncelet pour qu'il y ait enfin un 
projet. 

Vous agissez donc sous la contrainte et 
uniquement sous la contrainte. 
Venons-en donc à ce qui nous a été 
présenté hier sous la contrainte des 
injonctions européennes et des drames 
humains. 

Je voudrais dire tout d' abord que j'ai été 
choqué par les aumônes, les miettes du 
budget distribuées aux allocataires 
sociaux et aux familles. Franchement, 
voilà exactement le genre d'initiative 
qui est à la source de la grande méfiance 
de la population vis-à-vis de la classe 
politique. Pendant des mois et des mois, 
on annonce des centaines de milliards 
pour les familles nombreuses, le retour 
du coeur - je ne sais pas comment ils 
appellent cela -, une société plus juste, 
bref, du positif et du concret. Le positif 
et le concret, c'est quoi? C'est 
300 francs par mois pour les chômeurs, 
150 francs par mois pour les petits 
pensionnés, 70 francs par mois de 
majoration des allocations familiales 
pour les plus de 18 ans et 40 francs par 
mois (deux pièces de 20 francs) pour les 
couples mariés. Je trouve cela très, très 
indécent. 

On peut comprendre qu'avec une 
politique pareille, dans notre pays, les 
riches sont de plus en plus riches et les 
pauvres de plus en plus pauvres. Cet 
écart grandit depuis dix ans. En 1984, 
les 10% les plus riches possédaient près 
de 47% du patrimoine. En 1994, ils en 
possèdent près de 50%. A l'inverse, en 
1984, la moitié la plus pauvre de la 
population possédait un peu plus de 
15% du patrimoine et en 1994 elle n'en 
possède plus que 13,5%. Vous ne voulez 
pas vous attaquer à cette inégalité 
sociale croissante parce que ce n'est pas 
une directive européenne et ce n'est pas 
un drame. Et si ce n'est ni une directive 
européenne ni un drame, on ne fait rien, 
on laisse faire. 

La meilleure preuve en est l'indigence 
de votre politique en matière d'emploi. 
Ce qui est grave dans cette décision de 
reporter de six mois les baisses de 
cotisations patronales, c'est qu'une fois 
de plus, les mesures préconisées, outre 
qu'on n'y comprend plus rien tellement 
elles sont nombreuses, n'offrent aucune 
sécurité. aucune fiabilité. Elles changent 
sans arrêt, Chaque matin, quand on lit le 
journal, on s'attend à y découvrir 
l'abolition d'une mesure et la création 
d'une autre. Comment voulez-vous que 
l'embauche reprenne s'il n'y a plus 
aucune sécurité ? Non seulement, ces 
mesures sont susceptibles de changer à 
tout moment, mais en plus elles sont 
inefficaces parce qu'elles sont linéaires 
et non contraignantes. 

Nous sommes favorables à une 
loi-cadre générale, à l'image de la 
France, qui organise dans le temps la 
réduction du temps de travail avec 
embauche compensatoire et réduction 
de la fiscalité sur le travail. Ce type de 
mesure peut créer un nombre important 
d'emplois, mais ce n'est possible que si 
on a le courage de vouloir répartir les 
richesses autrement, via un financement 
alternatif de la sécurité sociale au 
moyen d'une cotisation sociale généra 
lisée ou d'une taxation de l'énergie. 
Dans ce domaine, nous partageons 
absolument les analyses du Bureau du 
plan sur l'introduction en Belgique 
d'une loi Robiens, comme en France, 
sur l'introduction d'une taxation sur 
l'énergie. 

Vous. vous donnez des miettes au 
peuple et vous envoyez des inspecteurs 
de l'ONEM fouiller dans la vie privée 
des chômeurs. Thierry Detienne 
reviendra demain sur cette mesure 
extraordinairement vexatoire, comme si 
subitement. les chômeurs étaient des 
tricheurs, comme s'il fallait aller voir 
dans la vie privée de ces tricheurs s'il 
n'y avait pas matière à les pénaliser. 

Permettez-moi de revenir quelques 
instants au discours presque émouvant 
du PRL en matière sociale. Si on ne les 
connaissait pas, on aurait presque pu 
croire à la résurgence d'un nouveau 
parti marxiste au parlement. Voilà pour 
les paroles. 
Moi, je vois les faits, je lis les 
propositions de loi que ce parti dépose, 
et qui prévoient notamment : 
- la réduction à sept jours du délai de 
préavis des ouvriers. Vous travaillez 
pendant vingt ans dans une usine et, en 
cas de dégraissement, vous recevez sept 
jours de préavis; voilà une proposition 
de loi du chef de groupe PRL à la 
Chambre; 

le gel de nouveaux conseils 
d'entreprise pendant quatre ans; voilà 
l'idéologie libérale dans les faits; 
- comme il y a toujours pire, la 
proposition de loi de notre collègue 
M. Simonet, prévoyant que les 
étrangers qui perdent leur travail soit 
retournent chez eux après un an et demi, 
soit perdent le droit aux allocations de 
chômage. 
Il est extraordinaire d'entendre ces 
discours sociaux, à nous donner presque 
la nostalgie des sociaux-démocrates des 
années septante, et de voir les 
propositions de loi qu'ils déposent. On 
a compris et on a envie de leur dire : 
enlevez votre faux nez, on vous a 
reconnus. 
Votre politique en ce qui concerne les 
étrangers, qu'ils soient candidats 
réfugiés politiques ou résidents dans 
notre pays, est malheureusement 
caractérisée par la peur et le repli sur 
soi. 
Droit de vote d'abord: c'est une 
directive européenne qui vous y oblige; 
par contre, quel génie, quelles astuces 
développées pour essayer d'en limiter le 
plus possible la portée ! D'abord, pas 
les bourgmestres. Comment imaginer 
un Italien bourgmestre ! Ensuite, des 
échevins éventuellement. mais à partir 
de 2006. Quant aux non-Européens. on 
ne peut quand même pas imaginer un 
Suisse qui vote : ce serait une bizarrerie, 
un danger pour la démocratie en 
Belgique. 
En plus, cette discrimination sera 
inscrite dans la Constitution. Voilà un 
pays, une démocratie parlementaire 
dont tout le système est basé sur la 
Constitution, et dans laquelle on 
reconnaîtra deux types d'étrangers : 
ceux qui peuvent voter tout de suite et 
ceux qui ne voteront qu'en 2006. 
En ce qui concerne la politique d'asile, 
pas de directive européenne mais un 
étouffement par coussin. Il faut que 
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Olivier Deleuze 

survienne un drame pour que vous 
soyez contraints d'aborder le problème 
de la manière inhumaine dont sont 
traitées ces victimes dont le seul crime 
est d'avoir des ennuis dans leur propre 
pays. 

Parallèlement à cela, le budget de la 
coopération au développement s'élève à 
moins de 0,35% du PNB, alors qu'il 
avait été décidé, lors de l'assemblée 
générale de l'ONU à Nairobi. en 1974, 
que les budgets de coopération dans les 
pays de l'OCDE devaient atteindre au 
moins 0,7% du PNB. On se demande 
quelle est la stratégie de ce pays qui, 
d'une part, est extrêmement dur envers 
les réfugiés politiques et qui, d'autre 
part, réduit année après année son 
budget de coopération au développe 
ment. Je le répète, la stratégie, c'est: 
"Le 13 juin 1999. on éteint la lumière et 
après nous, les mouches 1" 

Je voudrais terminer en disant un mot 
au sujet des tracts racistes. 

Premièrement, j'estime qu'après un 
marathon. puisque les partis fascistes 
ont rentré 1400 amendements, il 
s'indiquera de voler celle loi, qui ne 
résoudra pas tout el même peu, mais au 
moins ceci. Dans la ville oùje demeure, 
et probablement dans d'autres aussi, 
grâce à notre argent, ces individus 
déposent dans ma boîte des tracts 
racistes. C'est inacceptable. On ne peut 
accepter cela et si vous avez la crainte 
d'en faire des martyrs, je dirai qu'il est 
déjà trop Lard et les martyrs dont il faut 
s · inquiéter, ce ne sont pas, selon moi, 
les membres du Vlaams Blok, ce sont 
les personnes qui sont dépeintes de 
façon odieuse dans ces tracts. 

De voorzitter : Mevrouw Annemie Van 
de Casteele heeft hel woord. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Mijnheer de voorzitter, de pers 
vermeldt geregeld dal de Volksunie in 

deze zaak geen standpunt heeft 
ingenomen. Ik beklemtoon dal onze 
partij voorstander is om op te treden 
tegen het verspreiden van racistische 
pamfletten. Wij zijn het echter niet 
volledig eens met het voorstel over de 
manier waarop er moet worden 
opgetreden. De heer Anciaux heeft in de 
Senaat een eigen voorstel ondertekend 
om een soort lichte assisenprocedure in 
Le voeren. Ikzelf heb het voorstel van 
mevrouw Creyf mee ondertekend, dat 
eveneens de bedoeling heeft de 
bestraffing van racistische misdrijven 
mogelijk Le maken. Ik herhaal dal het 
voorstel dat werd ingediend, wellicht 
niet het beste is. Wij zullen ons 
standpunt dienaangaande te gepasten 
tijd verder verduidelijken. 

De voorzitter : De heer Olivier 
Deleuze heeft het woord. 

De heer Olivier Deleuze (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer de voorzitter, ik 
weet niet of dit wetsvoorstel de bes,e 
manier is. Niels doen en wachten tot 
deze groep van mensen nog aangroeit, 
is echter ongetwijfeld nog slechter. Op 
dal ogenblik zullen wij nog meer 
aarzelen om op te treden. Ik ben van 
oordeel dat 15% genoeg is. Het is 
onaanvaardbaar dat er in Brussel 52 
miljoen wordt besteed aan hel 
verspreiden van racistische geschriften. 
Franchement, il n'existe aucun remède 
miracle, sinon on l'aurait déjà appliqué. 
Il ne s'agit pas non plus de la question 
Flamands/Wallons. C'est en vertu d'une 
décision du tribunal de Nivelles qu'il 
n'y a pas de membre du Front national 
au Sénat. Si celle décision avait été 
autre, il y aurait eu un membre du Front 
national au Sénat et comme il y en a 
encore au moins un à la Chambre, ce 
parti aurait reçu une dotation et nous 
aurions rencontré des problèmes 
identiques aux vôtres. Donc. soyons 
clairs, il n'y a pas d'un côté le paradis et 
de l'autre, l'enfer. 

Enfin. en cc qui concerne les délits de 
presse, j'émets l'hypothèse que nous 
avons, à l'exception des partis fascistes, 
les mêmes soucis, à savoir protéger la 
liberté de la presse et ne pas permettre à 
ces gens de dire lout. En 1998, cela ne 
fait jamais que 60 ans après. Par 
conséquent, je pense qu'on ne peut leur 
permettre de dire tout. 

Nous avons déposé une proposition de 
révision de la Constitution pour 
correctionnaliser les délits de presse à 
caractère raciste. Je crois savoir, mais je 
n'en suis pas certain, que vous allez. 
monsieur Dehaene. prendre une initia 
tive. En tout cas. je l'espère. Je ne dis 
pas que la correctionnalisation des 
délits de presse à caractère raciste soit le 
meilleur moyen. Je ne dis pas que c'est 
sans danger non plus. Mais si les 
journalistes et, disons, les parlementai 
res démocrates ont les mêmes soucis. à 
savoir empêcher ces individus de dire 
n'importe quoi, tout en défendant la 
liberté de la presse, il me semble qu'il 
serait possible de trouver un terrain 
d'entente entre nous. Si l'initiative 
émane du gouvernement - pour ma pan. 
peu m'importe d'où elle émane. Vlaams 
Blok et Front national exceptés -. je 
l'approuve pour autant qu'elle soit 
efficace el qu'elle réponde à deux 
contraintes : empêcher ces personnes de 
répandre leur propagande immonde et 
protéger la liberté de la presse. 

Le président : La séance est levée. 

De vergadering is gesloten. 

- La séance est levée à 19.35 heures. 
Prochaine séance plénière jeudi 
l 5 octobre 1998 à 10.00 heures. 

- De vergadering wordt gesloten 0111 
19.35 uur. Volgende plenaire vergade 
ring donderdag 15 oktober 1998 om 
10.00 1111,: 
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ANNEXE BIJLAGE 

SEANCE PLENIERE 

MERCREDI 14 OCTOBRE 1998 

, 
DECISIONS INTERNES 

COMMISSIONS 

Composition 

Les modifications suivantes ont été proposées par le groupe 
PSC: 
COMMISSION DES AFFAIRES SOCIALES 

Membres suppléants 
Remplacer Mme Pierrette Cahay-André par M. André du Bus 
de Warnaffe. 
COMMISSION CHARGEE DES PROBLEMES DE DROIT COMMERCIAL ET 
ECONOMIQLIE 

Membres effectifs 
Remplacer Mme 
M. Richard Fournaux. 

Pierrette Cahay-André 

Membres suppléants 
Remplacer M. Richard Fournaux par M. Joseph Arens. 

par 

COMMISSION DE LA JUSTICE 

Membres effectifs 
Remplacer Mme Nathalie de T'Serclaes par M. André du Bus 
de Wamaffe. 

Membres suppléants 
Remplacer Mme Pierrette Cahay-André par M. Albert Gehlen. 

COMMISSION SPECIALE DU REGLEMENT ET DE LA REFORME DU TRAVAIL 
PARLEMENTAIRE 

Membres suppléants 
Remplacer Mme Nathalie de T'Serclaes par M. André du Bus 
de Warnaffe. 
COMMISSION DES FINANCES ET DU BUDGET 

Membres suppléants 
Remplacer Mme Pierrette Cahay-André par M. Albert Gehlen, 

COMMISSION DE L'INFRASTRUCTURE, DES COMMUNICATIONS ET DES 
ENTREPRISES PUBLIQUES 

Membres effectifs 
Remplacer Mme Pierrette Cahay-André par M. Joseph Arens. 

COMMISSION DE LA SANTE PUBLIQUE, DE L'ENVIRONNEMENT ET DU 
RENOUVEAU DE LA SOCIETE 

PLENAIRE VERGADERING 

WOENSDAG 14 OKTOBER 1998 

INTERNE BESLUITEN 

COMMISSIES 

Samenstelling 

De .olgende wijzigingen werden door de PSC-fractie 
voorgesteld : 
COMMISSIE VOOR DE SOCIALE ZAKEN 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
André du Bus de Warnaffe. 
COMMISSIE BELAST MET DE PROBLEMEN INZAKE HANDELS- EN 
ECONOMISCH RECHT 

Vaste leden 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Richard Fournaux. 

Plaatsvervangers 
De heer Richard Fournaux vervangen door de heer Joseph 
Arens. 
COMMISSIE VOOR DE Jusrms 

Vaste leden 
Mevrouw Nathalie de T' Serclaes vervangen door de heer 
André du Bus de Warnaffe. 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Albert Gehlen. 
BIJZONDERE COMMISSIE VOOR HET REGLEMENT EN VOOR OE 
HERVORMING VAN DE PARLEMENTAIRE WERKZAAMHEDEN 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Nathalie de T'Serclaes vervangen door de heer 
André du Bus de Wamaffe. 
COMMISSIE VOOR DE FINANCIEN EN DE BEGROTING 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Albert Gehlen. 
COMMISSIE VOOR DE INFRASTRUCTUUR, HET VERKEER EN DE 
ÛVERHEIDSBEDRIJVEN 

Vaste leden 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Joseph Arens. 
COMMISSIE VOOR DE VOLKSGEZONDHEID, HET LEEFMILIEU EN DE 
MAATSCHAPPELIJKE HERNIEUWING 
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Membres suppléants 
Remplacer M. Pierre Beaufays par M. André du Bus de 
Warnaffe et Mme Pierrette Cahay-André par 
M. Jacques Lefevre. 
COMMISSION DE LA COMPTABILITE 

Membres suppléants 
Remplacer Mme 
M. Jacques Lefevre. 
COMMISSION DES PETITIONS 

Nathalie par 

Membres effectifs 
Remplacer M. Jacques Lefevre par M. Andrédu Bus de 
Warnaffe. 

Membres suppléants 
Remplacer Mme Pierrette Cahay-André par M. Jac 
ques Lefevre et M. Jean-Pierre Detremmerie par M. Albert 
Gehlen. 
COMMISSION PARLEMENTAIRE DE CONCERTATION 

Membres suppléants 
Remplacer Mme 
M. Jacques Lefevre. 
COMITE D'A VIS CHARGE DE QUESTIONS EUROPEENNES 

Nathalie 

Membres suppléants 
Remplacer Mme 
M. Jacques Lefevre. 
COMITE D'AVIS POUR L'EMANCIPATION SOCIALE 

Nathalie 

Membres effectifs 
Remplacer Mme 
M. Marceau Mairesse. 

Membres effectifs 
Remplacer Mme 
M. Jacques Lefevre. 

Pierrette 

COMPTABILITE DES PARTIS POLITIQUES 

Pierrette 

de 

de 

de 

T'Serclaes 

T'Serclaes 

T'Serclaes 

Cahay-André 

Cahay-André 

Cahay-André 

Membres suppléants 
Remplacer M. Jacques Lefevre par M. Albert Gehlen. 

par 

par 

par 

Membres suppléants 
Remplacer Mme Nathalie de T'Serclaes par M. André du Bus 
de Warnaffe. 
COMMISSION SPECIALE CHARGEE DE L'ACCOMPAGNEMENT PARLEMEN 
TAIRE DES COMITES PERMANENTS DE CONTROLE DES SERVICES DE 
POLICE ET DE RENSEIGNEMENTS 

Membres effectifs 
Remplacer Mme Pierrette 
M. Jean-Pierre Detremmerie. 
COMMISSION DE CONTROLE DES DEPENSES ELECTORALES ET DE LA 

par 

par 

Plaatsvervangers 
De heer Pierre Beaufays vervangen door de heer André du Bus 
de Warnaffe en mevrouw Pierrette Cahay-André door de heer 
Jacques Lefevre. 
COMMISSIE VOOR DE COMPTABILITEIT 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Nathalie de T'Serclaes vervangen door de heer 
Jacques Lefevre. 
COMMISSIE VOOR DE VERZOEKSCHRIFTEN 

Vaste leden 
De heer Jacques Lefevre vervangen door de heer André du Bus 
de Wamaffe. 

F iaatsvervangers 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Jacques Lefevre en de heer Jean-Pierre Detremmerie door de 
heer Albert Gehlen. 
PARLEMENTAJ:lE OVERLEGCOMMISSIE 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Nathalie de T'Serclaes vervangen door de heer 
Jacques Lefevre. 
ADVIESCOMITE VOOR DE EUROPESE AANGELEGENHEDEN 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Nathalie de T'Serclaes vervangen door de heer 
Jacques Lefevre. 
ADVIESCOMITE VOOR DE MAATSCHAPPELIJKE EMANCIPATIE 

Vaste leden 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Marceau Mairesse. 

Plaatsvervangers 
Mevrouw Nathalie de T'Serclaes vervangen door de heer 
André du Bus de Warnaffe. 
BIJZONDERE COMMISSIE BELAST MET DE PARLEMENTAIRE BEGELEIDING 

VAN DE VASTE COMITES VAN TOEZICHT OP DE POLITIE- EN 

INLICHTINGENDIENSTEN 

Vaste leden 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Jean-Pierre Detremmerie. 
CONTROLECOMMISSIE BETREFFENDE DE VERKIEZINGSUITGAVEN EN DE 

BOEKHOUDING V AN DE POLITIEKE PARTIJEN 

Vaste leden 
Mevrouw Pierrette Cahay-André vervangen door de heer 
Jacques Lefevre. 

Plaatsvervangers 
De heer Jacques Lefevre vervangen door de heer Albert 
Gehlen. 
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Décisions Beslissingen 

Conformément à l'article 14, alinéa Ier, de la loi du 6 avril 
1995 organisant la commission parlementaire de concertation 
prévue à l'article 82 de la Constitution et modifiant les lois 
coordonnées sur le Conseil d'Etat, la comrrussron 
parlementaire de concertation a pris les décisions suivantes en 
sa réunion du 13 octobre 1998 : 
- conformément à l'article 12, § 2, de la loi du 6 avril 1995 
organisant la commission parlementaire de concertation 
prévue à l'article 82 de la Constitution et modifiant les lois 
coordonnées sur le Conseil d'Etat et en application de l'article 
80 de la Constitution, la commission a déterminé les délais 
dans lesquels le Sénat aura à se prononcer sur les projets de loi 
suivants, pour lesquels le gouvernement a demandé l'urgence : 

a) pour le projet de loi relatif aux normes de produits ayant 
pour but la promotion de modes de production et de 
consommation durables et la protection de l'environnement et 
de la santé (n° 1673/1-97/98); la commission a décidé de fixer 
le délai d'évocation à 5 jours et le délai d'examen à 30 jours; 

b) pour le projet de loi portant confirmation et modification de 
l'arrêté royal du 22 février 1998 instaurant une déclaration 
immédiate de l'emploi, en application de l'article 38 de la loi 
du 26 juillet 1996 portant modernisation de la sécurité sociale 
et assurant la viabilité des régimes légaux des pensions 
(n°1699/l-97/98); la commission a décidé de fixer le délai 
d'évocation à 5 jours et le délai d'examen à 30 jours; 

c) pour le projet de loi portant des dispositions sociales (n'" 
1722/1 et 2 - 97/98); la commission a décidé de fixer le délai 
d'évocation à 5 jours et le délai d'examen à 30 jours; 

d) pour le projet de loi portant approbation de l'accord de 
coopération entre l'Etat fédéral, les Communautés et les 
Régions relatif à la continuité de la politique en matière de 
pauvreté, signé à Bruxelles le 5 mai 1998 (n° 1713/1-97/98); 
la demande d'urgence est déclarée irrecevable (projet 
bicaméral obligatoire - art. 77 de la Constitution); 

e) pour le projet de loi relatif aux garanties que doivent 
présenter les substances et préparations en matière de sécurité 
et de santé des travailleurs en vue de leur bien-être (n° 
1741/1-97/98); la commission a décidé de fixer le délai 
d'évocation à 5 jours et le délai d'examen à 30 jours; 

- conformément aux articles 2. 4°, et 12, § 3, de la loi du 6 avril 
1995 organisant la commission parlementaire de concertation 
prévue à l'article 82 de la Constitution et modifiant les lois 
coordonnées sur le Conseil d'Etat et en application de l'article 
81. alinéa 5. de la Constitution, la commission a déterminé les 
délais dans lesquels la Chambre aura à se prononcer sur le 
projet de loi modifiant la loi provinciale (n° 1553/1-97/98); la 
commission a décidé de fixer le délai d'examen à 60 jours; 

Overeenkomstig artikel 14, eerste lid, van de wet van 6 april 
1995 houdende inrichting van de parlementaire overlegcom 
missie bedoeld in artikel 82 van de Grondwet en tot wijziging 
van de gecoördineerde wetten op de Raad van State, heeft de 
parlementaire overlegcommissie in haar vergadering van 
13 oktober 1998 de volgende beslissingen genomen : 
- overeenkomstig artikel 12, § 2. van de wet van 6 april 1995 
houdende inrichting van de parlementaire overlegcommissie 
bedoeld in artikel 82 van de Grondwet en tot wijziging van de 
gecoördineerde wetten op de Raad van State en met toepassing 
van artikel 80 van de Grondwet, heeft de commissie de 
termijnen bepaald waarbinnen de Senaat zich moet uitspreken 
over de volgende wetsontwerpen, waarvoor de regering de 
spoedt '!h, ••. ;; •.. iing heeft gevraagd : 
a) voor het wetsontwerp betreffende de productnormen ter 
bevordering van ouurzame productie- en consumptiepatronen 
en ter bescherming van het leefmilieu en de volksgezondheid 
(nr.1673/1-97/98); de commissie heeft beslist de evocatieter 
mijn op 5 dagen en de onderzoekstermijn op 30 dagen vast te 
stellen; 
b) voor het wetsontwerp tot bekrachtiging en tot wijziging van 
het koninklijk besluit van 22 februari 1998 tot invoering van 
een onmiddellijke aangifte van tewerkstelling. met toepassing 
van artikel 38 van de wet van 26 juli 1996 tot modernisering 
van de sociale zekerheid en tot vrijwaring van de leefbaarheid 
van de wettelijke pensioenstelsels (nr. 1699/1-97 /98); de 
commissie heeft beslist de evocatietermijn op 5 dagen en de 
onderzoekstermijn op 30 dagen vast te stellen; 
c) voor het wetsontwerp houdende sociale bepalingen 
(nrsl722/I en 2 - 97/98); de commissie heeft beslist de 
evocatietermijn op 5 dagen en de onderzoekstermijn op 
30 dagen vast te stellen; 
d) voor het wetsontwerp houdende goedkeuring van het 
samenwerkingsakkoord tussen de federale Staat, de 
Gemeenschappen en de Gewesten betreffende de bestendiging 
van het armoedebeleid, ondertekend te Brussel op 5 mei 1998 
(nr. 1713/1-97/98); het verzoek tot spoedbehandeling is 
onontvankelijk verklaard (verplicht bicameraal ontwerp - art. 
77 van de Grondwet); 
e) voor het wetsontwerp betreffende de waarborgen die de 
stoffen en preparaten inzake de veiligheid en de gezondheid 
van de werknemers met het oog op hun welzijn moeten bieden 
(nr. 1741/1-97/98); de commissie heeft beslist de 
evocatietermijn op 5 dagen en de onderzoekstermijn op 
30 dagen vast te stellen; 
- overeenkomstig de artikelen 2, 4°, en 12, § 3, van de wet van 
6 april 1995 houdende inrichting van de parlementaire 
overlegcommissie bedoeld in artikel 82 van de Grondwet en 
tot wijziging van de gecoördineerde wetten op de Raad van 
State en met toepassing van artikel 81, vijfde lid, van de 
Grondwet, heeft de commissie de termijnen bepaald 
waarbinnen de Kamer zich moet uitspreken over het 
wetsontwerp tot wijziging van de provinciewet (nr. 1553/1 - 
97/98); de commissie heeft beslist de onderzoekstermijn op 
60 dagen vast te stellen; 

268 - 9579 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van Volksvertegenwoordigers van België 
Législature 49e Zittingsperiode » SO /998-/999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN 14./0./998 



- en application de l'article 10. § 1, 3°, de la loi du 6 avril 1995 
organisant la commission parlementaire de concertation 
prévue à l'article 82 de la Constitution et modifiant les lois 
coordonnées sur le Conseil d'Etat, la commission a pris acte de 
la période pendant laquelle auront lieu les vacances 
parlementaires, c'est-à-dire du 31 octobre au 8 novembre 
1998. 
Pour information 

DEMANDES D'INTERPELLATION 

Demandes 
1. Mme Annernie Van de Casteele au ministre de la Santé 
publique et des Pensions sur "l'organisation de la profession 
de soignant". 
(n° 2068 - renvoi à la commission de la Santé publique, de 
l'Environnement et du Renouveau de la Société) 

2. Mme Ingrid van Kessel au vice-premier ministre et ministre 
de l'Economie et des Télécommunications, chargé du 
Commerce extérieur, sur "l'incidence de l'opération maisons 
de repos et de soins sur l'évolution des prix dans le secteur des 
maisons de retraite". 
(n° 2069 - sans objet) 

3. M. Alfons Borginon au vice-premier ministre et ministre de 
la Défense nationale, chargé de !'Energie. sur "la présence 
d'armes nucléaires à la base de la force aérienne de Kleine 
Brogel". 
(n° 2070 - renvoi à la commission de la Défense nationale) 

4. M. Frans Lozie au vice-premier rrurustre et ministre de 
l'Intérieur et au ministre de la Justice sur "les accusations 
portées contre le haut commandement de la gendarmerie au 
sujet de l'information de },a justice dans le cadre de l'enquête 
sur les dossiers connexes . 
(n° 2071 - renvoi à la commission de l'Intérieur. des Affaires 
générales et de la Fonction publique) 

5. M. Geert Bourgeois au vice-premier ministre et ministre de 
l'Economie et des Télécommunications, chargé du Commerce 
extérieur, sur "le non-respect par Agusta de ses engagements 
en matière de compensations économiques et 
d'investissements". 
(n° 2072 - transformée en question orale) 

6. M. Jacques Vandenhaute au ministre des Transports sur "les 
mesures de sécurité à prendre dans et autour de l'aéroport de 
Bruxelles-National". 
(n° 2073 - renvoi à la commission de l'infrastructure, des 
Communications et des Entreprises publiques) 

7. M. Jacques Vandenhaute au ministre des Transports sur "le 
déplacement du trafic aérien". 
(n° 2074 - renvoi à la commission de l'infrastructure, des 
Communications et des Entreprises publiques) 

8. M. Julien Verstraeten au vice-premier ministre et ministre 
de l'Economie et des Télécommunications, chargé du 
Commerce extérieur, sur "La Poste". 
(n° 207: - renvoi à la commission de l'infrastructure, des 
Communications et des Entreprises publiques) 

- met toepassing van artikel 10, § 1, 3°, van de wet van 6 april 
1995 houdende inrichting van de parlementaire overlegcom 
missie bedoeld in artikel 82 van de Grondwet en tot wijziging 
van de gecoördineerde wetten op de Raad van State, heeft de 
commissie de periode genoteerd tijdens welke de Senaat eu de 
Kamer van volksvertegenwoordigers op reces zijn. van 
31 oktober tot 8 november 1998. 
Ter kennisgeving 

INTERPELLATIEVERZOEKEN 

Ingekomen 
1. mevrouw Annemie Van de Casteele tot de minister van 
Volksgezondheid en Pensioenen over "de organisatie van het 
beroer -an verpleegkundige". 
(nr. 2068 - verzonden naar de commissie voor de 
Volksgezondheid, het Leefmilieu en de Maatschappelijke 
Hernieuwing) 

2. mevrouw Ingrid van Kessel tot de vice-eerste minister en 
minister van Economie en Telecommunicatie, belast met 
Buitenlandse Handel. over "het effect van de rust- en 
verzorgingste~uizen-operatie op de prijsevolutie in de 
rusthuissector . 
(nr. 2069 - zonder voorwerp) 

3. de heer Alfons Borginon tot de vice-eerste minister en 
minister van Landsverdediging, belast met Energie, over "de 
aanwezigheid van kernwapens in de luchtmachtbasis van 
Kleine Brogel". 
(nr. 2070 - verzonden naar de commissie voor de 
Landsverdediging) 

4. de heer Frans Lozie tot de vice-eerste minister en minister 
van Binnenlandse Zaken en tot de minister van Justitie over 
"de beschuldigingen tegen de rijkswachttop in verband met de 
informatieverstrekking ~an ,Justitie bij het onderzoek naar de 
zogenaamde nevendossiers . 
(nr. 207 l - verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken, de Algemene Zaken en het Openbaar Ambt) 

5. de heer Geert Bourgeois tot de vice-eerste minister en 
minister van Economie en Telecommunicatie. belast met 
Buitenlandse Handel, over "de niet-naleving door Agusta van 
de overeengekomen economische compensaties en 
investeringen". 
(nr. 2072 - omgewerkt tot mondelinge vraag) 

6. de heer Jacques Vandenhaute tot de minister van Vervoer 
over "de in en om de nationale luchthaven van Zaventem te 
nemen veiligheidsmaatregelen". 
(nr. 2073 - verzonden naar de commissie voor de 
Infrastructuur, het Verkeer en de Overheidsbedrijven) 

7. de heer Jacques Vandenhaute tot de minister van Vervoer 
over "het verleggen van het vliegverkeer". 
(nr. 2074 - verzonden naar de commissie voor de 
Infrastructuur, het Verkeer en de Overheidsbedrijven) 

8. de heer Julien Verstraeten tot de vice-eerste munster en 
minister van Economie en Telecommunicatie, belast met 
Buitenlandse Handel, over "De Post". 
(nr. 2075 - verzonden naar de commissie voor de 
Infrastructuur, het Verkeer en de Overheidsbedrijven) 
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9. M. Hubert Brouns au secrétaire d'Etat à la Sécurité, adjoint 
au ministre de l'Intérieur, secrétaire d'Etat à l'Intégration 
sociale et à l'Environnement, adjoint au ministre de la Santé 
publique. sur "I' exécution de la loi du 5 mai 1997". 

(n° 2076 - renvoi à la commission de la Santé publique. de 
l'Environnement et du Renouveau de la Société) 

1 O. M. Renaat Landuyt au ministre de la Justice sur "I' appel 
d:~rgence du_ pr,?cureur du Roi de Bruges à propos du trafic 
d etres humains . 
(n° 2077 - renvoi à la commission de la Justice) 

11. M. Gerolf Annemans au vice-premier ministre et ministre 
de 1 'Intérieur et au ministre de la Justice sur "les déclarations 
du gendarme De Baets au sujet de la manipulation de la 
justice". 
(n° 2078 - renvoi à la commission de 1 'Intérieur, des Affaires 
générales et de la Fonction publique) 

12. M. Charles Janssens au ministre de la Justice sur "les 
interventions publiques de nombreux gendarmes estimant être 
l'objet de pressions de la part de leur hiérarchie". 
(n° 2079 - renvoi à la commission de l'Intérieur, des Affaires 
générales et de la Fonction publique) 

13. M. José Canon au ministre des Finances sur "les créances 
de 90 milliards des communes sur l'Etat fédéral". 

(n° 2080 - renvoi à la commission des Finances et du Budget) 

14. M. Lode Vanoost au ministre des Transports sur 
"l'accroissement du trafic aérien à Zaventem". 
(n° 2081 - renvoi à la commission de l'infrastructure, des 
Communications et des Entreprises publiques) 

15. M. Lode Vanoost au ministre des Transport sur "la sécurité 
à l'aéroport de Zaventem eu égard à une série d'incidents". 

(n° 2082 - renvoi à la commission de l'infrastructure, des 
Communications et des Entreprises publiques) 

16. M. Lode Vanoost au vice-premier ministre et ministre de 
la Défense nationale, chargé de l'Energie, sur "la présence 
d'armes nucléaires à Kleine Brogel". 
(n° 2083 - renvoi à la commission de la Défense nationale) 

17. M. John Spinnewyn au vice-premier ministre et ministre 
de la Défense nationale, chargé de I'Energie, sur "le statut des 
médecins, médecins-vétérinaires, pharmaciens el dentistes 
militaires". 
(n° 2084 - renvoi à la commission de la Défense nationale) 

18. M. Olivier Deleuze au vice-premier ministre et ministre de 
la Défense nationale, chargé de l'Energie, sur "la politique de 
I 'énergie". 
(n° 2085 - renvoi à la commission de l'Economie, de la 
Politique scientifique, de l'Education, des Institutions 
scientifiques et culturelles nationales, des Classes moyennes et 
de r Agriculture) 

9. de heer Hubert Brouns tot de staatssecretaris voor 
Veiligheid, toegevoegd aan de minister van Binnenlandse 
Zaken, staatssecretaris voor Maatschappelijke Integratie en 
Leefmilieu, toegevoegd aan de minister van Volksgezondheid, 
over "de uitvoering van de wet van 5 mei 1997". 
(nr. 2076 - verzonden naar de commissie voor de 
Volksgezondheid, het Leefmilieu en de Maatschappelijke 
Hernieuwing) 

1 O. de heer Renaat Landuyt tot de minister van Justitie over 
"de noodoproep van de procureur des Konings van Brugge 
inzake mensenhandel". 
(nr. 2077 - verzonden naar de commissie voor de Justitie) 

11. de heer Gerolf Annemans tot de vice-eerste minister en 
minister van Binnenlandse Zaken en tot de minister van 
Justitie over "de uitlatingen van rijkswachter De Baets in 
verband met de manipulatie van justitie". 
(nr. 2• :7fJ verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken, de Algemene Zaken en het Openbaar Ambt) 

12. de heer Charles Janssens tot de minister van Justitie over 
"de publieke verklaringen van talrijke rijkswachters volgens 
wie hun hiërarchische chefs pressie op hen uitoefenen". 
(nr. 2079 - verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken, de Algemene Zaken en het Openbaar Ambt) 

13. de heer José Canon tot de minister van Financiën over "de 
schuldvorderingen van de gemeenten op de federale Staat ten 
belope van 90 miljard". 
(nr. 2080 - verzonden naar de commissie voor de Financiën en 
de Begroting) 

14. de heer Lode Vanoost tot de minister van Vervoer over "de 
toename van het luchtverkeer in Zaventem". 
(nr. 2081 - verzonden naar de commissie voor de 
Infrastructuur, het Verkeer en de Overheidsbedrijven) 

1 S. de heer Lode Vanoost tot de minister van Vervoer over "de 
veiligheid op de luchthaven van Zaventem naar aanleiding van 
een reeks incidenten". 
(nr. 2082 - verzonden naar de commissie voor de 
Infrastructuur, het Verkeer en de Overheidsbedrijven) 

16. de heer Lode Vanoost tot de vice-eerste minister en 
minister van Landsverdediging, belast met Energie, over "de 
aanwezigheid van kernwapens in Kleine Brogel". 
(nr. 2083 - verzonden naar de commissie voor <le 
Landsverdediging) 

17. de heer John Spinnewyn tot de vice-eerste minister en 
minister van Landsverdediging, belast met Energie, over "het 
statuut van militaire geneesheren, dierenartsen, apothekers en 
tandartsen". 
(nr. 2084 - verzonden naar de commissie voor de 
Landsverdediging) 

18. de heer Olivier Deleuze tot de vice-eerste minister en 
minister van Landsverdediging, belast met Energie. over "het 
energiebeleid". 
(nr. 2085 - verzonden naar de commissie voor het 
Bedrijfsleven, het Wetenschapsbeleid. het Onderwijs. de 
nationale wetenschappelijke en culturele Instellingen, de 
Middenstand en de Landbouw) 
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SEANCE PLENIERE 

MERCREDI 14 OCTOBRE 1998 

COMMUNICATIONS 

COMMISSIONS 

Rapports 

Les rapports suivants ont été déposés : 
au nom de la commission spéciale chargée de l'examen de la 
proposition de loi organisant un service de police intégré, 
structuré à deux niveaux, 
- par M. Daniël Vanpoucke, sur le projet de loi portant 
intégration de la police maritime, de la police aéronautique et 
de la police des chemins de fer dans la gendarmerie 
(n°1618/4); 
au nom des comrrussions réunies de Révision de la 
Constitution et de la Réforme des Institutions et de la Justice, 

- par MM. Patrick Dewael et Thierry Giet, sur la proposition 
(MM. Olivier Maingain, Geert Bourgeois, Antoine Duquesne, 
Patrick Dewael, Pierre Beaufays, Renaat Landuyt, Thierry 
Giet et Jo Vandeurzen) de révision de l'article 151 de la 
Constitution (n° 1675/4); 
au nom de la commission de la Justice, 
- par M. Dany Vandenbossche, sur le projet de loi relatif à 
l'aide juridique (n° 549/18). 

SÉNAT 

Projets de loi transmis 

Par messages du 6 octobre 1998, le Sénat transmet, en vue de 
la sanction royale, les projets de loi suivants, le Sénat ne les 
ayant pas évoqués : 
- projet de loi modifiant l'article 43 des lois sur l'emploi des 
langues en matière administrative, coordonnées le 18 juillet 
1966 (n° 1426/7); 
- projet de loi ratifiant I' arrêté royal du 24 janvier 1997 
modifiant la loi du 8 novembre 1993 protégeant le titre de 
psychologue afin de mettre en oeuvre la Directive 89/48/CEE 
du Conseil du 21 décembre 1988 relative à un système général 
de reconnaissance des diplômes d'enseignement supérieur qui 
sanctionnent des formations professionnelles d'une durée 
minimale de trois ans (n° 1519/3 ); 

- proj · de loi visant à modifier le Code de la taxe sur la valeur 
ajoutée (n° 1532/4 ); 

PLENAIRE VERGADERING 

WOENSDAG 14 OKTOBER 1998 

MEDEDELINGEN 

COMMISSIES 

Verslagen 

Volgende verslagen werden ingediend : 
namens de bijzondere commissie belast met het onderzoek van 
het wetsvoorstel tot organisatie van een geïntegreerde 
politiedienst, gestructureerd op twee niveaus, 
- door de neer Daniël Vanpoucke, over het wetsontwerp 
houdende integratie van de zeevaartpolitie, de luchtvaartpoli 
tie en de spoorwegpolitie in de rijkswacht (nr. 1618/4 ); 

namens de verenigde commissies voor de Herziening van de 
Grondwet en de Hervorming van de Instellingen en voor de 
Justitie, 
- door de heren Patrick Dewael en Thierry Giet, over het 
voorstel (de heren Olivier Maingain, Geert Bourgeois. Antoine 
Duquesne, Patrick Dewael, Pierre Beaufays, Renaat Landuyt, 
Thierry Giet en Jo Vandeurzen) tot herziening van artikel 151 
van de Grondwet (nr.1675/4); 
namens de commissie voor de Justitie, 
- door de heer Dany Vandenbossche, over het wetsontwerp 
betreffende de juridische bijstand (nr. 549/18). 

SENAAT 

Overgezonden wetsontwerpen 

Bij brieven van 6 oktober 1998 zendt de Senaat over, met het 
oog op de koninklijke bekrachtiging, de volgende 
niet-geëvoceerde wetsontwerpen : 
- wetsontwerp tot wijziging van artikel 43 van de wetten op het 
gebruik van de talen in bestuurszaken, gecoördineerd op 
18 juli 1966 (nr. 1426/7); 
- wetsontwerp tot bekrachtiging van het koninklijk besluit van 
24januari 1997 tot wijziging van de wet van 8 november 1993 
tot bescherming van de titel van psycholoog teneinde 
uitvoering te geven aan de Richtlijn 89/48/EEG van de Raad 
van 21 december 1988 betreffende een algemeen stelsel van 
erkenning van hoger onderwijsdiploma's waarmee beroepso 
pleidingen van ten minste drie jaar worden afgesloten 
(nr. 1519/3); 
- wetsontwerp tot wijziging van het Wetboek van de belasting 
over de toegevoegde waarde (nr. 1532/4); 
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- projet de loi modifiant la loi du 3 juillet 1967 sur la réparation 
des dommages résultant des accidents du travail, des accidents 
survenus sur le chemin du travail et des maladies 
professionnelles dans le secteur public (n° 1534/3). 
Pour information 
Par message du 9 octobre 1998, le Sénat transmet, en vue de 
la sanction royale, le projet de loi modifiant la loi du 25 mars 
1964 sur les médicaments, le Sénat ne I' ayant pas évoqué (n° 
1617/6). 
Pour information 

Evocation 
Par message du 13 octobre 1998, le Sénat informe de la mise 
en oeuvre, en application de l'article 78 de la Constitution, le 
mardi 13 octobre 1998, de I' évocation du projet de loi relatif 
à la sécurité lors des matches de football (n° 1572/7). 
Pour information 

COUR D'ARBITRAGE 

Recours en annulation 
En application de l'article 76 de la loi spéciale du 6 janvier 
1989 sur la Cour d'arbitrage, le greffier de Ja Cour d'arbitrage 
notifie les recours en annulation des articles 133, 136 et 138 de 
la loi du 22 février 1998 portant des dispositions sociales 
(concernant la cotisation sur le chiffre d'affaires de certains 
produits pharmaceutiques), introduits par I' ASBL Agim et 
autres. la SA Bournonville Pharma et autres et Merck Sharp & 
Dohme BV; l'ordonnance de jonction des affaires portant les 
n'" de rôle 1403, 1404 et 1405 avec les affaires inscrites au rôle 
n"' 1317 et 1377. 

(n'" du rôle: 1317, 1377, 1403, 1404 et 1405) 
Pour information 

Questions préjudicielles 
En application de l'article 77 de la loi spéciale du 6 janvier 
1989 sur la Cour d'arbitrage, le greffier de la Cour d'arbitrage 
notifie: 
- la question préjudicielle concernant l'article 305 de l'arrêté 
royal du 18 juillet 1977 portant coordination des dispositions 
générales relatives aux douanes et accises, posée par la cour 
d · appel de Bruxelles par arrêt du 8 septembre 1998, en cause 
de Philip Morris SA contre l'Etat belge; 
(n° du rôle: 1412) 
- les questions préjudicielles relatives à l'article 11, § 2, alinéa 
3, de I' arrêté royal n° 38 du 27 juillet 1967 organisant le statut 
social des travailleurs indépendants, posées par la cour du 
travail de Liège par arrêt du 8 septembre 1998, en cause de M. 
Safin contre la Caisse wallonne d'assurances sociales des 
classes moyennes; 
(n° du rôle: 1417) 
- la question préjudicielle concernant les articles 19 et 24 des 
lois coordonnées sur le Conseil d'Etat, posée par Je Conseil 
d'Etat par arrêt du 16 septembre 1998, en cause de W. Vranckx 
contre l'Etat belge. 
(n° du rôle: 1421) 
Pour information 

- wetsontwerp tot wijziging van de wet van 3 juli 1967 
betreffende de schadevergoeding voor arbeidsongevallen, voor 
ongevallen op de weg naar en van het werk en voor 
beroepsziekten in de overheidssector (nr. 1534/3). 
Ter kennisgeving 
Bij brief van 9 oktober 1998 zendt de Senaat over, met het oog 
op de koninklijke bekrachtiging. het niet-geëvoceerde 
wetsontwerp tot wijziging van de wet van 25 maart 1964 op de 
geneesmiddelen (nr. 1617/6). 
Ter kennisgeving 

Evocatie 
Bij brief van 13 oktober 1998 deelt de Senaat mee dat dinsdag 
13 oktober 1998, met toepassing van artikel 78 van de 
Grondwet, tot evocatie is overgegaan van het wetsontwerp 
betreffende de veiligheid bij voetbalwedstrijden (nr. 1572/7). 
Ter kennis, .,,-;,,g 

ARBITRAGEHOF 

Beroepen tot vernietiging 
Met toepassing van artikel 76 van de bijzondere wet van 
6 januari 1989 op het Arbitragehof geeft de griffier van het 
Arbitragehof kennis van de beroepen tot vernietiging van de 
artikelen 133, 136 en 138 van de wet van 22 februari 1998 
houdende sociale bepalingen (betreffende de heffing op de 
omzet van sommige farmaceutische producten), ingesteld door 
de VZW Agim en anderen, de NV Bournonville Pharma en 
anderen en Merck Sharp & Dohme BV; de beschikking tot 
samenvoeging van de zaken met rolnummers 1403, 1404 en 
1405 met de zaken ingeschreven met rolnummers 1317 en 
1377. 
(rolnummers: 1317, 1377. 1403, 1404 en 1405) 
Ter kennisgeving 

Prejudiciële vragen 

Met toepassing van artikel 77 van de bijzondere wet van 
6 januari 1989 op het Arbitragehof geeft de griffier van het 
Arbitragehof kennis van : 
- de prejudiciële vraag betreffende artikel 305 van het 
koninklijk besluit van 18 juli 1977 houdende coördinatie van 
de algemene bepalingen inzake douane en accijnzen. gesteld 
door het hof van beroep te Brussel bij arrest van 8 september 
1998, inzake Philip Morris NV tegen de Belgische Staat; 
(rolnummer: 1412) 
- de prejudiciële vragen betreffende artikel 11, § 2, derde li-l, 
van het koninklijk besluit nr. 38 van 27 juli 1967 houdende 
inrichting van het sociaal statuut der zelfstandigen, gesteld 
door het arbeidshof te Luik bij arrest van 8 september 1998. 
inzake M. Safin tegen de "Caisse wallonne d'assurances 
sociales des classes moyennes"; 
(rolnummer: 1417) 
- de prejudiciële vraag betreffende d.! artikelen 19 en 24 van de 
gecoördineerde wetten op de Raad van State, gesteld door de 
Raad van State bij arrest van 16 september 1998, inzake W. 
Vranckx tegen de Belgische Staat. 
(rolnummer : 1421) 
Ter kennisgeving 
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COMITÉ PERMANENT DE CONTRÔLE DES 
SERVICES DE RENSEIGNEMENTS 

Par lettre du 7 octobre 1998, la présidente du Comité 
permanent de contrôle des services de renseignements 
communique, conformément à l'article 46, alinéa 3, du 
Règlement d'ordre intérieur du Comité, que le Comité mène 
une enquête. 
Renvoi à la co1111111ss10n spéciale chargée de 
laccompagnement parlementaire des Comités permanents de 
contrôle des services de police et de renseignements 

Par lettres du 7 octobre 1998, la présidente du Comité 
permanent de contrôle des services de renseignements 
transmet l'état des dépenses effectuées par Ie Comité en ce qui 
concerne les mois de juin, juillet et août 1998. 
Dépôt au gre_ffe et renvoi à la commission de la Comptabilité 

Par lettre du 12 octobre 1998, la présidente du Comité 
permanent de contrôle des services de renseignements 
transmet, en application de l'article 35 de la loi organique du 
18 juillet 1991 du contrôle des services de police et de 
renseignements, le rapport d'activités 1998 du Comité. 
Dépôt au greffe et à la bibliothèque et renvoi à la commission 
spéciale chargée de l'accompagnement parlementaire des 
Comités permanents de contrôle des services de police et de 
renseignements 

RAPPORTS ANNUELS 

Cour des comptes 
Par lettre du 12 octobre 1998, le premier président de la Cour 
des comptes transmet le rapport d'activité de la Cour des 
comptes pour I' année 1997. 
Depôt au greffe et à la bibliothèque et renvoi à la commission 
de la Comptabilité 

Office national d'allocations familiales 
pour travailleurs salariés 

Par lettre du 24 septembre 1998, I' Office national d · allocations 
familiales pour travailleurs salariés transmet son rapport 
annuel 1997 (F). 
Renvoi à la commission des A_ffaires sociales 

AVIS 

Conseil national du Travail 

Le Conseil national du Travail transmet les avis suivants sur: 

- la médecine de contrôle : 
. avant-projet de loi (article 31 de la loi du 3 juillet 1978 
relative aux contrats de travail); 
. proposition de loi déposée par Mme Maximus et M. Olivier; 
- les délais octroyés aux secrétariats sociaux pour le transfert 
des déclarations ONSS et des cotisations; 

VAST COMITÉ VAN TOEZICHT 
OP DE INLICHTINGENDIENSTEN 

Bij brief van 7 oktober 1998 deelt de voorzitter van het Vast 
Comité van toezicht op de inlichtingendiensten mee dat hel 
Comité, overeenkomstig artikel 46, derde lid, van zijn 
huishoudelijk Reglement tot een onderzoek overgaat 

Verzonden naar de bijzondere commtsste belast met de 
parlementaire begeleiding van de Vaste Comités van toezicht 
op de politie- en inlichtingendiensten 

Bij brieven van 7 oktober 1998 zendt de voorzitter van het 
Vast Comité van toezicht op de inlichtingendiensten de 
kostenstaat van het Comité over wat de maanden juni. juli en 
augustus 1998 betreft. 
Ingediend ter griffie en verzonden naar de commissie voor de 
Commabiliteit 

BiJ brief van 12 oktober 1998 zendt de voorzitter van het Vast 
Comité van toezicht op de inlichtingendiensten, overeenkoms 
tig artikel 35 van de wet van 18 juli 1991 tot regeling van het 
IOezicht op politie- en inlichtingendiensten, het activiteitenver 
slag 1998 van het Comité over. 
Ingediend ter griffie en in de bibliotheek en verzonden naar de 
bijzondere commissie belast met de parlementaire begeleiding 
van de Vaste Comités van toezicht op de politie- en 
inlichtingendiensten 

JAARVERSI.AGEN 

Rekenhof 
Bij brief van 12 oktober 1998 zendt de eerste voorzitter van 
het Rekenhof het jaarverslag 1997 van het Rekenhof over. 

Ingediend ter griffie en in de bibliotheek en verzonden naar de 
commissie voor de Comptabiliteit 

Rijksdienst voor kinderbijslag 
voor werknemers 

Bij brief van 24 september 1998 zendt de Rijksdienst voor 
kinderbijslag voor werknemers zijn jaarverslag 1997 (F) over. 

Verzonden naar de commissie l'OOr de Sociale Zaken 

ADVIEZEN 

Nationale Arbeidsraad 

De Nationale Arbeidsraad zendt de volgende adviezen over 
betreffende : 
- de controlegeneeskunde : 
. voorontwerp van wet (artikel 31 van de wet van 3 juli 1978 
betreffende de arbeidsovereenkomsten); 
. wetsvoorstel van mevrouw Maximus en de heer Olivier; 
- de termijnen waarover de sociale secretariaten beschikken 
om de RSZ-aangiften en de bijdragen te doen geworden: 
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- r assujettissement à la sécurité sociale des personnes qui 
effectuent des transports de personnes - exclusion de la 
rémunération servant de base au calcul des cotisations sociales 
de l'indemnité kilométrique allouée pour les déplacements à 
bicyclette. 
Renvoi à la commission des Affaires sociales 

DIVERS 

Convention collective de travail 
Le Conseil national du Travail transmet la convention 
collective de travail n° 62bis modifiant la convention 
collective de travail n° 62 du 6 février 1996 concernant 
l'institution d'un Comité d'entreprise européen ou d'une 
procédure dans les entreprises de dimension communautaire et 
les groupes d'entreprises de dimension communautaire en vue 
d'informer et de consulter les travailleurs. 
Renvoi à la commission des Affaires sociales 

- de onderwerping aan de sociale zekerheid, van de personen 
die vervoer van personen verrichten - uitsluiting van het loon 
dat als basis dient voor de berekening van de sociale bijdragen 
van de kilometervergoeding toegekend voor verplaatsingen 
met de fiets. 
Verzanden naar de commissie voor de Sociale Zaken 

VARIA 

Collectieve arbeidsovereenkomst 
De Nationale Arbeidsraad zendt de collectieve arbeidsove 
reenkomst nr. 62bis tot wijziging van de collectieve 
arbeidsonvereenkomst nr. 62 van 6 februari 1996 betreffende 
de instelling van een Europese ondernemingsraad of van een 
procedure in ondernemingen of concerns met een 
comrn-•,:.,utaire dimensie ter informatie en raadpleging van de 
werknemers, 
Verzanden naar de commissie voor de Sociale 'Zaken 
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